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گــروه اجتماعی: میانگین معدل دانش آمــوزان در خرداد ۱۴۰۳ در 
مجموع سه رشته ریاضی، تجربی و انسانی در پایه دوازدهم ۱۰.۹۸، 
پایه یازدهم ۱۰.۶۲ و پایه دهم ۱۱.۵۹ اســت که حکایت از وضعیت 
فاجعه بار سطح و کیفیت آموزش در مدارس سراسر کشورمان است.

بــه گزارش تســنیم، نتایج نمرات امتحانــات نهایی به عنوان یکی از 
شــاخص ها برای بررســی عملکرد و کیفیت آموزش و پرورش کشور 
شــناخته می شــود و افُت نمرات دانش آموزان در امتحانات نهایی به 

همــراه عملکرد ضعیف دانش آموزان ایرانــی در نتایج "آزمون های 
بین المللی تیمز و پرلز" نشان می دهد که وضعیت کیفیت در آموزش 
و پرورش کشورمان اصلًا مطلوب نیست. اگر چه مسئولان همچون 
رضا مراد صحرایی وزیر سابق آموزش و پرورش از افزایش نیم 
نمره ای میانگین معدل دانش آموزان در امتحانات نهایی خرداد 
۱۴۰۳ به عنوان یک دستاورد سخن گفت، اما همچنان وضعیت 

نمرات دانش آموزان قابل قبول نیست...

میانگین معدل دانش آموزان پایه دوازدهم 10/98

 فا جعه  بی سـوادی
 دانش آمـوزان در ایـران

علی اکبر نیکو اقبال
اقتصاددان

لایحهٔ جدید تجارت، قانونی 
ضد تجارت

 فرشید یزدانی
 اقتصاددان 

پریسا حاجی محمدی
DBA دکتری کسب و کار حرفه ای

 هوش مصنوعی 
در صنعت ساخت و ساز

 فلاحت پیشه: حضور ۸ میلیون افغان در 
ایران یک خطر جدی است

 نظامیـان افغــان 
در ایـران؟!

 154 سال زمان برای خانه دارشدن
 در پایتخت

 حقوق پایه 7 میلیون 
 قیمت   هرمترمسکن 
 88  میلیون تومان!

واگذاری تأمین برق صنایع به بنگاه های 
تولیدی امکان  پذیراست؟

مناقشـه  برسر 
نیروگاه های خودتامین

وزیر کار: دستمزد برخی کارگران 14 میلیون 
و برخی دیگر ۲۸ میلیون تومان است

کارگران معادن منتظر 
افزایش حقوق باشند

صف های وام بانک ها در برابر وام های 
فوری بدون ضامن

 پشت پرده خرید و 
فروش وام های بانکی

یک تحلیلگر بازار سرمایه  در گفتگو با »نقش اقتصاد« چشم انداز 
بازار سرمایه را بررسی کرد

شوکِ سیاسی بورس

تأثیر محدودیت دامنه نوسان بر معاملات بازار

در گفتگو با کارشناسان  بازار سرمایه بررسی شد

مصطفی صفاری، کارشناس و تحلیلگر 
بازار سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
درمورد ریزش های دو روز گذشته بورس به 
دلیل تنش های موجود در منطقه این طور 

گفت: شاخص بورس دماسنج اقتصاد 
است. یعنی شوک های سیاسی و اقتصادی 

را در خود نشان می دهد. به همین دلیل، 
هرقدر که شاخص عکس العمل نشان 

دهد بدین معناست که شاخص درست 
است. 
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گروه سیاسی: حضور مهاجران افغان غیرقانونی 
نیــز که این روزها باعــث بروز نگرانی هایی در 
جامعه شــده اســت، از موضوعاتی است که در 
گفتگو با حشــمت الله فلاحت پیشــه، رئیس 
پیشــین کمیسیون امنیت ملی مجلس به آن 

پرداختیم...
2

4

7

5

3

8

5

مهدی مسائلی
 دبیر سندیکای صنعت برق

  نکاتی پیرامون
 ترانزیت برقی

 انتظارات عقلایی
 در بازار ارز

8 5 7 8

)نوبت دوم(

شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی

 شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی در نظر دارد عملیات مربوط به موضوعات مندرج در جدول زیر را:  

آگهی مناقصه عمومی شماره های 84 سال 1403

 شمارهردیف
فراخوان

 موضوع مناقصه و شماره مندرج در سامانه تدارکات
الکترونیکی دولت

 مبلغ سپرده تضمین
شرکت در مناقصه)ریال(

 مدت اجرای
کار )ماه(

 مبلغ برآورد
محل اعتباراولیه)ریال(

184
 حفر چاه دهان گشاد و گالری زهکش شهر مراغه

)در بستر صوفی چای(
 به شماره 2003001403000103 مورخ 1403/7/3

عمرانی1،070،524،166421،410،483،331

و از طریق مناقصه )عمومی( در سامانه تدارکات الکترونیکي به پیمانکار دارای واجد شرایط و دارای رتبه کاوشهای زمینی واگذار نماید. کلیه مراحل مناقصه از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرسwww.setadiran.ir انجام خواهد شد بدیهي است هزینه آگهي از برنده مناقصه اخذ خواهد شد.

الف ( به پیشنهادهای فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش ، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ب ( سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

ج( پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمین های معتبر تسلیم یا مبلغ مذکور را به حساب بانکی شرکت واریز و حسب مفاد اسناد مناقصه ضمانت 
نامه یا رسید واریز وجه  را بصورت اصل در وقت مقرر در اسناد به کارفرما تسلیم نماید به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان 

مقرر ، چک و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
مهلت فروش اسناد از تاریخ درج آگهی لغایت ساعت 19 مورخه 1403/7/14

آخرین مهلت تسلیم پیشنهادات در سامانه ستاد ایران ساعت 8 صبح مورخه 1403/7/25
زمان و تاریخ بازگشایی پیشنهادات در سامانه ستاد ایران ساعت 10 صبح مورخه 1403/7/25

www.abfaazarbaijan.ir شناسه آگهی: 1794013   -  شماره میم الف: -1سایت

 شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی

موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی 

سرکار خانم مریم دادار
به استناد رای شماره بند 1 ماده 7 قانون مقررات انتظامی هیات علمی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و تحقیقاتی کشور مصوب 1364/12/26 و اصلاحیه مورخ 1384/01/28 
 اتهــام انتصابــی به ســرکارعالی مبنی بر غیبت غیر موجه را محرز تشــخیص داده فلذا بر اســاس بند 9 مــاده 8 قانون مارالذکر به مجازات » اخراج از دســتگاه متبوع «

 )موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی( محکوم شده اید.
این رای قابل تجدید نظر می باشد و جنابعالی می توانید درخواست تجدید نظر خود را حداکثر ظرف مدت 60 روز از تاریخ ابلاغ رای، به دیوان عدالت اداری تسلیم نمایید.

 در غیر اینصورت  به استناد ماده 4قانون فوق الذکر، این رای از تاریخ انقضاء مهلت مذکور لازم الاجرا خواهد بود.

آگهی رای قطعی

شناسه آگهی: 1797028 - شماره میم الف: -1

یک مرحله ای - نوبت اول

شرکت مخابرات ایران ) منطقه خوزستان(

شــرکت مخابرات ایران )منطقه خوزســتان( در نظر دارد: تجهیزات فیبر نوری ) شــامل دستگاه فیوژن و OTDR و کابل یاب و استریپ فیبرنوری و ...( را از 
طریق مناقصه خریداری نماید. 

متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت مخابرات ایران به آدرس tci.ir و مخابرات منطقه خوزستان به آدرس kz.tci.ir مراجعه کنند. 

آگهی مناقصه عمومی شماره  403/41

مدیریت روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی لرستان

مدیریت منابع فیزیکی و امور عمرانی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی استان لـرستـان به استناد مجوزهای دریافتی در نظر دارد اجرای پروژه های عمرانی 
بشرح جدول ذیل را به مناقصه گران صلاحیت دار ساجاری و رتبه بندی شده از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور واگذار نماید لذا از کلیه مناقصه گران واجد شرایط دعوت 

بعمل می آید در مناقصه پروژه های ذکر شده مشارکت نمایند.   
)مبالغ به میلیون ریال می باشند(

آگهی مناقصه عمومی

 برآورد اولیهشهرستانعنوان پروژهردیف
 )میلیون
ریال(

 زیربنا
ساختمان

)متر مربع(

 متراژ
 محوطه

)متر مربع(

 نحوه اجرایی
 و نوع

قرارداد

 تضمین بانکی
ارجاع کار

)میلیون ریال(

 مرتبه و
 پایه مورد

نیاز

 مدتنوع اعتبارنوع پرداختی
 اجرا به

ماه

 شماره
مناقصه

 فاز سوم1
 ساختمان

 اداری
بهداشتی

 بخشنامه ای-4052912575الشتر
سرجمع

 5 ابنیه و20300
بالاتر

 وجه نقد و
 اوراق اسناد

خزانه

 استانی و عمرانی
 ابلاغی وزارت

بهداشت

403/3/د12

 فاز سوم2
 ساختمان

 اداری
بهداشتی

 بخشنامه ای-4052012575کوهدشت
سرجمع

 5 ابنیه و20300
بالاتر

 وجه نقد و
 اوراق اسناد

خزانه

 استانی و عمرانی
 ابلاغی وزارت

بهداشت

403/4/د12

 فاز سوم3
 ساختمان

 اداری
بهداشتی

 بخشنامه ای-4044732575ازنا
سرجمع

 5 ابنیه و20300
بالاتر

 وجه نقد و
 اوراق اسناد

خزانه

 استانی و عمرانی
 ابلاغی وزارت

بهداشت

403/5/د12

 فاز سوم4
 ساختمان

 اداری
بهداشتی

 بخشنامه ای-3911762575بروجرد
سرجمع

 5 ابنیه و19600
بالاتر

 وجه نقد و
 اوراق اسناد

خزانه

 استانی و عمرانی
 ابلاغی وزارت

بهداشت

403/6/د12

 فاز سوم5
 ساختمان

 اداری
بهداشتی

 بخشنامه ای-4109792575نورآباد
سرجمع

 5 ابنیه و20600
بالاتر

 وجه نقد و
 اوراق اسناد

خزانه

 استانی و عمرانی
 ابلاغی وزارت

بهداشت

403/7/د12

 احداث پایگاه6
 اورژانس 115 و
 پایگاه سلامت

 الغدیر

 بخشنامه ای-73033432الیگودرز
سرجمع

 5 ابنیه و3651
بالاتر

 وجه نقد و
 اوراق اسناد

خزانه

 عمرانی استانی
 و ابلاغی سازمان
 اورژانس و وزارت

بهداشت

403/8/د12

 احداث7
 اقامتگاه
 پزشکان

بیشه

 بخشنامه ای83158422200سپیددشت
سرجمع

 5 ابنیه و4157
بالاتر

 وجه نقد و
 اوراق اسناد

خزانه
 ردیفهای وزارت

بهداشت

403/9/د9

*تمام مناقصات بصورت مناقصه عمومی دو مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی می باشند 
) WWW.setadiran.ir ( محل دریافت اسناد مناقصه : مراجعه به سامانه ستاد دولت به نشانی -

- مهلت دریافت اسناد مناقصه : از سایت ستاد : از روز دوشنبه مورخ 1403/07/09 لغایت روز شنبه مورخ 1403/07/14 
- آخرین مهلت بارگذاری اسناد در ستاد : شنبه مورخ1403/07/28 

- اخرین مهلت تحویل ضمانتنامه ارجاع کار به دبیرخانه حراست دانشگاه علوم پزشکی تا ساعت 15 روز شنبه مورخ 1403/07/28
- تاریخ بازگشایی پاکات روز یکشنبه  مورخ 1403/07/29 ساعت 8  صبح سالن کنفرانس معاونت توسعه دانشگاه

- نوع تضمین بانکی ارجاع کار :  1- ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماهه      2- واریز وجه نقد به حساب  IR  740170000002178358001000 بنام دانشگاه علوم پزشکی لرستان  -  شناسه ملی 
14000282251  اقدام گردد . 

* هزینه چاپ روزنامه بعهده برنده شد گان مناقصه می باشد . 
کد پستی: 6813833946

لرستان - خرم آباد- خیابان معلم- میدان شهید انوشیروان رضایی دانشگاه علوم پزشکی لرستان

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :09337190881

دستمزدهای راکد؛ 
کاهش قدرت خرید مردم

وضعیت کنونی اقتصاد ایران چگونه است؟



نیلوفر عباس زاده
روزنامه نگار

گروه بین الملل: در پی حملات اخیر اســرائیل به لبنان، علل و اهداف این 
حمله مورد بحث قرار می گیرد. سؤال اصلی اینجا است، که چرا اسرائیل به 
طور ناگهانی به لبنان حمله و ســید حســن نصرالله را به شــهادت رساند؟ 
آینده این حمله چه خواهد شد؟ آیا پای ایران نیز به جنگ کشیده خواهد 
شد؟در این خصوص مهدی خراطیان، کارشناس روابط بین الملل درباره 
آینده حزب الله گفت: حزب الله منهدم نخواهد شد. اما اگر در طی دوهفته 
آینده نتواند در عرصه نظامی کار بزرگی انجام دهد و موازنه و تعادل را به 
منطقه بازگرداند، تضعیف خواهد شد. زیرا حمله سنگین اسرائیل به بیروت 
و ترور ســید حســن نصرالله تلافی و حملات موشــکی بزرگی می خواهد. 
اگراقدامات مذکور انجام نشوند، مهر تاییدی بر ادعاهای اسرائیل مبنی بر 
قدرت نظامی بالای اسرائیل، از بین بردن حزب الله و نداشتن توان واکنش 
به این کشور است. ندادن پاسخ مناسب حزب الله به اسرائیل، به معنای از 
دست دادن موازنه به دست آمده در سال ۲۰۰۶ خواهد بود. از بین رفتن 
این موازنه و حضور نداشتن سید حسن نصرالله حتماً به تضعیف حزب الله 
و نظام سیاسی و نظامی لبنان منجر خواهد شد. در اصل عدم وجود موارد 
مذکور، حزب الله را به عنوان مســلح ترین گروه غیردولتی جهان و قدرت 
یــک منطقــه تبدیل به گروه خرد و کوچکی می کند که صرفاً می تواند در 
مقام نماینده شــیعیان اظهار نظر کند و اقداماتی انجام دهد، درحالی که 

قدرت سابق در لبنان را ندارد.
معقول نبودن حمله موشکی ایران به اسرائیل ��

خراطیــان تاکیــد کرد: با توجه بــه واقعیت های موجود، ایران باید در برابر 
اســرائیل اقداماتی را انجام می داد. ولی مســائل سیاست گذاری وابسته به 
روند و مسیر تعیین می شوند. زمانی که ایران مسیر مشخصی را از ۷ اکتبر 
طی کرده است، تغییر رویه برایش ممکن نیست. نمی توانیم اقداماتی که 

قبلًا انجام نداده ایم را حالا بخواهیم فوراً و باهم به ثمر برســانیم. در اصل 
پاسخ تهران باید از زمان ترور سید رضی موسوی شروع می شد. در قضیه 
کنسولگری باید به اسرائیل حمله می کردیم. چون به کنسولگری به عنوان 
خاک ایران این حمله انجام شده بود. به علاوه ترور اسماعیل هنیه نیازمند 
پاسخی دردناک و جمعی گروه های مقاومت بود. به هرصورت این اتفاقات 
نیفتاده اســت. تهران باید بین بد و بدتر انتخاب کند. عملیات موشــکی از 
داخــل خــاک ایران با توجه به فرآیند طی شــده منطقی نیســت. رژیم 
صهیونیستی باید پاسخ بگیرد اما این پاسخ در خارج از مرزهای ایران باشد.

توقف جنگ از طریق ضربه به شریان های اقتصادی اسرائیل ��
ایــن کارشــناس روابط بین الملل ادامه داد: اگرچــه در کل ایران و محور 
مقاومت، برای تحقق مجازات این حمله، ۲ هفته فرصت وجود دارد اما این 
امــر ممکن اســت از طریق انصارالله یمن، عــراق و برخی گروه های دیگر 
مقاومت در منطقه به وقوع بپیوندد. به طور مثال می توان به شــریان های 
اقتصادی اســرائیل یا به حیفا و هرچیزی که رژیم را از مدار طبیعی خارج 
می کند، ضربه وارد کرد. دلیل اعتماد به نفس داشتن رژیم، تأثیر نپذیرفتن 
بخش های اصلی رژیم از جنگ، مثل تل آویو، حیفا و اورشلیم است. بورس 
اسرائیل سیر طبیعی خودش را طی می کند و مردم آن هنوز هزینه بزرگی 
پرداخــت نکرده انــد. در جنگ های پیشــین و فعلی علاوه بر اســرائیل، 
آمریکایی ها هم تحت فشار جدی قرار نگرفتند. با توجه به وضعیت طبیعی 
و بدون فشــار اســرائیل، جنگ تا ۱۱ ماه هم به طول خواهد انجامید. علت 
دشــوار نبودن جنگ برای اســرائیل و آمریکا، جنگ کنترل شــده و درون 
منطقه ای است. این جنگ هیچ فشاری به بازارهای بین المللی و مالی وارد 

نمی کند و باعث رکود و نزول آن ها نمی شود. برعکس جنگ غزه، نتانیاهو 
و گروه آن بر سرجنگ با لبنان اختلافی نداشتند.

اهداف اسرائیل از جنگ ��
خراطیان اضافه کرد: ما باید از منظر اسرائیل به وقایع نگاه کنیم. بعد از ۷ 
اکتبر، حزب الله وارد جنگ محدود با اسرائیل شد و مناطق شملی اسرائیل 
را خارج از سکنه کرد. به نوعی اسرائیل به مدت چندماه، برای پاسخ دادن 
بــه ایــن حملات صبر کرد. دلیل این تعلل، خاتمه دادن به پرونده غزه بود. 
درواقع بعد از حل مسئله غزه، اسرائیل در مدت کوتاهی تمام آن حمله های 
حزب الله را تلافی کرد. هدف اسرائیل از جنگ با لبنان تلافی حملات آن 
بود و هدف دیگر این عملیات و ترور ســید حســن نصرالله، ایجاد یک نظم 
جدید بود که با سخنرانی نتانیاهو در سازمان ملل کاملًا همخوانی داشت. 
در اصل اســرائیل قصد داشــت به دنیا نشان دهد که در منطقه خاورمیانه، 

از لحاظ امنیتی حرف اول را می زند.
همراهی آمریکا با اسرائیل در صورت حفظ خط قرمزها ��

این کارشــناس روابط بین الملل در آخر گفت: آمریکا از جنگ تمام عیار 
اســتقبال نمی کنــد. چون این نوع جنگ اثرات جــدی بر بازارهای مالی 
بین المللی دارد. پارامتر اقتصادی، یکی از مهم ترین پارامترها در نظرسنجی 
انتخابات آمریکا است و یکی از عنصرهای اصلی رأی دهی است. هر امری 
که منجر به افزایش قیمت نفت و وارد شدن شوک به بازارهای مالی شود، 
خوشایند آمریکا نیست. آمریکا در صورتی جنگ را می پذیرد که محدود و 
کنترل شده باشد که این مؤلفه ها در جنگ های اسرائیل مشهود است. به 
طور مثال علی رغم اینکه ســاختمان های زیادی تخریب شــدند، اما هدف 
اصلی به شــهادت رســاندن سید حسن نصرالله بود که با برنامه ریزی انجام 
شــد. تازمانی که اســرائیل این خط قرمزها را راعایت کند، همراهی آمریکا 
را خواهد داشــت. درحال حاضر تا زمانی که ایران وارد جنگ اســرائیل و 

لبنان نشود، این جنگ بر روی انتخابات آمریکا اثری نخواهد گذاشت.

وزیر کشور: به همه دنیا اعلام می کنیم که ایران از جبهه مقاومت و حزب الله حمایت خواهد کرد

ایرنا: وزیر کشور با بیان اینکه جبهه مقاومت مصمم تر و متحدتر از گذشته در مبارزه با استکبار و صهیونیسم جهانی 
به نبرد خود ادامه خواهد داد، گفت: خون پاک سید مقاومت، سقوط رژیم صهیونیستی را تسریع می کند.

اســکندر مؤمنی در حاشــیه مراســم تســلیت و یادبود شهید سید حسن نصرالله در دفتر حزب الله لبنان در تهران، 
گفت: بدون تردید پیروان مکتب ایشان راه این شهید عزیز را ادامه خواهند داد و جبهه مقاومت مصمم تر و متحدتر 

از گذشته در مبارزه با استکبار جهانی و صهیونیسم جهانی به نبرد خود ادامه خواهد داد.
وی تأکید کرد: ملت و دولت ایران و همه مردم در کنار مردم لبنان و جبهه مقاومت و حزب الله خواهند بود؛ این 
یک وظیفه دینی و شرعی است. این را با صدای رسا به همه دنیا اعلام می کنیم که جمهوری اسلامی ایران، دولت 
و مردم آن از جبهه مقاومت و حزب الله حمایت خواهند کرد و بدون تردید به این حمایت خود ادامه خواهند داد.

ضرب الاجل پزشکیان برای بازنگری و ساماندهی سهمیه های کنکور

رئیس جمهور نسبت به بازنگری و ساماندهی سهمیه های کنکور ضرب الاجل سه ماهه داد.در این دستور که خطاب به وزارت 
علوم، سازمان ملی سنجش، وزارت بهداشت، دانشگاه آزاد اسلامی، کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی و شورای 
عالی انقلاب فرهنگی اســت، آمده اســت:»ماده واحده الزام بازنگری و اصلاح ســهمیه های سنجش و پذیرش دانشجو به تفکیک 
استانی که در جلسه ۹۰۹ مورخ ۲۰/۰۶/۱۴۰۳ شورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده است؛ به شرح ذیل برای اجرا ابلاغ 
می گردد.ماده واحده - وزارت علوم، تحقیقات و فناوری موظف حداکثر است ظرف مدت ۳ ماه با همکاری سازمان ملی سنجش 
و ارزشیابی نظام آموزش کشور وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی و کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی نسبت به بازنگری تمامی سهمیه های سنجش و پذیرش دانشجو اقدام و طرح تفکیک استانی سهمیه ها 

را جهت تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی و اجرا از سال ۱۴۰۵، به ستاد علم و فناوری دبیرخانه این شورا پیشنهاد نماید.«

مقابل اسراییل چه باید کرد؟
در گفتگو با یک کارشناس روابط بین الملل بررسی شد
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باید ببینیم عزم 
وزارت کشور و 
سایر 
دستگاه ها به 
چه صورت 
است. همه 
دستگاه ها باید 
رعایت کنند. 
ولی می بینیم 
برخی افرادی 
که قدرتمند 
هستند ولی 
مسئول 
نیستند، فرد به 
پشت تریبون 
می رود و 
چیزهایی 
می گوید که اگر 
این ها در ایران 
باشد چه 
می شود. 
دفاع هایی که 
به ظاهر 
دلسوزانه است 
ولی به ضرر 
منافع ملی 
است...
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ایر یادداشت

چه کسی جانشین سیدحسن نصرالله می شود؟

به گفته ناظران، نامزد احتمالی دیگر برای جانشــینی حســن 
نصرالله، نعیم قاسم، معاون دبیرکل است. هاشم صفی الدین از 
بسیاری جهات از جمله ظاهر و نحوه صحبت کردنش به حسن 

نصرالله شباهت دارد.
چه آنکه رسانه های اسرائیلی هم چون یدیعوت آحارانوت نیز 
چنین پیشبینی دارند و این رسانه با انتشار خبری نوشت که 
احتمال زیادی داده می شود هاشم صفی الدین، مرد شماره دو 
حزب الله لبنان در زمان فرماندهی حســن نصرالله که روابط 
نزدیکی نیز با جمهوری اسلامی ایران دارد، رهبری این گروه 

شبه نظامی را بر عهده بگیرد.
به نوشــته این رسانه، هاشــم صفی الدین تاکنون بر سیستم 
آموزشــی و امور مالی حزب الله لبنان از جمله ســرمایه گذاری 
این گروه برای »تأمین مالی فعالیت ها« نظارت داشــته است. 
او از سال ۲۰۱۷ در فهرست تروریستی آمریکا قرار دارد. بنا بر 
نوشته رسانه های اسرائیلی، هاشم صفی الدین که رئیس شورای 
اجرایی حزب الله بوده، در حمله روز جمعه اسرائیل به پناهگاه 
حزب الله زنده مانده یا اساساً در آن محل حضور نداشته است. 
نیویورک تایمز به نقل از سه مقام ارشد رژیم صهیونیستی نوشت: 
»هاشــم صفی الدین دبیر شــورای اجرایی حزب الله لبنان که 
نقــش کلیدی در تشــکیلات سیاســی و اجتماعی مقاومت 
حزب الله دارد در ساختمانی که توسط ارتش اسرائیل در ضاحیه 

هدف حمله قرار گرفت حضور نداشته است.«
این در حالی است که در حمله ای به مقر مرکزی گروه حزب الله 
لبنــان در ضاحیــه بیروت، گمانه زنی هــا حاکی از آن بود که 
اعضای برجســته حزب الله در آن جلســه حضور داشــتند. 
کارشناسان سیاسی می گویند »چند سالی است که دبیر کل 
توســط یک شــورا انتخاب می شود که خود این شورا از طرف 
اعضای مجالس )شــوراهای( حزب و مســئولین حزب، اعم از 

مسئولین درجه دوم و سوم، انتخاب می شود.«
چه آنکه شــخص سیدحســن نصرالله در سال ۱۹۹۲ و پس از 
ترور سیدعباس موسوی توسط شورای تصمیم گیری حزب الله 
به این عنوان انتخاب شــد. این ســازوکار الان هر چه باشــد، 
احتمالاً انتخاب دبیرکل با مشورت و کسب نظر از اعضای عالی 

این حزب انجام می شود.
به نظر می رسد که شیخ نعیم قاسم قائم مقام دبیرکل حزب الله 
و از چهره های قدیمی جریان سیاسی شیعه در لبنان، یا سید 
هاشم صفی الدین معاون اجرایی حزب و از چهره های قدیمی 

مقاومت، گزینه های جایگزینی سیدحسن نصرالله باشند.
هاشم صفی الدین در سال ۱۹۶۴ در جنوب لبنان در خانواده ای 
سرشــناس در منطقه به دنیا آمد. او در دهه ۱۹۸۰ به همراه 
خویشاوند خود حسن نصرالله برای تحصیل علوم دینی راهی 
شــهر قم شــد. در ســال ۱۹۸۳ با دختر محمدعلی الامین از 
اعضای شــورای قانونگذاری شــورای اسلامی شیعیان لبنان 
ازدواج کرد. در ســال ۱۹۹۴، نصرالله، هاشــم صفی الدین را به 
عنوان رئیس منطقه بیروت حزب الله منصوب کرد. او ســپس 
در سال ۱۹۹۵ ریاست شورای جهاد را که مسئول فعالیت های 
نظامی حزب الله بود بر عهده گرفت. در سال ۱۹۹۸، صفی الدین 

به عنوان مسئول شورای اجرایی ارتقا یافت.
او در کنار حســن نصرالله و نعیم قاســم یکی از سه رهبر اصلی 
حزب الله اســت و از ســال ۲۰۰۶ به عنوان جانشین احتمالی 

نصرالله شناخته می شود.
ناظران سیاسی می گویند به دلیل وخامت شرایط امنیتی در 
لبنان ممکن است انتخاب و اعلام جانشین سید حسن نصرالله 
با تأخیر انجام شود. چه آنکه انتخاب دبیر کل حزب الله نیازمند 
برگزاری جلسه شورای حزب است و در شرایط کنونی لبنان 
و تهدیدات اسرائیل برگزاری چنین جلسه ای با ملاحظات قابل 

توجهی همراه است.

بازتاب

 ظریف درباره واکنش ایران به ترور سیدحسن 
چه گفت؟

محمد جواد ظریف معاون راهبردی رئیس جمهور در حاشیه 
مراسم یادبود شهید سید حسن نصرالله که در دفتر حزب الله 
لبنان در تهران، اظهارداشت: فرمانده شهید سید حسن نصرالله 
یکی از بزرگترین شــخصیت هایی بود که بنده در ســی و چند 
ســالی که افتخار آشــنایی با وی را داشتم ملاقات کردم، این 

شهید نمونه شجاعت صداقت و همزمان درایت بود.
وی گفت: شهید نصرالله همراه با شهید سید عباس موسوی و 
دیگر بزرگان حزب الله طعم تلخ شکســت را برای اولین بار به 
صهیونیست چشاندند زمانی که صهیونیست ها را مجبور کردند 

به با ذلت از جنوب لبنان بدون هیچگونه شرط خارج شوند.
ظریف تصریح کرد: این اولین باری بود که صهیونیست ها مجبور 
می شدند که خارج شوند و این خیلی برای آنها گران تمام شده 
و از همان زمان بود که اسرائیل کمر به شهید کردن سید حسن 
نصرالله بســت و این درایت ســید بود که این مدت توانســت 
اسرائیل را ناکام بگذارد. ما شاهد بودیم که اسرائیل برای اینکه 
این جنایت را مرتکب شــود چه تعداد زنان و کودکان بی گناه 
را در یک بمباران گسترده به شهادت رساند تا بتواند این بزرگ 
مرد مقاومت را به شهادت برساند.ظریف ادامه داد: حتماً سید 
حســن نصرالله به هدف خودش رســید و به جایگاه عالی که 
همواره منتظرش بود دست پیدا کرد و به یاران شهیدش رسید. 
مقاومت مردم منطقه و مردمی که اسرائیل جنایتکار را در غزه 
۱۱ مــاه گرفتار کردنــد ادامه دارد و در لبنان هم همین گونه 
خواهــد بــود و آنها نخواهند توانســت با ایــن گونه اقدامات 
ضدانســانی مقاومت را از پای درآورند.وی خاطرنشــان کرد: 
واکنــش ایــران در زمان مناســب و به انتخــاب ایران در برابر 
جنایت های رژیم صهیونیستی صورت خواهد گرفت و در سطح 

رهبری و در سطح عالی آن حتماً تصمیم گیری خواهد شد.

 نظامیان افغان 
در ایران؟!

 فلاحت پیشه: حضور 8 میلیون 
افغان در ایران یک خطر جدی است

گروه سیاســی: حضور مهاجران افغان غیرقانونی نیز که 
این روزها باعث بروز نگرانی هایی در جامعه شده است، 
از موضوعاتــی اســت کــه در گفتگو با حشــمت الله 
فلاحت پیشــه، رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی 
مجلس به آن پرداختیم. وی دراین باره به خبرآنلاین 
گفت: »بنده معتقدم هشــت میلیــون افغان در ایران 

هستند. یک خطر جدی برای امنیت است.«
گفتگو با حشــمت الله فلاحت پیشــه، رئیس پیشین 

کمیسیون امنیت ملی در ادامه می آید.
آقای فلاحت پیشــه! یکی از دغدغه های ملی که اخیراً 
زیاد مطرح می شــود، بحث اتباع اســت. بنا به دلایل 
مختلف همیشه این نگرانی وجود داشته ولی اخیراً به 
خاطر چند رخداد این تشــدید شــده است. نظرتان در 
این مورد چیست؟ آیا تهدیدی برای امنیت ملی هستند 
یا ظرفیت ملی می توانند داشته باشند یا بستگی دارد 
چطور ساماندهی شوند؟ چون موافقین و مخالفین هم 
نکات متفاوتی می گویند. یکی از استدلالهایی که خیلی 
مورد توجه مخالفین است این است که نهایتاً به تهدیدی 

علیه امنیت ملی تبدیل می شوند. نگاه شما چیست؟
موضوع اتباع به ســه دلیل جدی شده است. دلیل اول 
ایــن بود که عــده ای موضوع اقامت را با تابعیت همراه 
کردند. حتی در سخنرانی هایشــان گفتند که برادران 
افغانستانی که تابعیت نداشته باشند و رإی بدهند، در 

دنیا تابعیت با خون و خاک است.
حتی هیچ قانون گذاری نمی تواند به راحتی تابعیت را 
ایجاد کند. ایران هم سخت گیرانه تر است. من سال ها 
در مجلس درگیر این بودم که یک ســری زنان ایرانی 
در مرزها همسر خارجی داشتند، بچه دارند و همسرشان 
رفته و آن بچه برای شناســنامه دچار مشــکل بودند. 
سال ها درگیر بودم. ولی الآن به راحتی به دلایل مختلف 
می گویند اقامت تبدیل به تابعیت شود. این یک موضوع 
که ملت حســاس هستند و مسئولان هم باید حساس 

باشند.دومین موضوع، طالبان بود. اتفاقی که افتاد این 
بود که بخش عمده ای که آمدند نظامیان بودند. ۳۵۰ 
هزار نفر لشــکر دولت افغانستان بود. دولت افغانستان 
۱۳۵ میلیــارد دلار وام و کمــک خارجــی گرفت که 
اصلاحات در حوزه های مختلف از جمله نظامی انجام 
دهد. این ها هر شش نفر در مقابل یک نفر دوام نیاوردند. 
در مقابل یک لشکر ۵۰-۶۰ هزار نفری چریک طالبان 
شکست خوردند. بخش عمده ای به ایران آمدند. من به 
کمپ ها رفته ام و کل مرزها را یک سال دیده ام. بخشی 
از این نظامیان به ایران آمدند. به دلایل خاص پاکستان 
نمی گذاشت.قســمت ســوم این که هیچ ایرانی بدون 
شناســنامه نمی شناســید. یعنی الآن من و شــما اگر 
دستگاه امنیتی بخواهد ببیند من کجا هستم به راحتی 
می داند. یک کارت بانکی و ملی داشته باشید. اصلًا تمام 
ایرانی ها شناسه دارند. ولی ایران دست افغان هایی است 
که کارت شناســایی و شناســنامه و کارت پناهندگی 

ندارند و کسی نمی داند کجا هستند.
آمار نشان می دهد بخش اعظمی از آن هایی که بعد از 
طالبان به ویژه آمدند اصلًا شناسه ندارند. برخی فقط 
یک و نیم میلیون نفر را می گویند. این ها مورد ســوء 
اســتفاده باندهــای مافیــا قرار گرفته اند. هرکســی 
می خواهــد خلاف کنــد از این ها اســتفاده می کند. 
می گویند ایرانی ها را می شناسند. خیلی از این افغان ها 
را دچار باندهای خلاف کرده اند. این وحشتناک است.

پس یک خطر جدی می دانید؟ ��
خطر جدی است. بنده معتقدم هشت میلیون افغان در 
ایران هســتند. یک خطر جدی برای امنیت است. من 
به شدت درگیر مسائل سیاسی هستم، هر کجا که بروم 
پرس و جو می کنم، به یک گاراژی رفتم که ماشینم را 
بــرای تعمیــر بدهم، آن جا یک فرد هیکلی بود که فکر 
می کردم ایرانی اســت و اصلًا قیافه اش نمی خورد که 
افغان باشــد. او با من زیاد صحبت کرد و گفتم کجایی 

هستی؟ گفت افغانستانی هستم. بعد یک عکس روی 
موبایلش بود که عکس خودش با گارد ویژه افغانستان 
بــود. گفت گارد ویژه بودم، گفتم چطور آمدی؟ گفت 
فرمانده ام که عمویم است من را آورده است و عمویش 

مسئول اطلاعات فلان ارتش است.
آن آقــا می گفــت خیلی از فرمانده هــا آمده اند و همه 
یگانشان را آورده اند. می گفت فرمانده من اینجا را گرفته 
و ماهی نود میلیون تومان کرایه می دهد و دوازده نظامی 
هستیم که اینجا کار می کنیم. یگانش آن جا کار می کرد. 
آن آقا به نقل از خودش می گفت و من را نمی شناخت. 
مــن بــا لباس راحتی خانه برای تعمیــر رفته بودم. از 
عمویــش می گفت که مســئول اطلاعات فلان یگان 
نظامی است. گفت عمو به من گفته است که ۸۸ درصد 
نظامیان افغانی که از دســت طالبان فرار کرده اند و به 

ایران آمده اند و این وحشتناک است.
 پس با این سیاست دولت موافقید که تا پایان سال باید 

غیر مجازها از ایران خارج شوند.
امیدوارم این عملی شود.

امکان اجرا دارد؟ ��
به ضرر خود افغانســتانی ها اســت. همین حالا تا وقتی 
که نظامیان افغانستانی در ایران هستند، معتقدم رابطه 
ایران و افغانستان دچار چالش است. طالبان فکر می کند 
علیه اش کاری صورت می گیرد. این ســمت هم ایران 
احســاس ناامنی می کند. معتقدم چهل ســال مهمان 
نوازی از افغانستانی ها کرده ایم و مدیون خیلی از آن ها 
هم هســتیم. اصلًا بخشــی از نوسازی و بازسازی ها بر 
دوش آن ها بوده اســت و نمی خواهیم خرابش کنیم. 

فصل الخطاب در دنیا قانون است.
قانون بین المللی و رویه را اجرا کنیم و آن این است که 
هر کسی که می خواهد بماند شناسنامه بدهد اول او را 
بشناسیم. خود را معرفی کند. در کمپ های کرمان رفته 
بودم. فرد جوانی بود که می گفت سی و پنج بار من را 

گرفته اند و بار سی و ششم هم می خواهم بیایم. می گفت 
هــر بار عده ای از من پانصــد دلار می گیرند و می آیم. 
مافیا دارند. می گفت در ایران که می آییم ۲۴ ســاعته 
محل خوابمان و ۴۸ ساعته شغل ما مشخص است. یک 
ایرانی پیدا کن و از شهرســتان بیاور و ببین می توانید 

اینطور اسکان و شغل ایجاد کنید؟
 این طرح امکان اجرا دارد؟ ��

باید ببینیم عزم وزارت کشور و سایر دستگاه ها به چه 
صورت اســت. همه دســتگاه ها باید رعایت کنند. ولی 
می بینیم برخی افرادی که قدرتمند هستند ولی مسئول 
نیســتند، فرد به پشــت تریبون مــی رود و چیزهایی 
می گوید که اگر این ها در ایران باشــد چه می شــود. 
دفاع هایی که به ظاهر دلسوزانه است ولی به ضرر منافع 

ملی است...
قانون بین المللی در ایران باید اجرا شود ��

بر خلاف بعد امنیتی که دارد در فضای جامعه هم یک 
دوقطبی ایجاد کرده. برخی مردم معتقدند افغان ها از 
ایران اخراج شــوند و برخی دیگر می گویند نوعی نژاد 
پرستی است. راهکار شما برای این دو قطبی چیست؟
راهکارم قانون بین المللی اســت، اول باید بشناســید. 
اصلًا یک ایرانی و خود شما اگر مشخصات سجلی خود 
را در کشــور ثبت نکنید به عنوان خلافکار محســوب 
می شوید. چه انتظاری دارید که یک خارجی مشخصات 
سجلی خود را ثبت نکند؟ این حق دولت است که همه 
اتباعی که هســتند باید مشــخصات ســجلی خود را 
مشــخص کنند.بعد از آن دولت می تواند ساماندهی و 
همکاری با آن ها کند. به نظرم کســانی که این کار را 
کنند به ســود خودشان است. وگرنه دلایل امنیتی به 
اندازه ای است که هر برخوردی را دولت بخواهد می تواند 
بکنــد و دنیــا هم این حــق را می دهد و در داخل ایران 
قرار نیست به دو گروه تقسیم شویم. قانون بین المللی 

در ایران باید اجرا شود.

نیلوفر مولایی
روزنامه نگار

»سید عباس عراقچی« در پایان سفر به نیویورک با تسلیت شهادت 
فرمانده بزرگ مقاومت گفت: این شهادت ضایعه بزرگی هست ولی 
هیچ خللی در مقاومت ایجاد نخواهد کرد و همانطور که شــهادت 
شهید »سید عباس موسوی«، دبیر کل پیشین حزب الله باعث رشد 
و رویش و قدرت بیشــتر حزب الله شــد مطمئنم خون شهید »سید 
حسن نصرالله« باعث قوت و قدرت و انگیزه و رویش بیشتر حزب الله 

خواهد شد.
وی افزود: هیچ آینده ای برای رژیم صهیونیســتی با این کاری که 

انجام داد در منطقه و غزه و لبنان، در منطقه متصور نیست به هیچ 
وجه روی آرامش را نخواهد دید؛ نتیجه طبیعی این اقدام این است 
که زوال رژیم صهیونیســتی را تســریع کردند.عراقچی با اشــاره به 
اقدامات ایران در این ارتباط تاکید کرد: آمریکا شریک این جنایت 
است و به هیچ وجه نمی تواند خود را از این واقعیت جدا کند. خون 
شــهدای این حادثه بی پاســخ نخواهد ماند و ما حتماً در کنار لبنان 
خواهیم ایســتاد.عراقچی تاکید کرد: شــورای امنیت ثابت کرده که 
توانایی حل این مشــکلات را ندارد و آمریکا جلوی هر اقدامی را تا 

الان گرفته ولی این مانع از این نمی شود که دبیر کل سازمان ملل 
مســاعی خود را به کار نگیرد. باید صدای جامعه بین الملل باشــد و 
جامعه بین الملل را به سمت توقف جنایاتی که رژیم صهیونیستی 
انجام می دهد هدایت کند.وزیر خارجه تاکید کرد: همه به خطر بروز 
یک جنگ تمام عیار در منطقه معترف و نسبت به آن نگران هستند. 
این یک تهدید بزرگ برای منطقه است. واقعاً در وضعیت هشدار به 
سر می بریم. کشورهای منطقه و فراتر از منطقه باید بدانند وضعیت 

بسیار خطیر هست و هر لحظه هر احتمالی ممکن است.

عراقچی: در وضعیت هشدار به سر می بریم

رسول سلیمی
روزنامه نگار



کارگران معادن منتظر افزایش حقوق باشند
وزیر کار: دستمزد برخی کارگران 14 میلیون و برخی دیگر 28 میلیون تومان است

گروه اقتصادی: بر اساس قانون کار، مصوبات مزدی شورای عالی کار برای 
همه لازم الاجرا است. این در حالی است که در حال حاضر تخلفات گسترده 
و تقریباً عرفی در جامعه وجود دارد که کارفرمایان واحدهای متوســط و 
کوچــک و واحدهــای صنفی از الزامات مندرج در بخشــنامه مزد امتناع 

می کنند.
در کنار این موضوع که بســیاری از فعالان بازار کار اعتقاد دارند تنها ۳۰ 
درصد از حقوق بگیران از مزایای مزدی بهره مند می شــوند، خبر حقوق 
کارگران معدن بعد از حادثه معدن طبس بیشتر در رسانه بازتاب داشت.
در واقع اگر نگاهی عدالت محور و اسلامی به بحث حقوق کارگران معدن 
داشته باشیم به اعتقاد کارشناسان بازار کار کارگران معادن باید در محصول 
شــریک باشــند نــه اینکه صرفاً بــه عنوان ابزار تولیــد در اختیار مالکان 

)سهامداران( معدن قرار بگیرند.
بررسی ها نشان می دهد خالص دریافتی یک کارگر در عمق ۷۰۰ متری، 
در سال گذشته فقط ۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بوده و حق سختی کار 

معدن نیز حدود ۶۰۰ هزار تومان است.
شاید ریشه این حقوق های کم، به همان تفکری برگردد که یکی از راه های 
مقابله با تورم را سرکوب دستمزد عنوان می کنند و هر سال های و هویشان 

در زمان تعیین دستمزدها بلند می شود که افزایش حقوق ها منجر به تورم 
می شــود. برخی از فیش های حقوقی کارگران معدن حکایت از این دارد 

که روزانه تنها ۲۰ هزار تومان سختی کار دریافت می کنند.
فتــح الله بیــات، رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی درباره حقوق 
کارگران معدن می گوید: این کارگران با ســاعت کار طولانی حقوق ۱۲ 
میلیون تومانی دارند. وقتی شــرایط بازار کار مهیا نباشــد و فشار معیشت 
خانواده روی دوش کارگر باشــد ناچار اســت به چنین کاری تن بدهد. در 
خبرها شنیدیم که یکی از کارگران دارای رتبه برتر رشته حقوق بوده است 
اینکــه چــرا به کار در معــدن روی آورده قطعاً به دلیل تأمین هزینه های 
معیشت خانواده بوده است ولی این مساله نباید مورد سوء استفاده واقع 
شود و تجهیزات ایمنی خریداری نشود و اصول ایمنی رعایت نشود. چرا 
معدن به این بزرگی باید فاقد حسگر تشخیص گاز متان باشد که هزینه 
زیادی هم ندارد؟بیات درعین حال ارائه آموزش های لازم به کارگران در 
چنیــن مــواردی را مــورد تاکید قرارداد و گفت: اگر در چنین شــرایطی 
آموزش های ویژه به کارگران داده می شد قطعاً معدن اینقدر تلفات نداشت. 
برخی کارفرماها همواره از کارگر کار بیشتر می خواهند و ارزش و کرامت 
نیروی کار چندان اهمیت ندارد و روز تعطیل و غیرتعطیل نمی شناســد. 

بیشتر کارگران معدن به دلیل نبود امنیت شغلی و بستن قراردادهای کوتاه 
مدت یک ماهه و سه ماهه با آنها، ناچارند به خواست پیمانکار تن بدهند. 
متاسفانه پیمانکار به جای آنکه برای ایمنی هزینه کند و برای معدن حسگر 
تهیــه کنــد، کاهلی کرده و این امر باعث شــد بیش از ۵۰ خانواده داغدار 
شوند.احمد می دری، وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره افزایش حقوق 
کارگران معدن می گوید: شــرایط معدن به گونه ای اســت که ریه های فرد 
به شدت دچار آسیب می شود و باید به گونه ای اقدام شود که معدنچیان 

بیمار نشوند و دستمزد و حقوق آنها به دلیل سختی کار افزایش یابد.
وی با اشــاره به وجود ۱۰ معدن در طبس با بیان اینکه حقوق و دســتمزد 
کارگران این معادن با هم متفاوت اســت، افزود: دســتمزد برخی کارگران 

۱۴ میلیون و برخی دیگر ۲۸ میلیون تومان است.
می دری یادآور شــد: معدن نماد ســختی کار است اما حقوق کارگران آن 
کافــی نیســت و نباید حقوق کارگرانی کــه در معادن به صورت حجمی 
مشغول کار هستند و با بی ثباتی شغلی مواجه هستند، کمتر از نیروهای 
رسمی باشد و عادلانه این است که دریافتی این کارگران متناسب یا حتی 
بیشتر از نیروهای رسمی باشد؛ پیشنهاد افزایش حقوق کارگران معادن 
را خواهیم داد و این موضوع باید در شورای عالی کار بررسی و تعیین شود.

متوسط هزینه سالانه دهک اول در شهرها و روستاها به ترتیب ۴۷ میلیون 
و ۱۸ میلیون تومان بود و این ارقام در دهک دهم معادل ۵۹۰ میلیون و 

۳۱۰ میلیون تومان رقم خورد.
مرکــز آمــار ایران در روزهای اخیر جدیدترین گزارش خود از نتایج طرح 
آمارگیری هزینه و درآمد خانوارها در سال ۱۴۰۲ را منتشر کرد و در آن 
گزارش، ارقام درآمد و هزینه خانوارهای شــهری و روســتایی را در سالی 
که گذشت زیر ذره بین برد. در این گزارش، هزینه ها و درآمدهای ایرانیان 
در دســته بندی های گوناگون مورد بررســی قرار گرفته اند که یکی از این 
دسته بندی ها، دهک های هزینه ای اول تا دهم است.داده های مرکز آمار 
ایران نشان می دهند که در سال گذشته، میزان هزینه کرد سالانه خانوارها 
در دهک ها تفاوت چشــمگیری داشــته اســت؛ طوری که متوسط هزینه 
ســالانه زندگی دهک دهم که غنی ترین دهک به شــمار می رود، چه در 
روستاها و در شهرها، حدود سه برابر بیش از دهک اول که شامل فقیرترین 

خانوارهاست بوده است.

با اســتناد به داده های مرکز آمار ایران، متوســط هزینه ســالانه هر خانوار 
شــهری در ســال ۱۴۰۲ برابر با ۲۰۶ میلیون تومان بود که ۵۱ میلیون 
تومان از این مبلغ به هزینه کالاهای خوراکی و دخانی اختصاص یافت و 
۱۵۵ میلیون تومان صرف کالاهای خوراکی شــد. بررســی این رقم به 
تفکیک داده ها اما نشــان می دهد در دهک اول، میانگین هزینه ســالانه 
تنها ۴۷ میلیون تومان بود. طوری که این دهک فقط ۲۰ میلیون تومان 
بــرای کالاهای خوراکــی و ۲۷ میلیون تومان برای کالاهای غیرخوراکی 
هزینه کردند.از ســوی دیگر اما در دهک دهم، متوســط هزینه هر خانوار 
بــرای کالاهــای خوراکی ۹۵ میلیون تومان و برای کالاهای غیرخوراکی، 
۴۹۵ میلیون تومان بود. به این ترتیب هزینه کل این خانوارها در ســال 
گذشته ۵۹۰ میلیون تومان رقم خورد که حدود سه برابر دهک اول بود. 
نکته دیگر این گزارش آن اســت که تفاوت اصلی مخارج پولدارها و فقرا 
در مناطــق شــهری، در کالاهــای غیرخوراکی بوده اســت. چراکه بازه 
هزینه کــرد دهک هــا برای کالاهای خوراکی از ۲۰ میلیون تا ۹۵ میلیون 

تومــان بــوده اما ایــن رقم در کالاهای غیرخوراکی، از ۲۷ میلیون تا ۴۹۴ 
میلیون تومان متغیر بوده است.

هزینه سالانه دهم اول روستایی؛ تنها 18 میلیون تومان! ��
با اســتناد به داده های مرکز آمار، وضعیت نســبت هزینه کرد پردآمدها به 
کم درآمدها در مناطق روستانشــین نیز مشــابه شهرها بود؛ به نحوی که 
هزینه خانوارهای روستایی در دهک دهم ۲.۸ برابر دهک اول ثبت شد.

در دهک اول روستایی، متوسط هزینه سال ۱۴۰۲ تنها ۱۸ میلیون تومان 
بود که شــامل ۱۰ میلیون تومان هزینه کالاهای خوراکی و حدود هشــت 
میلیــون تومــان کالاهای غیرخوراکی می شــد. به این ترتیب، دهک اول 
روســتایی تنها دهکی بود که بخش عمده هزینه های خود را به کالاهای 

خوراکی اختصاص داد. 
در دهک دهم روســتایی اما متوســط هزینه ســال گذشته ۳۱۰ میلیون 
تومان بود و این دهک ۱۰۰ میلیون تومان برای کالاهای خوراکی و ۲۱۰ 

میلیون تومان برای کالاهای غیرخوراکی هزینه کرد. 

فروش آبزیان صید شده ایران در بازار کویت

عضو هیات مدیره اتاق مشترک ایران و کویت بر لزوم فراهم آمدن امکان تجارت زمینی میان دو کشور تاکید کرد 
و از غلبه تجارت غیررسمی بر تجارت رسمی بین ایرانی ها و کویتی ها خبر داد.امین فرطوسی در پاسخ به این سؤال 
ایلنا که چرا با وجود واردات ۵۲ میلیارد دلاری کویت در سال سهم ایران از بازار این همسایه جنوبی تنها صادرات 
۳۰۰ میلیون دلاری است، گفت: ارزش مبادلات تجاری ایران و کویت خیلی بیشتر از این رقم هاست اما چون بخش 
چشــمگیری از مبادلات دو کشــور از مســیرهای غیررســمی و به وسیله لنج ها انجام می شود، در آمارهای گمرکات 
محاسبه نمی شود؛ این مدل تجارت از دیرباز تاکنون میان مردم دو کشور و به صورت روزانه برقرار است و به تجارت 
ته لنجی معروف است تا جایی که حتی صیادان ایرانی آبزیان صیدشده را از همان محل صید در دریا به کویت می برند 
و معامله می کنند.وی اضافه کرد: روابط سیاســی ایران و کویت نیز چندان حســنه نیســت و این موضوع بر روابط 
اقتصادی هم سایه انداخته است، ایران یکی از معدود کشورهایی است که کویت به مردم آن ویزا نمی دهد؛ علاوه 

بر ایرانی ها، افغانستانی ها، سوری ها، لبنانی ها و عراقی ها هم سال هاست که نمی توانند از کویت ویزا بگیرند.

تورم ۳1 درصدی مواد خوراکی در شهریور

طبق گزارش مرکز آمار ایران، اقلامی مثل خشــکبار و به ویژه انواع روغن خوراکی کمترین تغییر قیمتی و برخی 
میوه جات و سیفی جات بیشترین نرخ تورم را به صورت نقطه ای داشتند.مرکز آمار ایران با انتشار آمار افزایش قیمت 
مواد خوراکی در شهریورماه، نشان داد که برخی اقلام خوراکی و محصولات کشاورزی در این ماه مانند خیار، گوجه 
فرنگی، پیاز، هویج و کاهو نســبت به ســایر اقلام بیشــترین میزان افزایش قیمت را داشتند.طبق گزارش مرکز آمار 
ایران، اقلامی مثل خشــکبار و به ویژه انواع روغن خوراکی کمترین تغییر قیمتی را داشــتند.با این وجود مرکز آمار 
ایران در این گزارش از با محاســبه تغییرات قیمت ۲۳ قلم عمده مصرفی غذایی و خوراکی در شــهرها، با ملاک 
قراردادن تورم ماه شهریور نسبت به ماه گذشته )تورم نقطه ای( میزان تورم خوراکی این ماه را ۳۱.۷ برای مناطق 
شهری محاسبه کرده است.براساس این گزارش، لوازم تهیه انواع سالاد، مانند هویج با ۹۰ درصد افزایش قیمت، و 
اقلامی مثل پیاز، لیموترش، گوجه فرنگی و خیار با ۷۰ درصد افزایش قیمت بالاترین میزان تغییرات نرخ را داشتند 

و در مقابل افزایش قیمت نقطه ای روغن های خوراکی زیر صفر درصد بوده است.

هزینه سالانه ثروتمندان ۳ برابر فقرا
آمار هزینه های دهک های هزینه ای در سال 1402  نشان می دهد
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توزیع گوشــت مشــکوک به بیماری ســل در 
بازار؛ شــایعه یا واقعیت؟

پیگیری هــا دربــاره ســلامت و بهداشــت محصولات 
پروتئینی از جمله گوشــت قرمز، مورد مشــکوکی را در 
یکی از واحدهای کشــت و صنعت نشــان داد. موضوع از 
طریق مسئولان محلی و ملی دنبال شد و مقامات محلی 
اعلام کردند مورد مشکوکی در این مجموعه وجود ندارد.

ادامه پیگیری ها مشــخص کرد که بیش از ۱۰ دام آلوده 
به بیماری ســل در بین دام ها وجود داشــته که صاحب 
دامداری آنها را از سایر دام ها جدا و در محلی نگهداری 

کرده است.
مهدی ســلوکانه، معاون ســلامت اداره کل دامپزشکی 
استان تهران در گفتگو با مهر اعلام کرد: برنامه پایش و 
مراقبت در واحدهای دامداری در هر بازه زمانی مشخص 
در خصوص دو بیماری خاص بروسلز یا تب مالت و سل 

که مشــترک انسان و دام است، انجام می شود.
وی در ادامه با اشاره به موضوع دام های بیماری این واحد 
کشــت و صنعت، افزود: طبق دســتورالعمل ســازمان 
دامپزشــکی کشور، تســت مذکور از دام های این واحد 
صنعتی انجام شــد و جواب آزمایش بروســلز یا تب مالت 
منفی بود؛ ولی دام آلوده به بیماری سل در دو واحد این 
مجموعه، در یک سال اخیر کم و بیش مشاهده گردید.

وی تصریح کرد: در یکی از شعب این دامداری، بالای ۲ 
هزار رأس دام وجود دارد که آزمایش سل ۱۳ دی ۱۴۰۲، 
تعداد دام بیمار را صفر رأس نشــان می دهد؛ اما تســت 

۳۰ تیر امســال، جواب ۵ رأس دام را مثبت اعلام کرد.
به گفته معاون ســلامت اداره کل دامپزشــکی اســتان 
تهران، طبق دســتورالعمل سازمان دامپزشکی کشور با 
مشــاهده بیماری، دام ها قرنطینه و حداکثر در مدت ۲ 
هفته با عنوان دام راکتور کشتار می شوند که این موضوع 
درباره دام های آلوده این مجموعه دامپروری انجام شد.
گفتنی اســت؛ دام راکتور دامی اســت که تست سل آن 
مثبت باشــد. این دام ها با نام راکتور شــمارش می شوند 
زیرا با انجام آزمایش ها دیگر حتی اگر امکان یک درصد 
آلودگی وجود داشته باشد قابل شناسایی بوده و کشتار 

می شوند.
انجام تست دوره ای سل ��

ســلوکانه در ادامه به انجام تست های دوره ای سل اشاره 
کرد و گفت: آزمایش ســل در خصوص واحدهای آلوده، 
هــر ۴۵ تــا ۶۰ روز تکرار می شــود. اگر جواب منفی بود 
طبق روال معمول بین ۴۵ تا ۶۰ روز تست تکرار می شود. 

اگر مثبت شــود انجام تست ها ادامه خواهد داشت.
وی اظهار کرد: تســت در بازه زمانی ۴۵ روز آنقدر ادامه 
می باید تا تســت منفی شــود. اگر جواب آزمایش منفی 
باشد این بازه زمانی هر ۴ ماه در دو نوبت تکرار می شود 
و باز هم در صورت منفی بودن، به هر ۶ ماه در دو نوبت 

می رسد.
وی اضافــه کــرد: منفی شــدن جــواب آزمایش ها، آن 

دامــداری را در گروه دامداری پاک قرار می دهد.
این مســئول دولتی درباره تعداد دام های آلوده شــعبه 
دوم این مجموعه کشــت و صنعت یادآور شــد: در واحد 
دوم، تســت دام دوم اســفند سال گذشته انجام شد و ۸ 
رأس دام مبتلا به سل شناسایی شد. ۴ اردیبهشت این 
تعداد به ۶ عدد رســید و ۲۹ خرداد که آخرین تســت 
انجام شده بود، فقط یک مورد مثبت، شناسایی و کشتار 

شد.
دام های بیمار شناسایی و کشتار شدند ��

معاون سلامت اداره کل دامپزشکی استان تهران درباره 
محدودیت استفاده از فرآورده های این دام های آلوده به 
باکتری ســل، عنــوان کرد: در خصوص بیماری ســل 
محدودیتی برای مصرف شیر دام های آلوده وجود ندارد. 
اما در صورت مثبت شدن تست تب مالت دامی، بر اساس 
دستورالعمل سازمان دامپزشکی کشور، شیر باید معدوم 

شود.
لازم به یادآوری است، این دام ها پس کشتار برای مصارف 
صنعتی از جمله کارخانجات ســوییس و کالباس مورد 

بهره برداری قرار می گیرند.
این مسئول دولتی درباره پنهان کردن بیماری از سوی 
دامداران هم گفت: امکان پنهان کاری وجود ندارد زیرا 
شماره پلاک دام ها مشخص است و ناظر بر اساس تست 

قبلی آزمایش ها را انجام می دهد.
توصیه به خرید از مراکز دارای مجوز ��

ســلوکانه در ادامه سخنان خود به تب برفکی پرداخت و 
گفت: مهم تر از سل، تب برفکی است. شاید برای انسان 
مخاطره آمیز نباشد اما بروز آن زیان اقتصادی زیادی از 
جمله افت شیردهی، مرگ و میر دام ها و… را به همراه 

دارد.
وی یادآور شــد: بیماری ســل، باکتریایی و با بقا بالا اما 
تب برفکی و تب کنگو ویروسی با سرعت انتشار بالا است 
که هر یک دســتورالعمل های کنترلی خود را می طلبد.

ســلوکانه به مصرف کننــدگان توصیه کرد که از مراکز 
قابل اطمینان محصولاتی همچون گوشت قرمز، گوشت 

مــرغ، تخم مرغ و… را خریداری کنند.
سل بیماری مشترک بین دام و انسان بوده که عامل آن 
باکتری اســت. این باکتری در ریه انســان می نشیند و با 
افزایش ســن و خوردن فرآورده لبنی مانند دوغ، ماست 

و… خود را نشان می دهد.
بیماری با درد بسیار همراه بوده و روند درمان آن هزینه 
بر است. ضرورت تأمین سلامت جامعه به ویژه کودکان، 
ضروری می سازد تا موضوع با حساسیت بیشتری دنبال 

شود.

نگاه روز

مرتضــی خیرآبــادی، عضو هیات مدیره ســندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی درخصوص امکان حذف قیمت گذاری دستوری دارو 
در دولت چهاردهم به اقتصادآنلاین، گفت: مســئله قیمت گذاری دارو 
طبق قانون سال ۱۳۳۴ یک مسئله قانونی است و هیات وزیران نمی تواند 
در این موضوع تغییرات انجام دهد و فقط می تواند سیاست ها را تغیر 

دهد.
وی اضافه کرد: زمانی که ارز دارو از ۴۲۰۰ تومان به ۲۸ هزار و پانصد 
تومان تبدیل شد، به ما قول دادند که قیمت گذاری دستوری برداشته 
می شود، اما این اتفاق رخ نداد و قیمت گذاری دستوری را مجدد اجرا 

کردند.
عضو هیات مدیره ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی افزود: 
در دو ســال گذشــته حداقل ۳۰ جلســه کمیسیون بهداشت و درمان 
برگزار شــده اســت و اکثر مسائل مربوط به قیمت گذاری بوده و آقای 
پزشــکیان به طور کامل در جریان این موضوع هســتند. امیدواریم در 
این دولت بحث قیمت گذاری دارو حل شــود، چرا که اگر این موضوع 

حل نشود، صنعت دارو دچار مشکل می شود.
این فعال اقتصادی گفت: اگر موافقت شود پولی که در ابتدای زنجیره 
از شرکت های داروسازی می گیرند، در انتهای زنجیره به مصرف کننده 

پرداخت شود، حلقه مفقوده صنعت داروسازی حل می شود.
خیرآبادی بیان کرد: امسال برای دارو ارز ۴۲۰۰ تومانی نداریم، اما سال 

گذشته یک مبلغ کوچکی برای بیمارن خاص پرداخت شده است.
در ادامــه ایــن گفتگو عضو هیات مدیره ســندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی در مورد ارز دارو نیز گفت: مواد اولیه دارو با قیمت ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان، مواد جانبی با ارز نیما و بســته بندی با ارز آزاد ۶۰ 
هزار تومانی است. یعنی در یک دارو سه قیمت ارز داریم، اما متاسفانه 
همیشه نگاه دولت به رقم ارز ترجیحی است و به ۴۲ و ۶۰ هزار تومان 

توجهی ندارد.

قیمت گذاری دستوری دارو حذف می شود؟

نابرابری در ایران 
مسئله ای قابل 

توجه است که با 
تورم و 

تحریم های 
اقتصادی تشدید 

شده است. 
تلاش های دولت 
برای کاهش این 

وضعیت از 
طریق سوبسید و 

یارانه ها تنها تا 
حدی موفق 

بوده، چراکه فقر 
همچنان یک 

مشکل گسترده 
باقی مانده 

است. کشور با 
سطح بالای فقر 
دست وپنجه نرم 
می کند که ناشی 
از تحریم ها، تورم 

و نبود ایجاد 
شغل های پایدار 

است

دستمزدهای 
راکد؛ کاهش 
قدرت خرید 
مردم

 وضعیت کنونی اقتصاد ایران 
چگونه است؟

تولید ناخالص ملی )GNP( و رشد اقتصادی ��
اقتصاد ایران در حال بهبود اســت و رشــد آن با تولید 
نفت تقویت می شــود. در سال ۲۰۲۳، رشد اقتصادی 
با پنج درصد رشد از پیش بینی اولیه سه درصدی فراتر 
رفت و به ۴۰۱ میلیارد رســید و انتظار می رود که در 
ســال ۲۰۲۴ به دلیل افزایش تولید نفت ۳.۷ درصد 
باشد. وابستگی ایران به نفت، همراه با تحریم ها، نوسانات 
اقتصادی را به همراه داشته است، اگرچه اقتصاد ایران 
تــا حدی متنوع شــده و فعالیت های قابل توجهی در 
بخش های کشــاورزی، تولیــد و خدمات دارد. میزان 
ســرمایه گذاری مستقیم خارجی در سال ۰.۴ ،۲۰۲۳ 

درصد از تولید ناخالص داخلی بوده است.
درآمد سرانه ��

ایران به عنوان یک کشور با درآمد متوسط طبقه بندی 
می شود، اما تحریم ها، تورم و دستمزدهای راکد قدرت 
خرید را کاهش داده است. بانک جهانی تأکید می کند 
که در سال های اخیر، کشور با نرخ تورم بالای ۴۰ درصد 
مواجه بوده که بر درآمد واقعی تأثیر گذاشته است؛ اما 
این عدد در سال ۴۵۰۲.۵ ،۲۰۲۳ تخمین زده می شود.

وضعیت فناوری ��
ایران در حوزه های تحقیقات علمی و فناوری، به ویژه 
نانوتکنولــوژی،  و  بیوتکنولــوژی  زمینه هــای  در 
پیشرفت هایی داشته است. آمار بانک جهانی در سال 
۲۰۲۲ نشــان می دهد ۱۰۰ درصد جمعیت ایران به 
سیم کشی و برق دسترسی دارند. میزان استفاده مردم 
از اینترنت، در ســال ۸۲ ،۲۰۲۲ درصد کل جمعیت و 
بیشتر از همیشه بوده است. با این حال، پیشرفت فناوری 
ایــران بــا تحریم هــای بین المللی محدود شــده که 
دسترسی به فناوری های پیشرفته و بازارهای جهانی 
را کاهش داده است. میزان برق تولیدشده توسط منابع 
 انــرژی تجدیدپذیر )به اســتثنای انــرژی برق آبی( 
در ســال ۰.۱ ،۲۰۱۵ درصد بوده که نســبت به قبل 

کاهش یافته است.
فقر و نابرابری ��

نابرابری در ایران مسئله ای قابل توجه است که با تورم 
و تحریم های اقتصادی تشــدید شده است. تلاش های 

دولت برای کاهش این وضعیت از طریق سوبســید و 
یارانه ها تنها تا حدی موفق بوده، چراکه فقر همچنان 
یک مشــکل گسترده باقی مانده است. کشور با سطح 
بالای فقر دست وپنجه نرم می کند که ناشی از تحریم ها، 
تورم و نبود ایجاد شــغل های پایدار اســت. البته نرخ 
بیکاری در ایران در سال ۲۰۲۳ کاهش یافت و به ۹.۱ 
درصد رسید که پیشرفت ایران در این زمینه را نشان 

می دهد اما هنوز فرصت برای بهبود بسیار است.
محیط زیست ��

ایران با چالش های جدی محیط زیستی مانند آلودگی 
هوا، نشســت زمین به دلیل برداشــت بی رویه از منابع 
آب زیرزمینی، جنگل زدایی و خشکســالی های شدید 
روبه رو اســت. مســاحت جنگل ها بدون تغییر قابل 
توجهی، ۶.۶ درصد از کل ســرزمین باقی مانده است. 
این مسائل بر بهره وری کشاورزی و توسعه شهری تأثیر 
منفی گذاشته اند. تغییرات اقلیمی و مدیریت ضعیف 
آب مشــکلات را تشــدید کــرده و باعــث افزایــش 
خشکســالی ها شده اســت. انتشار گازهای گلخانه ای 
ســرانه در ســال ۲۰۲۰ در ایران، ۷.۱ تن متریک )۷.۱ 

هزار کیلوگرم به ازای هر نفر( بوده است.
آموزش ��

ایران دارای سیســتم آموزشــی نسبتاً توسعه یافته ای 

اســت، با نرخ سواد بالا و تعداد زیادی فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی. با این حال، اقتصاد نتوانسته است تعداد 
کافی شغل برای جذب جوانان تحصیل کرده ایجاد کند 
که منجر به بیکاری بالا در میان فارغ التحصیلان شده 

است.
شکاف جنسیتی ��

با وجود دستاوردهای قابل توجه زنان در آموزش، شکاف 
جنســیتی در اشتغال همچنان گسترده است. عوامل 
فرهنگی، شــرایط اقتصادی و موانع قانونی مشارکت 
زنان در نیروی کار را محدود کرده است. در سال ،۲۰۲۳ 
۶ درصد از صندلی های مجلس شورای اسلامی ایران، 
برای زنان بوده است. نرخ بیکاری در میان زنان به طور 
قابل توجهی بیشــتر از مردان اســت. در هفدهمین 
ویرایش شــاخص شکاف جنسیتی، برابری جنسیتی 
در ۱۴۶ کشــور از چهار بعد مشــارکت و فرصت های 
اقتصــادی، پیشــرفت تحصیلــی، ســلامت و بقا و 
توانمندسازی سیاسی ارزیابی شد که ایران رتبه ۱۴۳ 

را به خود اختصاص داد.
این وضعیت اقتصادی نشان دهنده تلاش ایران برای 
تــوازن بیــن تحریم هــا، تــورم و چالش هــای 
محیط زیســتی، در کنار پتانسیل منابع طبیعی و 

سرمایه انسانی است.

شهرزاد زمانی
روزنامه نگار

گروه اقتصادی: وضعیت اقتصادی ایران، تحت تأثیر 
عوامــل داخلــی و خارجی، از جملــه تحریم ها، 
نوســانات قیمــت نفت و تورم قــرار دارد. در این 
گزارش به بررســی شاخص های کلیدی توسعه و 

اقتصاد می پردازیم.
وضعیت کنونی اقتصادی ایران با ۸۹،۱۷۲،۷۶۷ 
نفر جمعیت و امید به زندگی ۷۵ سال، تحت تأثیر 
عوامــل داخلــی و خارجی، از جملــه تحریم ها، 
نوسانات قیمت نفت و تورم قرار دارد. این وضعیت 
موجب شده که خالص مهاجرت در ایران به عدد 
منفی ۴۰ هزار نفر برســد. در ادامه خلاصه ای از 
شاخص های کلیدی توسعه و اقتصاد ارائه شده اند.

فاطمه امیر احمدی
روزنامه نگار



 خروج چندصد هزار تبعه غیرقانونی خارجی
 از مرزها

ایسنا: فرمانده مرزبانی انتظامی کشور از خروج صدها هزار نفر از اتباع 
غیرمجاز بیگانه از کشور در سال جاری خبر داد.

سردار احمدعلی گودرزی با اشاره به جزئیات این خبر گفت: در هفته های 
اخیر، عملیات خروج اتباع غیرمجاز از کشور، توسط ارگان های مختلف 
در حال انجام است و هر روزه تعداد زیادی از اتباع غیرمجاز از مرزهای 

کشورمان خارج می شوند.
وی افــزود: عــده ای از این اتباع غیرمجاز، خودشــان تصمیم به خروج 

گرفته اند و مابقی را نیز ما از کشور خارج می کنیم.
گودرزی اظهارکرد: برای عبور و مرور اتباعی که مجاز هســتند؛ هیچ 
مشکلی وجود ندارد و تردد این افراد از مرزهایی مانند دوغارون و میلک 
درحال انجام است و ما تنها با اتباع غیرمجازی که قصد ورود به کشور 
را دارند؛ برخورد کرده از ورود آنها به مرزهایمان ممانعت می کنیم. البته 

در حال حاضر ورود این افراد به مرزها بسیار کم شده است.

۲ پیک آنفلوآنزا در عرصه جهانی

ایسنا: علیرضا زالی با بیان اینکه ویروس آنفلوآنزا به طور سنتی ۲ پیک 
در عرصه جهانی دارد، گفت: ایران از این پیک ها دور نیســت. به طور 
معمول، پیک اول آنفلوآنزا از اواسط مهرماه آغاز می شود و به طور معمول 
تا اواخر آبان ادامه دارد البته شــاید فراز و فرودهای تقویمی در برخی 
کشــورها داشــته باشد. ویروس ها، بیشترین عامل ابتلا به بیماری های 
تنفسی هستند و به ویژه در گروه های سنی کودکان و سالمندان شیوع 

بیشتری دارند.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی ادامه داد: همچنین پیک 
دوم آنفلوآنزای فصلی از اواســط دی ماه آغاز می شــود. »سین سیشیال 
ویروس ها« بســیار شــایع هســتند و به طور معمول حجم بالاتری از 

اختلالات تنفسی را فراهم می کنند.
زالــی همچنیــن در ادامه صحبت هایش درباره کرونا ویروس نیز با بیان 
اینکه اخیراً با ســوش های جدیدی از خانواده »اومیکرون« در ســطح 
جهانی مواجه هســتیم، افزود: هم پوشانی ویروس خانواده اومیکرون با 
ویروس آنفلوآنزا و سایر ویروس ها می تواند سبب بروز مشکلاتی شود. 
تعداد افراد با تســت مثبت کرونا و بیماران نیازمند به بســتری به دلیل 
ابتلا به کرونا به تازگی در سطح جهان افزایش یافته است؛ هرچند میزان 
مرگ ومیر ناشــی از ابتلا به کرونا مانند امواج قبلی و ســال های گذشته 
نیســت، اما نرخ ابتلا به بیماری بیشــتر اســت. وی تصریح کرد: به نظر 
می رســد ســوش های جدید کروناویروس از قدرت »ایمنی گریزی« و 
 ،KP۳ حد انتقال« بیشتری برخوردار هستند. در حال حاضر، سوش«
سویه غالب جهانی است و دو »جهش« نسبت سوش های گذشته دارد. 
 KP۳ دو جهش ژنی، فرصت بیشــتری را برای انتقال در اختیار ســوش
قرار می دهد و ایمنی گریزی بیشــتری دارد.وی درباره ضرورت رعایت 
مراقبت های بهداشتی گفت: کماکان افراد بالای ۶۵ سال و افراد مبتلا 
به بیماری های زمینه ای مانند آسم، دیابت، چاقی، بیماری های قلبی-
عروقی و کسانی که از داروهای نقص سیستم ایمنی استفاده می کنند، 

می بایست پروتکل های بهداشتی را بیشتر رعایت کنند.

بازتاب

 عضو هیات مدیره اتاق مشترک ایران و کویت بر لزوم 
فراهم آمدن امکان تجارت زمینی میان دو کشور تاکید 
کرد و از غلبه تجارت غیررسمی بر تجارت رسمی بین 

ایرانی ها و کویتی ها خبر داد.
امین فرطوســی، عضو هیات مدیره اتاق مشترک ایران 
و کویت در پاســخ به این ســؤال خبرنگار ایلنا که چرا با 
وجود واردات ۵۲ میلیارد دلاری کویت در ســال ســهم 
ایــران از بازار این همســایه جنوبی تنها صادرات ۳۰۰ 
میلیون دلاری است، گفت: ارزش مبادلات تجاری ایران 
و کویت خیلی بیشتر از این رقم هاست اما چون بخش 
چشمگیری از مبادلات دو کشور از مسیرهای غیررسمی 
و به وسیله لنج ها انجام می شود، در آمارهای گمرکات 
محاســبه نمی شــود؛ این مدل تجارت از دیرباز تاکنون 
میان مردم دو کشور و به صورت روزانه برقرار است و به 
تجارت ته لنجی معروف است تا جایی که حتی صیادان 

ایرانی آبزیان صیدشده را از همان محل صید در دریا به 
کویت می برند و معامله می کنند.

وی افزود: گمرک کویت به هنگام ورود کالا حساسیت 
زیــادی دارد بــر این موارد که بــار وارداتی حاوی مواد 
ممنوعه نباشد، کالا فاسد و یا تاریخ مصرف آن منقضی 
نشده باشد و همچنین گمرک کویت تنها به لنج هایی 
اجازه ورود می دهد که از فایبرگلاس ساخته شده باشد 
و مانع ورود لنج های فرســوده می شــود اما در ثبت وزن 

و ارزش کالاهای وارداتی حساسیتی ندارد.
فرطوســی در ادامــه گفتگو از عــزم بازرگانان ایرانی بر 
تجارت زمینی با کویت خبر داد و اظهار کرد: با وجودی 
که از مرز خرمشهر تا کویت تنها حدود ۷۰ کیلومتر راه 
اســت و پیمایش آن حدود یک ســاعت زمان می برد اما 
هنوز امکان تبادل زمینی کالا بین دو کشور وجود ندارد 
در حالی که حمل زمینی ســرعت و هزینه انتقال بار را 

بــه میزان قابل توجهی کاهش می دهد، در حال حاضر 
در تجارت با کویت حمل دریایی در اولویت اســت که 

هزینه آن نسبت به حمل زمینی بالاتر است.
وی یادآور شــد: علاوه بر حمــل دریایی، حمل هوایی 
مسافری و باری هم بین ایران و کویت برقرار است، در 
هفتــه دو پــرواز از اهواز به کویت می رود که این پروازها 
هم می تواند حامل حدود شش تن بار باشد.عضو هیات 
مدیــره اتاق مشــترک ایــران و کویــت تصریح کرد: 
کنسولگری ایران در شهر بصره چندین بار با مسئولان 
عراقی درباره فراهم آمدن امکان عبور ماشین های حامل 
بارهای تجاری ایرانی از خاک عراق و رسیدن به کویت 
مذاکــره کرده اما تاکنــون موفقیتی در جلب رضایت 
عراقی ها حاصل نشده است، زیرا عراق و کویت با یکدیگر 
روابط حســنه ای ندارند و همچنین در مقامات عراقی 
انگیــزه لازم بــرای صدور این مجوز وجود ندارد و ایجاد 

این مســیر تجاری چانه زنی بیشتر کنسولگری ایران را 
می طلبد.فرطوســی گفت: در صورتی که حمل تجاری 
زمینی از ایران به کویت ممکن شود این کشور می تواند 
محل صادرات دوباره کالاهای ایرانی باشــد.وی اضافه 
کرد: روابط سیاســی ایران و کویت نیز چندان حســنه 
نیست و این موضوع بر روابط اقتصادی هم سایه انداخته 
اســت، ایران یکی از معدود کشورهایی است که کویت 
به مردم آن ویزا نمی دهد؛ علاوه بر ایرانی ها، افغانستانی ها، 
ســوری ها، لبنانی هــا و عراقی ها هم سال هاســت که 
نمی تواننــد از کویت ویــزا بگیرند، در نتیجه بازرگانان 
ایرانی امکان ارائه محصولات کشــور را در این بازار این 
کشــور ندارند و حتی نمی توانند در رویدادهای تجاری 
کویت شرکت کنند و در صورت انجام معامله نمی توانند 
پول خود را به کشــور برگردانند و همه اینها ریســک 

تجارت را بالا می برد.

فروش آبزیان صید شده ایران  در بازار کویت
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میانگین معدل دانش آموزان پایه 
دوازدهم 10/98

اگــر چه مســئولان همچون رضا مراد 
صحرایی وزیر ســابق آموزش و پرورش 
از افزایــش نیم نمره ای میانگین معدل 
دانش آموزان در امتحانات نهایی خرداد 
۱۴۰۳ به عنوان یک دســتاورد سخن 
گفــت، اما همچنــان وضعیت نمرات 

دانش آموزان قابل قبول نیست.
بیشــترین معــدل در پایه دهم با  ��

11.59
میانگین معدل دانش آموزان در خرداد 
۱۴۰۳ در مجموع ســه رشته ریاضی، 
تجربــی و انســانی در پایــه دوازدهم 
۱۰.۹۸، پایه یازدهم ۱۰.۶۲ و پایه دهم 

۱۱.۵۹ است.
میانگیــن معدل در پایه دوازدهم بدین 

شرح است:
رشته علوم تجربی: ۱۲

رشته ریاضی فیزیک: ۱۱.۸۲
رشته علوم انسانی: ۹.۱۳

نمــرات  �� کشــوری  میانگیــن 
نهایی  امتحانات  در  دانش آمــوزان 

خرداد 1402 بدین شرح بود:
رشته تجربی: ۱۱.۲۳
رشته ریاضی: ۱۰.۷۹

رشته انسانی: ۸.۷۵
با وجود افزایش نمرات دانش آموزان در 
خــرداد ۱۴۰۳ که می تواند ناشــی از 
طراحی بهتر و اســتانداردتر ســؤالات 
امتحانــات نهایــی یا عملکــرد بهتر 
دانش آمــوزان باشــد، اما متأســفانه 
همچنان میانگین نمرات دانش آموزان 

کشــور پایین اســت و این افت معدل 
حداقل در ۶ سال اخیر مشاهده می شود.
البته یکــی از دلایل افت معدل دانش 
آمــوزان در امتحانــات نهایی می تواند 
طراحــی ســؤالات دشــوار و خارج از 
استاندارد باشد که با سطح آموزش های 
ارائه شــده توســط مــدارس به دانش 

آموزان هماهنگ نیست.
بــرای اثبــات این موضــوع وضعیت 
میانگین معــدل دانش آمــوزان پایه 
دوازدهــم در ســال ۱۴۰۳ و ۱۳۹۸ را 

مشاهده می کنید:
علوم تجربی، سال ۱۳۹۸: ۱۳.۷۷ و در 

سال ۱۴۰۳: ۱۲
ریاضی فیزیک، ســال ۱۳۹۸: ۱۳.۲۸ و 

در سال ۱۴۰۳: ۱۱.۸۲
علوم انسانی، سال ۱۳۹۸: ۱۰.۷۶ و در 

سال ۱۴۰۳: ۹.۱۳
وضعیت نمــرات دانش آموزان در  ��

امتحانــات نهایی خرداد 1403 بدین 
شرح است:

رشته علوم تجربی ��
پایه دوازدهم: ۱۲. پایه یازدهم: ۱۱.۵۲. 

پایه دهم: ۱۲.۶۴
رشته ریاضی فیزیک ��

پایــه دوازدهــم: ۱۱.۸۲. پایه یازدهم: 
۱۱.۲۶. پایه دهم: ۱۲.۶۹

رشته علوم انسانی ��
پایه دوازدهم: ۹.۱۳. پایه یازدهم: ۹.۰۷. 

پایه دهم: ۹.۴۴
نمرات بالاتر مدارس دولتی نسبت  ��

به غیردولتی
میانگیــن نمــرات دانش آمــوزان در 
مدارس دولتی البته با احتساب مدارس 
خاص همچون ســمپاد، نمونه دولتی و 
شاهد از مدارس غیردولتی بالاتر است.

در رشــته ریاضی فیزیــک نمرات در 
مــدارس دولتی ۰.۳۴ بالاتر از مدارس 

غیردولتی است.
در رشــته علوم تجربی نمرات مدارس 
دولتــی ۱.۱۲ نمره بالاتــر از مدارس 

غیردولتی است.
در رشــته علوم انسانی نمرات مدارس 
دولتــی ۰.۵۴ نمره بالاتــر از مدارس 

غیردولتی است.
جامانــدن عملکرد مدارس دولتی  ��

عادی در تحلیل ها!
با این حال در تحلیل های وزارت آموزش 
و پرورش، عملکرد مدارس دولتی عادی 
با مدارس غیردولتی مشــخص نشده 

است و بالاتر بودن نمرات در مقایسه با 
مــدارس غیردولتی بــه دلیل عملکرد 

بالای مدارس سمپاد است.
متأسفانه ارائه تحلیل های این چنینی 
مانع از ارائه وضعیت شــفاف از عملکرد 
مدارس دولتی عادی می شود در نتیجه 
هر نوع برنامه ریزی برای ارتقای عملکرد 
دانش آمــوزان ایــن مــدارس و بهبود 

کیفیت به حاشیه می رود.
سیســتان و بلوچســتان باز هم  ��

ضعیف ترین
بررسی وضعیت نمرات دانش آموزان در 
استان های مختلف کشور نشان می دهد 
باز هم بالاترین نمرات و تغییرات همانند 
سال های گذشــته به استان های یزد، 
ســمنان، مازنــدان و تهران اختصاص 

دارد.
کمترین نمرات هم همچنان مربوط به 

استان سیستان و بلوچستان است.
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جامعه

 ورود »قرارگاه سلام« به ایمنی محیط کار معدنچیان
 نظارت کشوری بر معادن کلید خورد

گروه اجتماعی: رییس سازمان مدیریت بحران کشور با اعلام آغاز نظارت کشوری 
بر معادن از ورود »قرارگاه سلام« به ایمنی محیط کار معدنچیان خبر داد.»محمد 
حسن نامی« در گفتگو با ایلنا در پاسخ به این سؤال که با توجه به اینکه ما معادن 
مختلف بسیاری در کشور داریم چه اقداماتی لازم است صورت بگیرد تا حادثه ای 
رخ نداده و با بحرانی مانند آنچه در طبس اتفاق افتاد مواجه نشــویم، گفت: در 
معادن به ویژه در معادن زغال سنگ باید از نسل جدید مکنده ها که به بازار آمده است، 
استفاده شود. در حادثه اخیر، شرکت معدن از این مکنده ها ظاهراً خریداری کرده 
بود، اما نتوانسته بود این تجهیزات را وارد کند.وی ادامه داد: هر چه قدرت مکش 
این دســتگاه ها بیشــتر باشد، گاز بیشــتری از معدن خارج و هوای پاک تری وارد 
می شود؛ این یکی از ضروریات است. از طرفی هر متر مکعب زغال سنگ که برداشت 
می شود، حدود پنج تا پانزده متر مکعب گاز متان تولید می کند که این هم می تواند 
مشکل ایجاد کند. مورد دیگر که در این چند روز اخیر بررسی کرده ام این است 
که با توجه به اینکه لایه ســنگ به لحاظ ژئومورفولوژی و موقعیتی درون خاک 
مشخص است، اگر مکنده ها قبل از برداشت زغال سنگ نصب شوند، می توانند گاز 
متان را خارج کرده و حتی می توانیم برای تولید برق و سایر موارد از آن استفاده 
شود، چراکه به هر صورت یک انرژی است.رییس سازمان مدیریت بحران کشور 

با تاکید بر لزوم رعایت ایمنی در معادن خاطرنشان کرد: اما آنچه که معادن باید 
مدنظر قرار دهند بحث ایمنی است. حالا ممکن است یک معدنی سال ها کار کند، 
اما اتفاقی هم نیفتد، اما به یکباره ممکن اســت یک حادثه ای اتفاق بیفتد، مانند 
معدن شاهرود که سال ها کار می کرد و اتفاقی نیفتاد، اما به یکباره شاهد حادثه ای 
در این معدن بودیم. دلیل آن هم این است که همانطور که گفتم در این معادن 
حفره هایی ایجاد می شــود که حجم گاز متان بیشــتری در خود دارد و وقتی که 
دســتگاه پیکور می زند به یک مرتبه حجم زیادی از گاز متصاعد می شــود و اگر 
مکنده خیلی قوی نباشد مشکلاتی را ایجاد می کند ما در این دو روز آخر که در 
این معدن بودیم و مکنده را تقویت کردیم و گاز متان خارج شد، میزان گاز متان 
به زیر دو درصد آمد و به حالت عادی در آنجا می شد تنفس کرد، بنابراین باید به 

تقویت مکنده ها توجه کنیم و از دستگاه های مناسب استفاده کنیم.
آموزش استفاده از ابزار خودنجات برای کارگران ضروری است ��

نامی با اشاره به لزوم آموزش برای کارگران در داخل معدن تصریح کرد: آموزش 
استفاده از ابزار خودنجات برای کارگران ضروری است و حتی می توانند هر ماهه 
تمرینی در این خصوص داشته باشند تا فرد در یک فضای مشابه بتواند در چند 
ثانیه بتوانند در آن فضا استفاده از ماسک را تمرین کنند. اگر کارگر بتواند از این 
ماسک استفاده کند می تواند دو تا چهار ساعت از آن استفاده کند و خود را نجات 
دهد.وی با تاکید بر نظارت بر معادن ادامه داد: در گذشته اداره نظارت و بازرسی 

وجود داشت که این اداره منحل شده بود و آقای اتابک دستور دادند که این اداره 
دوباره در وزارت صمت فعال شــود و از ســوی دیگر باید به نوعی هم یک نظارت 
کشوری بر این معادن باشد برای این منظور هم ما در قرارگاه سلام که راه اندازی 
کرده ایم در این زمینه برنامه ریزی کرده ایم. در این قرارگاه کلیه شرکت های معدنی، 
ساختمانی، صنعتی، کشاورزی و تولیدی را که بیش از ۲۰۰ نفر جمعیت دارند، 
سازمان دهی شده اند.رییس سازمان مدیریت بحران کشور گفت: قرارگاه سلام در 
استان ها زیر نظر مدیریت بحران استان است که استانداران رییس ستاد آن هستند. 
ما در این ستادها مرتب تمریناتی داریم. در ماه گذشته نیز در زنجان این اقدامات 
را داشته ایم و در حال توسعه آن در سراسر کشور هستیم.نامی در بخش دیگری 
از صحبت های خود درباره مانیتورینگ گفت: قطعاً باید مانیتورینگ نیز انجام شود 
این ها در معادن دســتگاه هایی دارند که میزان غلظت گاز متان و ســایر گازها را 
مشخص می کند و همیشه میزان باید زیر دو درصد باشد. البته اگر زیر یک درصد 
باشد کاملًا طبیعی است البته بغیر از این مانیتورینگ باید مانیتورینگ دیداری 
نیز انجام شود و باید حتماً دو نفر از بیرون از معدن و به صورت دائم کارگران را در 
داخل معدن مانیتور کنند تا در صورت بروز حادثه سریعاً وارد عمل شوند. البته 
کارگران در داخل معدن از تلفن بدون جرقه استفاده می کنند، اما هر لحظه ممکن 
است اتفاقی بیفتد و ممکن است با تلفن فاصله داشته باشند بنابراین باید از بیرون 
مانتیور و تحت نظارت باشند تا در صورت بروز مشکل به سرعت وارد عمل شوند

 هشدار پلیس به دارندگان این خودروها
رییس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: هفت هزار خودرو در پارکینگ های پلیس 
رها شده است. اگر تا سه ماه آینده مالکان برای ترخیص اقدام نکنند، این خودروها 
به مزایده گذاشــته می شوند.سرهنگ سید ابوالفضل موسوی پور درباره جزئیات 
این خبر گفت: در حال حاضر حدود ۷۰۰۰ خودرو، در پارکینگ های پلیس راهور 
تهــران بزرگ توقیف شــده اند و در واقع مالــکان و راننده ها آنها را بلاتکلیف رها 
کرده اند.وی خاطرنشان کرد: بر اساس دستورالعمل قوه قضائیه، خودروهایی که 
بیش از یک سال در پارکینگ های پلیس رها شده اند و کسی برای ترخیص آنها 
حتی بعد از سه ماه از اعلام پلیس نیز، اقدام نکرده است؛ جز خودروهای رها شده، 
تلقی می شوند و با حکم قضائی، پلیس می تواند این خودروها را به ستاد اجرایی 
فرمــان امــام )ره( تحویل می دهد.موســوی پور خطاب به مالکین و شــهروندان 
پایتخت نشین افزود: از همه مالکانی که به هر دلیلی خودروهای آنها مدت هاست 
که در پارکینگ ها توقیف شده اند؛ درخواست می کنیم هرچه سریع تر برای رفع 

توقیفی اقدام کنند.

شوک بزرگ به متقاضیان نهضت ملی مسکن
در حالی قرار بود آورده متقاضیان نهضت ملی مسکن هر ۳ تا ۴ ماه یک بار واریز 
شــود که اداره کل راه و شهرســازی اســتان تهران با ارسال پیامک، زمان واریز 
آورده را به ماهانه تغییر داده اســت.حدود ۳ ســال از آغاز اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن می گذرد، طرحی که در ابتدا قرار بود با ۱۵۰ میلیون تومان تهرانی ها 
را صاحب خانه کند.وزیر اسبق راه و شهرسازی دی ماه سال ۱۴۰۰ دراین باره 
گفته بود: سود تسهیلات نهضت ملی مسکن ۱۸ درصد و اقساط این تسهیلات 
۲۰ ساله است، اقساط این وام پلکانی خواهد بود، فردی که امروز ۴۵۰ میلیون 
تومان تســهیلات دریافت می کند طی ۲۰ ســال آینده حدود یک ونیم میلیارد 
تومــان پرداخــت می کند که پرداخت آن به صورت پلکانی خواهد بود، افرادی 
که امروز ثبت نام می کنند ۲ سال بعد از تحویل مسکن پرداخت اقساط آن ها 
شــروع می شود.قاســمی تصریح کرد: پیش بینی می کنیم فردی که در تهران 
زندگی می کند اگر ۱۵۰ میلیون تومان آورده خودش باشد حتماً صاحب خانه 
خواهد شد، چون زمین رایگان است، تمهیدات خوبی با وزارت صمت داشتیم 
که مصالح به گونه ای خریداری شــود که تورم کمتر در آن تأثیر داشــته باشــد، 
پروانه کار با قیمت ارزان در اختیار قرار می گیرد، ســهم هزینه نظام مهندســی 
کمتر است و همچنین مالیات بسیار کمتری پرداخت می شود.حدود ۳۱ ماه 
از این اظهارنظر می گذرد و متقاضیان نهضت ملی مسکن استان تهران تا امروز 
خیلی بیشتر از رقم اعلام شده بالا، آورده این طرح را واریز کرده اند. فارغ از این 
ماجرا، قرار بود متقاضیان نهضت ملی مســکن هر ۴ ماه یک بار اقدام به واریز 
آورده کنند،این در حالی است که در یک نمونه اداره کل راه و شهرسازی استان 
تهران با تغییر رویکرد اقدام به ارســال پیامک های هشــدار به متقاضیان کرده 
اســت، در جدیدترین نمونه این اداره کل با ارســال پیامکی به متقاضیان تا ۲۰ 

مهرماه برای پرداخت ۵۰ میلیون تومان فرصت داده است.

بازتاب

ترک شهر 
زادگاه وقتی با 
میل و رغبت 
باشد، 
»مهاجرت« 
است؛ اما اگر 
اجبار باشد، 
شهروندان از 
دیارشان 
»اخراج« 
شده اند. 
اتفاقی که به 
نظر می رسد با 
توجه به 
افزایش قیمت 
مسکن در 
سال های اخیر، 
جزئی از 
سرنوشت 
شهروندان 
کلان شهرها، 
به ویژه تهران 
باشد

 حقوق پایه 7 میلیون 
قیمت   هرمترمسکن  
 88  میلیون
 تومان!

154 سال زمان برای خانه دارشدن 
در پایتخت

انگار ما همان شهری هستیم که در آن 
زندگی می کنیم.« این جملات بخشی 
از مقدمه کتاب »شــهر از نو« است و به 
خوبی توضیح می دهد چرا شــهری که 
در آن متولد شــده ایم، بخشی از وجود 
ما می شــود. انگار شــهر عضوی از بدن 
شهروند است که اگر بخواهد روزی آن 
را ترک کند؛ باید درد قطع عضو را تجربه 
کند. حالا اگر ترک شــهر زادگاه از سر 
اجبار باشــد، دردش تا مغز اســتخوان 

حس می شود.
ترک شهر زادگاه وقتی با میل و رغبت 
باشــد، »مهاجرت« است؛ اما اگر اجبار 
باشــد، شهروندان از دیارشان »اخراج« 
شــده اند. اتفاقی که به نظر می رســد با 
توجــه بــه افزایش قیمت مســکن در 
ســال های اخیر، جزئی از سرنوشــت 
شهروندان کلان شهرها، به ویژه تهران 
باشــد. به استناد مرکز آمار ایران، یک 
زوج جوان تهرانی خانه اولی، ۱۵۲ سال 
باید انتظار بکشند. قیمت یک متر مربع 
واحد مســکونی در شهر تهران، ۸۸.۵ 
میلیون تومان است. در حالی که وزارت 
کار حداقل حقوق ماهانه را ۷ میلیون و 
ششصد هزار تومان اعلام کرده است، به 
نظر می رســد شرایط اقتصادی و گرانی 
مســکن در تهران، شهروندان را مجبور 
به خروج از تهران و سکونت در شهرهای 
دیگــر می کنــد در همین زمان، مدت 
انتظــار خرید خانه اول در ســایر نقاط 
شهری کشور، ۵۹ سال است که نشان 
از مســاعد بــودن شــرایط مســکن 
شهرستان ها نسبت به تهران است. لازم 
به ذکر اســت که میزان دستمزدها در 
تمامی کشور، برابر است؛ بنابراین قدرت 

خرید مردم در سایر شهرها بیشتر است. 
شــهروندان تهرانــی باید شــهری که 
زادگاه، هویت و بخشــی از وجودشان 

است را به علت »گرانی« ترک کنند
گرانی تهران مردم را مهاجر می کند ��

چرا مــردم مجبورند از کلان شــهرها 
مخصوصاً تهران مهاجرت کنند؟ سال 
۱۳۹۲، حداقــل حقــوق و دســتمزد 
کارمندان و کارگران، ۴۸۷ هزار و ۱۲۵ 
تومان بود. همان ســال متوسط قیمت 
یک مترمربع واحد مســکونی در شهر 
تهران، ۳ میلیون و ۶۵۸ هزار تومان بوده 
اســت. یک متر مربع واحد مســکونی، 
حدوداً ۷ برابر دستمزد یک ماه کارگران 
بوده است. درحالی که در سال ۱۴۰۳، 
حداقل دستمزد، ۷ میلیون و ۱۶۶ هزار 
تومــان اســت و یــک مترمربع واحد 
مسکونی، ۸۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
کــه ۱۲ برابر حقــوق یک ماه کارگران 
است. این آمار به آن معناست که قدرت 
مردم برای خرید خانه، کاهش پیدا کرده 
است.در کنار این موارد، باید به این نکته 
توجه شــود که براساس گزارش مرکز 
آمــار، گــروه »مســکن، ســوخت، 
روشــنایی«، سهمی ۴۲.۴ درصدی در 
کل سبد هزینه خانوار شهری دارد. این 
عدد در هزینه های غیرخوراکی به ۵۶.۵ 
درصد می رسد. همچنین تورم اجاره بها 
در مرداد ۱۴۰۳ در شــهر تهران، ۴۵.۵ 
اســت. درحالی که شاخص اجاره کل 
کشور، ۴۲.۳ درصد است. یعنی هرچند 
که کارگران تهرانی دســتمزدی برابر با 
کارگران سایر شهرهای کشور دریافت 
می کننــد؛ اما هزینه بیشــتری را برای 
اجاره بها می پردازند. با این اوصاف است 

کــه یک زوج جوان تهرانی برای خرید 
اولین خانه خود باید ۱۵۲ سال منتظر 
باشند. به شرط آنکه قیمت ها بیشتر از 

این نشود.
59 ســال زمان برای خرید خانه در  ��

شهرستان ها
اوضاع مســکن در کل کشــور بحرانی 
اســت؛ اما شهرســتان ها شرایط کمی 
مساعدتر از تهران را تجربه می کنند. در 
حالی که سال گذشته مدت زمان انتظار 
برای خرید در شــهر تهران ۱۱۲ سال 
بوده است، امسال این عدد به ۱۵۲ سال 
افزایش یافته اســت. حال آنکه در کل 
کشور مدت زمان انتظار برای خرید خانه 
اول، کاهشی بوده است. در سال ۱۴۰۱، 
با پس انداز ۱۶ درصدی، ۷۴ سال انتظار 
لازم بود تا زوج های جوان کل کشــور 
بتواننــد اولین خانــه خود را بخرند. در 
سال ۱۴۰۲، زمان انتظار خرید خانه به 
۵۹ ســال کاهش یافته است. به عقیده 
کارشناســان مســکن یکی از علل این 
موضوع تورم بالای مســکن در تهران و 
دســتمزد برابــر کارگــران تهرانی و 

شهرستانی است. علت دیگر آن را تراکم 
بالای جمعیت می دانند. به معنای دیگر 
جهش شدید قیمت در مسکن در سال 
۱۴۰۲ در شــهر تهران و رشــد پایین 
دســتمزد تهرانی ها، عاملی شده است 
که رویای صاحب خانه شدن را از آن ها 

دور کرده است.
مشــخص است که وضعیت مسکن به 
عنوان یکی از نیازهای اساســی مردم، 
اصلًا مناســب نیست. مردم باید سهم 
زیادی از درآمدشان را برای خانه هزینه 
کنند. حتی گاهی هزینه های مســکن 
بیشتر از درآمدشان است. به نحوی که 
مجبور به مهاجرت از شهر زادگاهشان 
می شــوند. بحران مســکن مسئله ای 
نیست که شبه حل شود؛ اما هنوز فرصت 
کافی بــرای رفع آن وجود دارد. دولت 
چهاردهم پیش از آنکه شــرایط از الان 
سخت تر شــود، باید به دنبال رفع این 
مشــکلات باشــد؛ چون زندگی بدون 
سرپناه ممکن نیست و مردم نمی توانند 
شــهر خود را به هوای گرانی کم تر در 

شهرهای دیگر رها کنند.

گــروه اجتماعی: میانگین معــدل دانش آموزان در 
خرداد ۱۴۰۳ در مجموع سه رشته ریاضی، تجربی 
و انســانی در پایه دوازدهــم ۱۰.۹۸، پایه یازدهم 
۱۰.۶۲ و پایــه دهــم ۱۱.۵۹ اســت که حکایت از 
وضعیت فاجعه بار سطح و کیفیت آموزش در مدارس 
سراسر کشورمان اســت.به گزارش تسنیم، نتایج 
نمرات امتحانات نهایی به عنوان یکی از شاخص ها 
برای بررســی عملکرد و کیفیت آموزش و پرورش 
کشور شناخته می شود و افُت نمرات دانش آموزان 
در امتحانــات نهایــی به همــراه عملکرد ضعیف 
دانش آموزان ایرانی در نتایج "آزمون های بین المللی 
تیمز و پرلز" نشان می دهد که وضعیت کیفیت در 

آموزش و پرورش کشورمان اصلًا مطلوب نیست.

بــه گزارش بانک مرکزی، قیمت مســکن در 
تهران میانگین متری ۸۸ میلیون اســت. با در 
نظر گرفتن دستمزد ۷ میلیون تومانی وزارت 
کار و قیمت بالای مسکن، ۱۵۴ سال نیاز است 
تا تهرانی ها بتوانند خانه دار شوند. همین امر، 
مــردم را ناچار به ترک تهــران و مهاجرت به 
شهرستان ها کرده است. در این شرایط وزارت 
راه و شهرسازی برای کاهش زمان انتظار خرید 

خانه در تهران چه برنامه ای دارد؟
»فــارغ از احســاس عشــق، تنفــر، تعلــق، 
همذات پنداری یــا حتی بی تفاوتی، وقتی به 
شــهری کــه در آن به دنیــا آمده ایم و زندگی 
می کنیم، می اندیشــیم، آن را موجود زنده ای 
می یابیم که بخشــی از هویت فردی و جمعی 
ماســت و درد و زخمــی را کــه برمی دارد در 

جان مان حس می کنیم.



۶۷ درصد از نمادهای بازار سرخپوش شدند

بازار سهام دیروز نیز تحت اخبار و حواشی شهادت سیدحسن نصرالله 
بود و ۶۷ درصد از ســهم ها کاهش قیمت پیدا کردند. اما در انتهای 
بازار کمی از شدت عرضه در گروه خوردویی کاسته شد و سهم های 
این گروه از صف فروش فاصله گرفتند.معاملات بورس دیروز به نحوی 
رقم خورد که شاخص کل در جهت کندل روز معاملاتی گذشته خود 
رفتار کرد. به طوری که در پایان بورس دیروز، شاخص کل با کاهش 
هشت هزار و ۸۷۶ واحدی که معادل ۰.۴۱ درصد این شاخص است 
روبه رو شــد. بر این اســاس شــاخص کل در پایان معاملات دیروز در 
سطح دو میلیون و ۱۳۷ هزار واحدی ایستاد.در طرف دیگر، قیمت 
معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام نیز کاهش یافته اســت؛ به 
طوری که شــاخص هم وزن بازار در پایان بورس دیروز هزار و ۷۴۲ 
واحد که معادل ۰.۲۵ درصد این شــاخص اســت کاهش ارتفاع داد و 
به ســطح ۷۰۳ هزار واحدی رســید.گفتنی اســت تابلو بورس اوراق 
بهادار تهران در روز گذشته، حجم معاملات را ۸.۷ میلیارد برگه سهم 
و ارزش معاملات خرد )ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی( را 

سه هزار و ۸۸۱ میلیارد تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی ��

تراز پول حقیقی در سهام مانند روند روز معاملاتی گذشته منفی بود. 
بــه طوری کــه در پایان بورس دیروز حدود هزار میلیارد تومان پول 
حقیقی از بازار سهام خارج شد. نکته دیگر اینکه، تا لحظه تنظیم این 
گزارش حدود ۳۹ میلیارد تومان پول حقیقی از صندوق های درآمد 

ثابت خارج شده است.

پیش بینی بورس امروز
بازار سهام در تله هیجان

حمیدرضا اناری
روزنامه نگار

بازار سهام با وجود محدودیت دامنه نوسان یک درصدی، روز یکشنبه 
منفــی دیگری را ثبــت کرد تا از حاکمیت هیجان در معاملات خبر 
دهد. اما آیا این هیجان در دادوســتدهای روز میانی هفته نیز ادامه 
خواهد داشت؟بازار سهام در حالی به معاملات روز یکشنبه پایان داد 
کــه بــا خروج بیش از هزار میلیارد تومان پول حقیقی روبرو بود. این 
در حالی اســت که از ابتدای هفته جاری، دامنه نوســان قیمت سهام 
به یک درصد محدود شــده اســت. بر این اساس به نظر می رسد بازار 
ســهام در تله هیجان گرفتار شــده به طوری که حتی با محدودترین 
شــرایط دامنه، ســهامداران همچنان در تلاش برای فرار از این بازار 
هستند.به این ترتیب با توجه به ارزش سه برابری صفوف فروش در 
برابر صف های خرید و سرخپوشــی بیش از ۵۲۳ نماد بازار در پایان 
معاملات روز یکشــنبه، به نظر می رســد برای معاملات روز جدید 
همچنان باید انتظار داشت که حاکم اصلی بازار، هیجان و صف های 

فروش باشد.

بازتاب

پذیرش اعضای جدید در بریکس متوقف شد

وزیر امور خارجه روسیه اظهار کرد که بریکس گسترش بیشتر را در 
حال حاضر نامناسب می داند.

ســرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روســیه گفت که در حال حاضر، 
همه کشورهای عضو فعلی بریکس، پذیرش اعضای جدید را غیرممکن 

می دانند.
همه کشــورهای وابسته در مورد چشــم انداز گسترش بریکس، در 
مرحلــه کنونــی منطقی می دانند که فعلًا تصمیمات جدیدی اتخاذ 

نکنند.
لاوروف بیان کرد در اجلاس آتی بریکس در کازان، پیشــنهادهایی 
برای چگونگی شکل گیری کشورهای شریک جدید این سازمان ارائه 

خواهد شد.
بیش از ۲۰ کشور مایل به شریک شدن دربریکس و حدود ۱۰ کشور 

دیگر مایل به حفظ ارتباطات دائمی هستند.
لاوروف افزود: من در موقعیتی نیســتم که پیش بینی کنم چه نوع 
توافقی ممکن است حاصل شود و نظرات در این مورد اعلام خواهد 

شد.

تالار شیشه ای

 لایحهٔ جدید تجارت، قانونی 
ضد تجارت

 به نظر می رســد لایحه جدید تجارت، تســهیل شرایط 
تجارت نیست بلکه قانون ضد تجارت است. بعضی مواقع 
قانون نباشــد بهتر از یک قانون بد اســت. یک قانون بد 
جلوی کارها را می گیرد، دردسرهای جدید ایجاد می کند. 
این لایحه هم بســیار طولانی اســت و هم بسیار مبهم، 
برای فهم آن باید شــرکت حقوقی استخدام کرد، بدرد 
تجــار نمی خورد.لایحهٔ جدید تجارت مفصل، طولانی 

است و اساساً این تعداد زیاد عجیب و غریب زیاد است. 
به نظر من که این قانون ضد تجارت است؛ چون قانون 
 تجــارت بــه این معنا اســت که به راحتی مســائل چه 
پولی- مالی، چه مبادلات را در اسرع وقت به اتمام برساند. 
اگر قرار باشد که کسی شکایتی داشته باشد و این شکایت 
۵ سال در دادگاه طول بکشد که تاجر ورشکست می شود. 
بــه نظرم این قانون تجارت نبود.یک موضوع ســاده را 
وکلای زبردست می توانند چندین دهه طولش بدهند، 
وای بــه حال چنین قانونی که این همه ریزه کاری های 
عجیب و غریب دارد. مگر همه چیز باید با قوانین حل و 
فصل شود. شما یک مجازات درست بگذارید. وقتی مبالغ 
بسیار هنگفت به سرانجام نمی رسد، این قانون تجارت 
چــه کمکی می خواهد کند. در نتیجه حتی در تجارت 
معمولی و جزئی بین شــرکت های کوچک کافی است 
یک نفر ســوءنیت داشته باشد و در جریانی که ناصواب 
باشــد، ســودی ببرد. طرف مقابل برای اینکه به حقش 
برســد باید ۵ ســال بدود خب معلوم اســت از حقش 

می گــذرد، ارزش نــدارد دنبال این کار برود.من تعجب 
کردم که این همه افراد فهیم، برجسته و خوب در مجلس 
هســتند چطوری می شود که چنین چیزی را تصویب 
کرد. این جریان انقدر طولانی و مفصل است که بیشتر 
ناامیدی ایجاد می کند. من این را نپســندیدم ولی من 
اقتصاددان هســتم. منتظرم ببینم که حقوقدان ها چه 
می گویند. چرا این به تصویب رسیده است. در جامعه ای 
که اصلًا قانون هم وجود نداشته باشد عقل سلیم بین ۲ 
نفر تصمیم گیری و نهایت یکی را محکوم می کند. احتیاج 
به این قوانین ندارد. عقل سلیم مبنای معاملات و تجارت 
اســت. راستی و درستی مبنای کار است. این موارد هم 
۱۰ الی ۲۰ تا نبود. سر به فلک می کشید.به نظر من این 
قانون تسهیل تجارت نیست بلکه قانون ضد تجارت است. 
تجارت باید بحث بســیار ســاده باشد. معامله ای انجام 
می دهد. قراردادی بین طرفین بســته می شود. باید به 
اجرا گذاشــته شــود؛ ولی این طور که می بینم تمام این 
واردکننــدگان و صادرکننــدگان کوچک و بزرگ باید 

شــرکتی را به اســتخدام خودشان در بیاورند یا وکیلی 
بگیرند که بگویند این کار را کن، این کار را نکن؛ چون 
مثلًا اینجا مخالف قانون است. این دردسرهای تجارت 
را خیلی بالا می برد. به نظر من اگر یک قانون کوتاه، قوی 
و محکم باشد، همین قدر کافی است. قاضی هم بالاخره 
باید در این شــکایت هایی که می شــود حتماً این فهم و 
شــعور را دارد که بتواند تشــخیص بدهد کســی که 
سوءاستفاده کرده است را محکوم کند؛ نه اینکه از این 
تعداد زیاد مواد قانونی هر وکیلی بتواند سال ها مسئله را 
بپیچاند.بهتر است که تجدید نظری شود. بعضی مواقع 
قانون نباشــد بهتر از یک قانون بد اســت. یک قانون بد 
جلوی کارها را می گیرد، دردسرهای جدید ایجاد می کند. 
ببخشید که این را می گویم مملکت ما که از نظر اقتصادی 
نابود شده است، دیگر نابودتر از این نکنید. بگذارید یک 
کمی مملکت شکوفا شود. چرا تجار صحبح العمل باید 
کارشان به دادگاه بکشد. به نظر من خیلی دارند قضایا 

را پیچیده تر می کنند.

علی اکبر نیکو اقبال
اقتصاددان

ت
ش

ددا
یا

آگهی مزایده اموال غیرمنقول نوبت اول
 اجرای احکام مدنی دادگستری شهرستان قصر شیرین در قبال پرونده کلاسه 960061 
صادره از اجرای احکام مدنی شهرستان قصرشیرین له رویا سلامی علیه حامد کلانتری 
در نظر دارد ملک ذیل به شرح نظریه کارشناس در تاریخ مقرر به فروش برساند: در 
خصوص ارزیابی یک ویک دوم دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمین زراعی آبی 
به مساحت چهار هزاروسیصدو بیست وچهار متر مربع چهل وسه وسی متر مربع به 
پلاک 180 فرعی از 5 اصلی واقع در روستای کلانتر قصر شیرین به مالکیت آقای بهروز 
کلانتری فرزند ابراهیم زارع و به موجب رای شــماره 44 مورخه 82/2/9 هیات حل 
اختلاف در مالکیت مالک مستقر گردیده است این قطعه زمین آبی دارای سهم مشخص 
آب از رودخانه با ایستگاه پمپاژ که مشترک بین 6 نفر از اهالی روستا می باشند و در 
آن سیستم آبیاری بارانی اجرا شده است. نکته ای که اهمیت دارد این است که میزان 
سطح زیر کشت فعلی که مساحی شد حدود 19874 متر مربع می باشد در صورتی که 
ســطح آن در ســند4324/43 متر مربع به صورت مشاع ذکر شده است. با توجه به 
موقعیت زمین، آبی بودن، مجاورت با جاده اصلی روستا، اجرای سیستم آبیاری بارانی، 
دارای سهم آب مشخص و کیفیت مناسب خاک ارزش ریالی هر متر مربع آن به مبلغ 
65000 ریال برآورد می گردد که با محاسبه 19874 متر مربع که اکنون زیر کشت آبی 
)کشــت اول گندم و کشــت دوم اکنون ذرت( می باشد. ارزش کل ملک مذکور مبلغ 
12/918/100/000 ریال معادل) یک میلیارد و دویســت ونودو یک میلیون و هشتصد 

وده هزار تومان( ارزیابی و برآورد گردیده است.
 مزایده در تاریخ 1403/07/21 راس ساعت 8 صبح الی 11 صرفا به صورت  الکترونیکی 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت )سامانه ستاد( برگزار می گردد. خریداران 
می توانند 5 روز قبل از موعد مقرر با هماهنگی دفتر اجرای احکام مدنی از ملک موصوف 
بازدید به عمل آورده مزایده از قیمت پایه و ارزیابی شده شروع و هر کس که بالاترین 
قیمت را پیشنهاد نماید از طریق تشریفات قانونی تحویل داده خواهد شد و کلیه هزینه 
متعلق دولتی اعم از سند نویسی و غیره بر عهده برنده مزایده خواهد بود و می بایستی 
10 درصد از کل مزایده فی المجلس به حساب سپرده دادگستری واریز و بقیه آن به 

مدت یک ماه از تاریخ مزایده پرداخت شود.
محمد بیگی// مدیر اجرای احکام مدنی دادگستری قصر شیرین  

آگهی مفقودی
شناســنامه )برگ ســبز(خودرو وانت پیکان تیپ1600iمدل 1382به شــماره 
موتور11282029357و شماره شاسی 0082923544و به پلاک 188م35ایران 98 
بنام طوبی نور محمدی به شماره ملی 6169735740 صادره از ایلام مفقود گردیده و 
از درجه اعتبار ساقط می باشد.  ایلام

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شــماره 14030360318004005975 مورخه 
1403/05/27موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 

مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات محمد نجاتی فرزند غریب مورد تایید قرار گرفت.
1- ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 2875/80 متر مربع که مقدار 70/12 متر مربع در 
حریم نهر قرار دارد به شماره پلاک فرعی 634 مجزی از پلاک 330 فرعی از اصلی 2 واقع 
در سنگرود بخش 17 گیلان از مالکیت شیر علی شیر محمدی به آدرس شهرستان رودبار 
- سنگرود محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 1364رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/09 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/23

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و  ساختمانهای فاقد سند برابر رای شماره 14030360318004006208 مورخه 1403/05/31 

موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی رودبار تصرفات محمدرضا حیدری علی آبادی فرزند محمود مورد تایید قرار 

گرفت
1- ششــدانگ یک قطعه باغ به مســاحت 1364 متر مربع که مقدار 226/53 متر مربع در 
حریم رودخانه و 52/55متر مربع در حریم نهر قرار دارد به شماره پلاک فرعی 1839 مجزی 
از پــلاک 712 فرعی از اصلی 1 واقــع در هرزویل بخش 18 گیلان از مالکیت آقای حاجی 

سعیدیان و غیره به آدرس شهرستان رودبار - هرزویل - محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
1385رم الف

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/09 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/23
رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رســمی  برابر آرای شماره 12030360318004006063 مورخه 
1403/05/29 و 140360318002005973 مورخه 1403/05/27 و 140360318004005935 
و 140360318004005936 مورخه 1403/05/26 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات غریب نجاتی 
فرزند مسیب مورد تایید قرار گرفت.

1- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 2003/26متر مربع به شماره پلاک فرعی 
633 مجزی از پلاک 232 فرعی از اصلی 2 واقع در ســنگرود بخش 17 گیلان از مالکیت 

آقای سید رضا عبدالهی به آدرس شهرستان رودبار - سنگرود محرز گردیده است
 2-ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 643/37متر مربع که مقدار 63/34 
متر مربع در حریم نهر قرار دارد به شماره پلاک فرعی 635 مجزی از پلاک 332 فرعی از 
اصلی 2 واقع در ســنگرود بخش 17 گیلان از مالکیت آقای ســید رضا عبدالهی به آدرس 

شهرستان رودبار سنگرود محرز گردیده است.
3-ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 4778/03 متر مربع به شماره پلاک 
فرعی 637 مجزی از پلاک 332 فرعی از اصلی 2 واقع ســنگرود در بخش 17 گیلان از 
مالکیت آقای سید رضا عبدالهی به آدرس شهرستان رودبار سنگرود محرز گردیده است.

4- ششــدانگ یک قطعه باغ به مساحت 2505/72 متر مربع که مقدار 176/71 متر مربع 
در حریم چشمه قرار دارد به شماره پلاک فرعی 636 مجزی محرز از پلاک 312 فرعی از 
اصلی 2 واقع در سنگرود بخش 17 گیلان از مالکیت آقای تیمور آمرغی به آدرس شهرستان 
رودبار - سنگرود گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 1367رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/09 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/23

  رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری

5

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

دوشنبه- 9 مهر ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1903

اکنون در بازار 
شاهد وجود 

اخبار امیدوار 
کننده ای 

درخصوص 
شرایط داخلی 
مانند رویکرد 
تولید و دلار 

نیمایی وجود 
دارد که باعث 

ایجاد برخی 
خوش بینی ها 

نسبت به 
پارامترهای 

بنیادی شده 
است

لی
 ما

زار
با

تأثیر محدودیت 
دامنه نوسان بر 
معاملات بازار

 در گفتگو با کارشناسان
 بازار سرمایه بررسی شد

۵ کارشــناس بازار ســرمایه ضمن ارزیابی روند معاملات 
بازار ســهام، معتقدند؛ با توجه به کاهش دامنه نوســان، 
میزان نقدشوندگی بازار طبیعی است و شاهد بروز مشکل 
در روند معاملات نبوده ایم.به دنبال اقدام روز شنبه سازمان 
بــورس، مبنی بر کاهش دامنه نوســان، برخلاف برخی 
انتظارات، نقدشوندگی سهام و سایر اوراق قابل معامله در 
بازار سرمایه بدچار مشکل نشد و بازار به شکلی مطلوب 
بــه کار خــود ادامه داد، ایــن موضوع از دیروز مورد توجه 
کارشناسان و فعالان بورس در شبکه های اجتماعی قرار 
گرفته است.بر این اساس سنا نظر ۵ تن از کارشناسان را 
درباره وضعیت نقدشــوندگی بازار پس از محدود شــدن 
دامنــه نوســان، جویا شــد، در ادامه ایــن دیدگاه ها را 

می خوانید.
نقدشوندگی بازار طبیعی است ��

در این زمینه، در ابتدا »بهنام بهزادفر« به سنا اعلام کرد: 
برخلاف گذشته که سازمان بورس همیشه با تأخیر اقدام 
به کاهش دامنه نوسان می کرد، این بار در کوتاه ترین زمان 
ممکن نسبت به این موضوع تصمیم گیری و آن را اجرایی 

کرد، این اتفاق با واکنش مثبت فعالان بازار همراه شد.
او با بیان اینکه شــکی نیســت که ممکن است بخشی از 
نقدشوندگی بازار با کاهش دامنه نوسان از بین برود، گفت: 
منتهی تصمیم سازمان بورس برای کاهش دامنه نوسان 
یک تصمیم مشورتی بود، سهامداران چنین درکی را دارند 
که ســازمان بورس در شــرایط فعلی بازار مجبور به اتخاذ 
چنیــن تصمیمی بــود و در صورت کاهش نیافتن دامنه 
نوســان با افت چشمگیر و نوسان غافلگیرکننده شاخص 
بورس در بازار مواجه می شــدیم.بهزادفر با اشاره به اینکه 

همیشه اتخاذ هر تصمیم به موقعی برای کاهش نوسانات 
بازار، با مزایا و معایبی همراه می شود، افزود: طبیعی است، 
کاهش دامنه نوسان، نقدشوندگی بازار را تحت تأثیر قرار 
دهد اما در معاملات روز گذشــته بازار، شــاهد نمادهایی 

بودیم که از صف فروش به صف خرید پیش رفتند.
این کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد: با توجه به کاهش 
دامنه نوسان، میزان نقدشوندگی حاکم در معاملات روز 
گذشته بازار طبیعی بود و شاهد وضعیت چندان بحرانی 
در بــازار نبودیم.او با بیان اینکه اکنون مولفه های بنیادی 
بازار در وضعیت بسیار مطلوبی قرار دارند، افزود: با توجه 
به ترس موجود در بازار اما حمایت سازمان بورس از بازار 
ســرمایه نزد اذهان عمومی اثر خوبی داشته، این موضوع 
در بازگشت اعتماد به سهامداران بی تأثیر نیست.بهزادفر 
بــا تاکیــد بر اینکه دولت باید در کنار ســازمان بورس، به 
تزریــق نقدینگی در بازار کمک کند، توضیح داد: در دنیا 
حمایــت دولــت از بازار به عنوان یک امر قطعی و بدیهی 
محســوب می شــود. برای مثال دولت چین، یک بســته 
اقتصادی حمایتی را برای بازارهای مختلف در نظر گرفت، 
بنابراین دولت باید برای پایداری بازار ســرمایه، کاهش 
ترس و افت فشار فروش، یک بسته حمایتی را برای بازار 

سرمایه در نظر بگیرد.
ارزندگی بازار سهام ��

»حمیدرضا جیهانی« از کارگزاران بورس به ســنا گفت: 
طبیعی اســت که به دنبال کاهش دامنه نوســان، میزان 
نقدشــوندگی بازار و گردش معاملات کاهش یابد ولی با 
توجه به وجود شــرایط هیجانــی در بازار، بهترین اقدام، 
ایجاد محدودیت در دامنه نوســان اســت تا از این طریق 

چوب حراج به دارایی های سهامداران زده نشود.
جیهانی با ارائه پیشنهادی تاکید کرد: بهتر است سازمان 
بورس در کنار دامنه نوسان، حجم مبنا را افزایش دهد تا 

گردش معاملات افزایش یابد.
این کارشناس بازار سرمایه شرایط بازار را ارزنده ارزیابی 
کرد و گفت: با توجه به افزایش نرخ دلار نیمایی و افزایش 
نرخ هایــی که برای برخی از صنایع در نظر گرفته شــده 

است، می توان نسبت به آینده بازار امیدوار بود.
او افزود: همچنین نگاه دولت جدید به گونه ای اســت که 
اجازه داده می شود تا بازارها در مرحله عرضه و تقاضا حفظ 
شوند که به دنبال چنین اتفاقی، شرایط بهتری را می توان 

برای انتظار بازار سهام متصور بود.
بازار در وضعیت نقدشوندگی خوبی قرار دارد ��

»احسان عسکری« به سنا اعلام کرد: کاهش دامنه نوسان، 
طبیعتاً فرآیند کشف قیمت را با برخی اختلالات مواجه 
می کنــد، بنابراین اعمال محدودیــت بر روی معاملات 
خواه ناخواه بر روی نقدشــوندگی بازار تاثیرگذار است. اما 
باید این موضوع مورد بررسی قرار بگیرد که کاهش دامنه 
نوسان قیمت با چه هدفی در دستور کار قرار گرفته است. 

همان طور که همه می دانند، این تصمیم با هدف کاهش 
هیجان سهامداران در فروش بوده و بهترین تصمیمی بود 
که اتخاذ شد.عســکری ادامه داد: با توجه به متغیرهای 
موجود، ســرمایه گذاران نســبت به آینده بازار ســهام 
خوش بین هستند و این بازار را ارزنده می دانند، به همین 
دلیل در منفی های روز گذشته اقدام به خرید سهام کردند 
و معتقدند که در کوتاه مدت ریســک اعمال شده در بازار 
مورد مدیریت قرار می گیرد.این کارشناس بازار سرمایه با 
بیان اینکه بازار در وضعیت نقدشوندگی خوبی قرار دارد، 
گفت: اگر قیمت های جهانی را با سیاست های چین مدنظر 
قرار دهیم، شاهد رشد قیمت های جهانی بودیم و نسبت 
به دو هفته گذشته با بهبود چشمگیری همراه بود، برای 
مثال مس به نرخ بالای ۱۰ هزار تومان رســید و قیمت 
جهانی ســنگ آهن رشد پیدا کرد.او گفت: از سوی دیگر 
نــرخ دلار نیمایــی، رشــد قابل توجهــی را تجربه کرد و 
سیاســت گذار به دنبال کاهش فاصله نرخ دلار نیمایی و 
بازار آزاد است، این مسائل در کنار یکدیگر باعث می شود 
بازار در شــرایط بنیادی خوبی باشــد و بازار در وضعیت 

ارزندگی قرار بگیرد.
به محض رفع نگرانی ها، وضعیت نقدشوندگی  ��

بازار بهبود پیدا می کند
همچنین »مصطفی صفاری« در گفتگو با سنا تاکید کرد: 
تأثیر اتفاقات سیاســی رخ داده همیشه کوتاه مدت است 
و حداکثر تا سه یا چهار روز آینده ترس ایجاد شده در بازار 
فروکش می کند.او ادامه داد: تصمیم هیات مدیره سازمان 
بورس در خصوص کاهش دامنه نوســان تصمیم بســیار 
درســتی بود که اتخاذ شــد، امیدواریم پس از شــفاف 
سازی های صورت گرفته و کاهش ریسک های احتمالی، 
دامنه نوسان به روال قبل بازگردد.صفاری افزود: در بازار 
ســرمایه، نقدشــوندگی بســیار مهم اســت اما وقتی با 
شوک های سیاسی روبه رو می شویم، کاهش دامنه نوسان 

بهترین اقدامی است که اجرا می شود.

این کارشناس بازار سرمایه یادآور شد: کاهش نقدشوندگی 
بازار در چنین وضعیتی چندان نگران کننده نیست و به 
محض رفع نگرانی ها، وضعیت نقدشــوندگی بازار بهبود 

پیدا می کند.
با وجود کاهش دامنه نوسان اما افت چندانی در  ��

نقدشوندگی رخ نداد
»مهدی ســوری« نیز به ســنا گفت: اکنون در بازار شاهد 
وجود اخبار امیدوار کننده ای درخصوص شرایط داخلی 
ماننــد رویکرد تولیــد و دلار نیمایی وجود دارد که باعث 
ایجاد برخی خوش بینی ها نسبت به پارامترهای بنیادی 
شده است.او ادامه داد: کاهش اندک نقدشوندگی در بازار 
روز گذشته ناشی از نوعی احتیاط بود اما بسیاری از سهم ها 
با حمایت خوب سهامداران مواجه شدند و شاهد معاملات 

به نسبت خوبی در بازار بودیم.
سوری با بیان اینکه با وجود کاهش دامنه نوسان اما افت 
چندانی در نقدشــوندگی رخ نداد و حجم معاملات قابل 
قبول بود، گفت: تصمیم کاهش دامنه نوسان مشکلی را 
برای بازار ایجاد نمی کند و منطقی بود که وقتی موضوع 
نامشخصی تهدیدکننده معاملات بورس است، بازار بسته 

شود یا دامنه نوسان محدود شود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به مؤلفه های بنیادی 
بازار اعلام کرد: جبران مابه تفاوت نرخ دلار نیمایی و بازار 
آزاد باعث کاهش بسیاری از رانت ها به نفع تولید شد و به 

تقویت پارامترهای بنیادی منجر می شود.
او به وجود برخی رویکردهای ضد تولید اشاره کرد و گفت: 
اگــر تیــم جدید دولــت چهاردهم به دنبال اســتفاده از 
رویکردی متفاوت و حرکت به ســمت شــعار رونق تولید 
است، می توان امیدوار بود که در این زمینه اتفاقات مثبتی 

در بازار سرمایه رخ دهد.
ســوری در پایــان گفت: بــازار در این وضعیت در مرحله 
ارزندگی خوبی قرار دارد و امیدواری ها نســبت به آینده 

بازار افزایش یافته است.

 میــزان و تعــداد بالای آگهی هــای دریافت وام تقریباً در 
روزهای اخیر در سطح شهر حیرت انگیز است.

ایــن البته بدان معنا نیســت کــه این آگهی ها در ماه های 
گذشته نبوده است، همیشه انواع این مدل آگهی ها به وفور 
در شهر یافت می شدند، اما اکنون تعداد بالای آنان شاید 

بیش از همیشه موجب حیرت شده باشد.
کافی اســت از مســیر خیابان های کارگر جنوبی، انقلاب، 
آزادی، امیرآباد، ســتارخان، صادقیه، میدان توحید و … 
بگذرید تا با انبوهی از این مدل آگهی های دریافت وام بدون 
معطلی و فوری و بدون ضامن رو به رو شوید و احتمالاً در 

دیگر نقاط شهر نیز فراوان دیده می شوند.
البته که این تعداد آگهی بیش از همه باعث این شگفتی 
می شود که در دورانی که حرف از صف های طولانی برای 
دریافت وام از بانک هاست و اکنون گفته می شود چند ده 
هزار نفر در صف وام ازدواج هستند، ماجرای وام هایی که 

به این صورت و با این شرایط تبلیغ می شود، چیست؟
البته وام ها دو مدل مختلف دارند و برخی فروشی هستند 

و برخی احتمالاً با خود بانک در ارتباط باشند.
وام هایی که به اصطلاح فروشــندگان، مظنه قیمت دارند 
گویا ۳۵ تا ۵۵ میلیون تومان قیمت می خورد و برای خرید 
وام های خرد تا ســقف ۱۵۰ میلیون تومان هزینه کمتر 
می شــود.در تماس با یکی از این شــرکت ها، گفت که وام 

۳۰۰ میلیون تومانی است و هزینه آن رقمی حدود ۱۰۰ 
میلیون تومان اســت و این یعنی رقم وامی که به شــخص 
پرداخت می شــود، ۲۰۰ میلیون تومان است و باید سفته 
پرداخت کنیم و در این روش نیز تنها به دو مدل سفته نیاز 
است، یکی به رقم ۳۰۰ میلیون تومان و یکی دیگر به رقم 
۱۵۰ میلیون تومان که هزینه ضرر و زیان شرکت در صورت 
عــدم پرداخت وام خواهــد بود.این البته در حالی بود که 
فروشــنده این وام خودش را بســیار منصف می دانست و 
می گفت رقم خرید چنین وامی ۱۲۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان 
نیز هست!این مدل تبلیغات وام در شرایطی انجام می شود 
که علیرضا قیطاســی دبیر شــورای هماهنگی بانک های 
دولتــی و نیمــه دولتی در دی ماه ســال ۱۴۰۲ گفته بود: 
»تبلیغات خرید و فروش وام صد درصد خلاف است.بانک ها 
یک دســتورالعملی دارند که روی ســایت آن ها بارگزاری 
شــده و اگر مســتقیم خود بانک تبلیغاتی برای وام داشته 
باشد در چارچوب مقررات مشکلی نیست، اما موارد دیگر 
که در جاهای مختلف وجود دارد و مشاهده می شود خلاف 
مقررات و قانون است و دستگاه های نظارتی حتماً با آن ها 

برخــورد می کنند.قطعــاً اگر تبلیغات خــلاف مقررات و 
چارچوب قانونی از ســوی خود بانک ها هم رخ دهد بانک 
مرکزی هم آن را بررســی و رســیدگی می کند و مطلوب 
اســت مردم به آگهی های تبلیغات خیابانی در خصوص 
خرید و فروش وام توجه نکنند.« عجیب اینکه با تاکید بر 
روی ممنوعیت این وام ها نه تنها تعداد شــرکت ها کمتر 
نشده که حتی به تعداد آنان نیز اضافه شده است. در مورد 
دیگری یکی از شرکت ها که در تبلیغات خود بر روی سابقه 
۷ سال تاکید داشت گفت که برای وام ۱۰۰ میلیون تومانی 
با بازپرداخت ۲۴ ماهه باید رقمی نزدیک به ۱۷۰ میلیون 
تومان در ۲۴ ماه به بانک بازپرداخت شود و این به معنای 
اقساطی نزدیک به ۷ میلیون تومان برای هر ماه است.البته 
بازاریاب این شرکت گفت که تنها بیمه ای که حتماً کارفرما 
آن را صادر کرده باشد به همراه سفته لازم است.همچنین 
این شــرکت خاص تاکید داشــت که با هیچ مدل بیمه 
خوداشتغالی نیز این وام صادر نمی شود و درباره هزینه ها 
نیز با بی حوصلگی گفت برای اطلاعات بیشتر با مدارک به 
دفتر باید مراجعه کنید.عجیب اینکه نه تنها شرکت های 

تبلیغ کننده این وام ها در حال رشد هستند و حتی سوابق 
خــود را برای اطمینان مطرح می کنند، در مقابل مدیران 

بانک مرکزی اساساً آن را تخلف می دانند.
کوروش پرویزیان، رئیس شــورای عالی کانون بانک ها و 
مؤسسات اعتباری خصوصی کشور نیز پیش از این درباره 
آگهــی تبلیغات خرید و فروش وام در برخی ســایت ها و 
خیابان ها گفته بود: »اصلًا چنین چیزی به شکل رسمی 
نداریم.در شبکه بانکی به سبب آن که تحت نظارت بانک 
مرکزی اســت تمام عقود بانکی با چارچوب ابلاغی بانک 
مرکزی انجام می شود بنابر این خارج از این اجازه دیگری 
وجــود ندارد.هیــچ مجوزی را بانک مرکــزی برای ایجاد 
موسســه واســط برای پرداخت وام صادر نکرده است بنابر 
ایــن مــردم اصلًا نباید بــه این آگهی ها اعتماد کنند و اگر 
تصمیم بر دریافت وام دارند از شعب بانک و مجاری رسمی 
اقدام کنند.«یکی از بازاریابان این مؤسسات، می گوید که 
وام های ازدواجی که برای فروش گذاشته می شد پیش از 
این بسیار بود، اما در دو سال اخیر کم شده است؛ چرا که 
اساساً صف های آن طولانی شده است و اصلًا نمی توان به 

سراغش رفت.
او می گوید تقریباً زوج هایی که به رقم وام به آن صورت نیاز 
نداشتند یا قصد مهاجرت داشتند وام خود را می فروختند، 

اما حالا اصلًا در مورد وام ازدواج چنین شرایطی نیست.

صف های وام بانک ها در برابر وام های فوری بدون ضامن

 پشت پرده خرید و فروش وام های بانکی

رؤیا ذوالفقاری
روزنامه نگار



مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه خبرداد:
واگذاری ۴00 دستگاه پنل خورشیدی به عشایر 

استان کرمانشاه

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- 
مهندس  ویســی:  ناهید 
مرادی اظهار داشــت: در 
اســتان کرمانشاه سهمیه 
پنــل  دســتگاه   ۴۰۰
خورشــیدی برای عشایر 
اســتان در نظر گرفته شد 

که بین عشایر استان تقسیم گردید.وی گفت: اولویت تخصیص پنل های 
خورشیدی با عشایر واجد شرایط دو سر کوچ بوده که توسط امور عشایر 

استان شناسایی شدند و پنل های خورشیدی بین آنان توزیع گردید.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه بیان داشت: اعتبار 
این پنل های خورشیدی توسط شرکت توزیع نیروی برق استان تأمین 
گردید و فقط ۱۰ درصد از هزینه پنل ها توســط عشــایر پرداخت شــده 
اســت.وی افزود: این پنل ها به صورت ۱۰۰ وات می باشــند و قابل حمل 
بوده که عشایر می توانند به راحتی آن را جابجا نموده و برای امور روشنایی 
و همچنین شارژ موبایل از آن استفاده نمایند.مرادی در پایان بیان داشت: 
تا ماه آینده ۶۳ پنل خورشیدی دیگر بین عشایر توزیع می شود و تا پایان 
ســال جاری نیز ۴۰۰ دســتگاه دیگر برای عشــایر در نظر گرفتیم که در 

صورت تأمین اعتبار به آنها اختصاص داده می شود.

تاکید مدیر مخابرات منطقه گلستان در جهت تحقق 
تکالیف ابلاغی از سوی شرکت مخابرات ایران

نقش اقتصاد- گلســتان- 
حمیــده عــرب: دهمین 
جلسه شــورای مدیران با 
حضــور دکتــر غلامعلی 
شــهمرادی و تاکیــد بر 
اجــرای تکالیف ابلاغی از 
سوی شــرکت مخابرات 

ایران برگزار شــد.در این جلســه ابتدا دکتر غلامعلی شهمرادی با تشریح 
اقدامات انجام شده در شش ماهه اول سال به بررسی طرحهای در دست 
اقدام پرداخت.مدیر مخابرات منطقه گلستان با تاکید بر تلاش بیشتر در 
جهت تحقق تکالیف ابلاغی از سوی شرکت مخابرات ایران در شش ماهه 
دوم ســال ۱۴۰۳ گفت: افزایش دایری خدمات اصلی، اتمام طرحهای 
نیمه تمام پروژه نجما همچنین تکمیل طرحهای توسعه ارتباطات سیار 
در اســتان از الویت ویژه ای برخورداراســت. دکتر غلامعلی شهمرادی از 
ارزیابی دقیق عملکرد مخابرات شهرستانها در شش ماهه دوم خبر داد و 
گفت: با تغییر در شاخصهای ارزیابی و بروز رسانی آنها، ارزیابی دقیق تری 
انجام خواهد شد. وی ارتقاء سطح همکاریهای بین بخشی را خواستار شد 
و گفت: با گفتگو و برگزاری جلسات مستمر بین حوزه ها، موانع پیشرفت 
پروژه ها برطرف شده و تحقق اهداف درزمان مناسب انجام خواهد شد.

برگزاری کارگاه آموزشی توانمندسازی آسیب های اجتماعی 
ویژه کارکنان حفاظت محیط زیست استان لرستان

اقتصاد-لرســتان- نقش 
محسن جافری: یک دوره 
کارگاه آموزشی توانمندسازی   
پیشگیری از آسیب های 
اجتماعــی بــا حضــور 
نیــروی  کارشناســان 
انتظامی اســتان در محل 
اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان برگزار شد. 

فرهاد ذوالفقاری رئیس اداره آموزش و مشارکت های مردمی اداره کل 
حفاظت محیط زیست لرستان در این خصوص گفت: در ادامه سلسله 
کارگاه های آموزشی و هماهنگی های صورت گرفته توسط اداره آموزش 
و مشــارکت های مردمی حفاظت محیط زیســت و با همکاری معاونت 
اجتماعــی فرماندهــی انتظامی اســتان یک دوره کارگاه آموزشــی 
توانمندســازی آســیب های اجتماعی برای کارکنان اداره کل حفاظت 
محیط زیســت لرســتان در تاریخ هفتم مهرماه ۱۴۰۳ در محل سالن 
جلسات این این اداره کل برگزار شد.رئیس اداره آموزش و مشارکت های 
مردمی اداره کل حفاظت محیط زیست استان محیط خانواده را اولین 
محیط برای پیشگیری از آسیب ها و اعتیاد به فضای مجازی عنوان کرد 
و گفت: در صورت انتقال مناسب آموزش های لازم به والدین و آشنایی 
آنان با خطرات و در عین حال مزایا و محاسن فضای مجازی، می توان 
امیــدوار بــود که اهداف پیش بینی شــده در این خصوص تا حد امکان 

محقق شود.

برگزاری شورای انسجام بخشی صنعت آب و برق 
استان اصفهان به میزبانی آبفای استان

نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا طهماسبی: شورای انسجام بخشی صنعت 
آب و برق اســتان اصفهان به میزبانی آبفای اســتان با حضور مدیران 
عامل شرکت های آب و فاضلاب، آب منطقه ای، توزیع برق شهرستان 
و اســتان، برق منطقه ای و جمعی از مدیران شــاغل در این صنعت 

برگزار شد.
در این نشست جزئیات برگزاری رزمایش منطقه ای مرکزی و جنوب 
کشور که ۲۵ و ۲۶ مهرماه سال جاری با همکاری کلیه شرکت های 
وابسته وزارت نیرو به میزبانی استان اصفهان برگزار می شود به بحث 

و تبادل نظر گذاشته شد.
چگونگی اجرای فرآیند اجرای مولدســازی و تعیین تکلیف املاک 
مازاد شرکت های تابعه وزارت نیرو با بیشترین ارزش افزوده به منظور 
تکمیل طرح های عمرانی و پیگیری مدیریت دارایی های فیزیکی با 
 ارتبــاط ویدئــو کنفرانســی با مانــوش خطیبی مدیــرکل دفتر 
خصوصی سازی و امور مجامع وزارت نیرو از دیگر مباحث مطرح شده 
در این نشست بود.رفع مغایرت های مطالبات و بدهی های فی ما بین 
شرکت های زیر مجموعه وزارت نیرو در استان از موضوعاتی بود که 

در این نشست مورد بررسی قرار گرفت.

تکریم خانواده های شهدا تکلیف است

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: مدیرکل اوقاف و امورخیریه استان مرکزی 
گفت: ۲۰۶ برنامه در قالب ۲۸ عنوان در دهه گرامیداشت وقف )۳۰ 
شــهریور تا پنجم مهرماه( در نقاط مختلف این اســتان تدارک شده 

است.
حجت الاســلام »عبدالله واحدی« در نشســت خبری به مناسبت 
هفته وقف، افزود: برگزاری آیین جشــن و ســرور به مناسبت میلاد 
حضرت رســول )ص( و آغاز هفته وقف در جوار آســتان مقدس 
امامــزادگان، همایش یاوران وقف، راه اندازی ایســتگاه های »همه 
واقف باشــیم« در بقاع متبرکه ســطح اســتان، برپایی خیمه های 
معرفت، نمایشــگاه و بهره گیری از مبلغین اعزامی بومی و مســتقر 
در بقاع متبرکه، از برنامه های شــاخص هفته وقف اســتان مرکزی 

است.
وی ادامه داد: برگزاری نشست های تخصصی و صنفی وقف، دیدار با 
نماینده ولی فقیه در اســتان و ائمه جمعه در شهرســتان ها، عیادت و 

بازدیــد از واقفــان خیراندیش، دیدار با خانواده های معظم شــهدا و 
جانبازان، دیدار با اســتاندار و فرمانداران در شهرســتان ها، سخنرانی 
پیش از خطبه های نماز جمعه و برگزاری مسابقات فرهنگی از دیگر 
برنامه های اداره کل اوقاف و امور خیریه استان مرکزی در هفته وقف 

اســت.مدیرکل اوقاف و امورخیریه اســتان مرکزی ادامه داد: توزیع 
بیش از هفت هزار و ۵۰۰ بسته معیشتی به ارزش تقریبی ۹۰ میلیارد 
ریال، توزیع ۴۵۰ هزار وعده غذای گرم به ارزش ۱۵۰ میلیارد ریال، 
راه اندازی چهار کارگاه آموزش و اشتغال تحت عنوان شمیم خدمت 
با ایجاد ۴۲۰ فرصت شغلی برای زنان بی سرپرست یا بدسرپرست و 
کمک به ایتام به ارزش پنج میلیارد ریال، از مهمترین اقدامات یک 
سال گذشته اداره کل اوقاف و امورخیریه استان مرکزی در یک سال 

گذشته است.
واحدی با بیان اینکه به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید ۹۰۰ بسته 
نوشت افزار ویژه دانش آموزان به ارزش ۶ میلیارد ریال توسط این نهاد 
تهیه و توزیع شد، ادامه داد: سال گذشته ۳۳۰ نفر به اعتباری بالغ بر 
۹ میلیارد ریال از محل موقوفات مرتبط به کربلای معلی و مشــهد 
مقدس اعزام شدند و ۵۰ هزار زائر اربعین حسینی در کاظمین توسط 

موکب امامزادگان استان مرکزی پذیرایی شدند.

نقش اقتصاد- ایلام – براری: مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره 
بــه اینکه بالندگی نظام مرهون فداکاری شــهدا و جانبازان انقلاب 
اســلامی اســت، گفت: رشــد و بالندگی انقلاب اســلامی مرهون 
فداکاری های شــهدا و جانبازان دوران دفاع مقدس اســت و تا زمانی 
که این روحیه در نزد ملت ایران اســت دشــمن نمی تواند آسیبی به 

نظام اسلامی وارد کند.
محمود کشاورزدر دیدار با خانواده های شهیدا بمناسبت هفته دفاع 
مقــدس با بیــان اینکه صبر و بردباری خانواده های معظم شــهدا، 
جانبازان، ایثارگران و خانواده های آنها موجب بقای فرهنگ ایثار و 
شــهادت شــده اســت، افزود: خانواده های معظم شهدا مایه افتخار 
جامعه، میراث داران انقلاب اسلامی و سرمایه های معنوی کشور به 

شمار می روند.
وی با بیان اینکه خانواده های شهدا مایه خیر و برکت نظام و انقلاب 
هســتند، اظهار داشــت: دیدار با خانواده های معظم شهدا، روحیه 

ولایت مداری و دفاع از کشور را دوچندان می کند و امنیت و آرامش 
امروز کشور مرهون ایثار و ازجان گذشتگی شهدای والا مقام و صبر 

و استقامت خانواده های آنان است.
مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه تکریم خانواده های 

شــهدا تکلیف هر فردی اســت که نســبت به خون شهدا ادای دین 
می کند، تصریح کرد: رشد و بالندگی کشور مرهون فداکاری شهدا 

و جانبازان دوران هشت سال دفاع مقدس است.
کشــاورز با بیان اینکه دیدار با خانواده های معظم شــهدا در راستای 
فرا گرفتن درس ایثار و فداکاری از شهدا و خانواده آنان است، گفت: 
موفقیت های امروز ایران اســلامی در ســایه همین رشــادت ها و 
مقاومت هــا به دســت آمده که نــام و آوازه ایران و ایرانیان در جهان 

طنین انداز شده است.
وی با اشاره به اینکه همه مدیون ایثارگری شهدا و رزمندگان هستیم 
و امنیت و آرامش کنونی ایران حاصل رشــادت های آنان اســت و تا 
زمانی که روحیه شهادت طلبی در جامعه حاکم باشد دشمن نمی تواند 
آســیبی به نظام و آرمان های انقلابی وارد کند، افزود: هرچه نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران دارد از برکت خون شهدا و رشادت های 
دلیرمردان، جانبازان، رزمندگان و آزادگان ۸ سال دفاع مقدس است.

با حضور استاندار گیلان؛ مشعل گاز در ارتفاعات املش روشن شد

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: اســدالله عباســی اســتاندار گیلان، مشــعل 
گازرســانی بــه ۲ روســتای کلامــرود و گــورج در شهرســتان املش را 
برافروخت. اســدالله عباســی استاندار گیلان در این مراسم و در جمع مردم 
اهالی روستای گورج و کلامرود با بیان اینکه مردمان ولی نعمتان نظام مقدس 
جمهوری اســلامی هســتند، اظهار کرد: در روزهایی که پیشرو داریم، تمام 
سعی و تلاش ما بر این است که برای مردم صادقانه خدمت کنیم زیرا مردمان 
ولی نعمتان این نظام مقدس هســتند. وی با اشــاره به نقش مهم مردم در 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، گفت: حضرت امام )ره( به پشتوانه مردم 
انقلاب اسلامی را تشکیل داده و با اراده همین مردم از حقانیت، قرآن، اسلام 
و ارزش های قرآنی دفاع کردند، لذا باید در هفته دفاع مقدس قدر این مردم 
را بدانیم. اســتاندار گیلان در پایان با ابراز خشــنودی از رســیدن گاز به این 
روستاهای صعب العبور و کوهستانی بیان کرد: از شرکت گاز بجهت گازرسانی 
به این مناطق دوردســت تشــکر و قدردانی می نمایم و به حق پاداش اصلی 
کار خادمان عرصه گاز، رضایت خداوند متعال است. همچنین در این مراسم 

عیســی جمال نیکویی مدیرعامل شــرکت گاز استان گیلان با گرامیداشت 
هفتــه دفــاع مقدس، اظهــار کرد: با بهره مندی گورج از نعمت گاز طبیعی، 
مجموع روستاهای برخوردار از گاز در شهرستان املش به ۱۱۱ روستا رسیده 
اســت. وی با بیان اینکه برای گازرســانی به این روســتا بیش از ۱۵ میلیارد 
تومان هزینه شــده اســت، گفت: با تحقق این مهم، میزان بهره مندی گاز 
خانوارهای روستایی املش به ۹۷.۷ درصد افزایش یافته است. جمال نیکویی 
با قدردانی از توجه ویژه اســتاندار گیلان و همراهی شایســته ادارات مرتبط 
برای گازرسانی به روستاهای استان، اظهار داشت: گازرسانی به این مناطق 
صعب العبور و کوهستانی کاری بسیار سخت و دشوار است که بحمدالله با 
همکاری همه سازمان ها و نهادهای دولتی در استان به ثمر نشسته است. در 
پایان، مشعل گازرسانی به روستای گورج برافروخته شد و ۱۸۵ خانوار آن 
با جمعیتی بالغ بر یک هزار نفر از نعمت گاز بهره مند شدند. ضمناً مشعل 
گاز روســتای کلامرود که در مجاورت روســتای گورج قرار دارد نیز توســط 

استاندار گیلان روشن شد.

رویداد

۲8 عنوان برنامه در دهه وقف استان مرکزی تدارک شد
مدیرکل اوقاف و امورخیریه استان مرکزی:

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام:
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 مناسب سازی 
پارک های سطح 
شهر )بوستان 
حاج قاسم 
سلیمانی، لاله و 
تهلیجان، اقبال، 
آبی جنگلی، 
پاسداران(، 
مرمت و بازسازی 
بوستان ها 
ازجمله تهلیجان 
جنوبی، پارک 
پردیسان و دالان 
سبز نیز انجام 
شده است
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نقش اقتصاد - البرز- حمیده احمد زاده: مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب اســتان البرز از ســپری نمودن تابستان 
سال جاری با کمترین تنش آبی و افزایش ۲۵ درصدی 
رضایتمندی مشــترکین از خدمات این مجموعه خبر 
داد.حمیدرضا نامداری با اعلام این مطلب بیان کرد: با 
نظرسنجی مستمر از مشترکین توسط دفتر ارتباط با 
مشتریان شرکت آب و فاضلاب استان البرز، با به حداقل 
رساندن قطع جریان و یا افت فشار آب در سطح استان، 
شاهد افزایش ۲۵ درصدی رضایت مشترکین از خدمات 
مجموعه ای باشــیم.وی با تاکید بر اینکه قطع جریان و 

افت فشار آب در برخی مناطق طی تابستان ۱۴۰۳ به 
دلیل نقص فنی یا مشکلات زیرساخت تأمین آب نبوده، 
تاکیــد کرد: بخش عمده ای از اختلالات پیش آمده در 
آبرسانی به مشترکین به دلیل نوسانات و حوادث موجود 
در حوزه تأمین برق چاه های استان بوده است.وی افزود: 
از تابستان سال ۱۴۰۲ به منظور بهبود خدمات رسانی 
به عموم مردم و افزایش میزان رضایتمندی مشترکین، 
اقدامات فنی و مهندسی هدفمند در قالب احداث، احیاء 
و تجهیز چاه، ارتقاء ظرفیت تصفیه خانه های آب شماره 
یک و دو، ورود بخشی از ظرفیت تصفیه خانه آب شماره 

۳ کرج، اقدامات اصلاحی در شبکه های آبرسانی اجرایی 
شد.نامداری در خاتمه تصریح کرد: پیرو ارتباط مستقیم 
مردمی و نظرسنجی انجام شده از سوی دفتر ارتباط با 
مشتریان شرکت آب و فاضلاب استان البرز )مرکز ۱۲۲(، 
شاهد افزایش رضایت ۳۷ درصدی مشترکین در موضوع 
مــدت زمــان رفع حــوادث آب و فاضلاب، افزایش ۲۴ 
درصــدی از نحــوه برخورد اکیپ هــای رفع حوادث و 
افزایــش ۲۵ درصــدی از رونــد پاســخگوئی و رفتار 
کارشناسان مرکز ۱۲۲ در مقایسه با مدت زمان مشابه 

سال گذشته می باشیم.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان البرز خبرداد:

افزایش ۲۵ درصدی رضایتمندی مشترکین شرکت آب و فاضلاب استان البرز

انجام هزار مترمربع گل کاری بهاره و تابستانه در شهرکرد
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری شهرکرد خبرداد:

نقش اقتصاد- چهارمحــال و بختیاری- زهرا مصطفوی: 
رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری 
شــهرداری شهرکرد از اجرای ۵۰ هزار مترمربع گل 
کاری بهاره و تابســتانه در شهرکرد خبر داد. مسعود 
حبیبی با اشاره به عملکرد ۶ ماهه این سازمان اظهار 
کرد: مطالعات جامع آب خام فضای سبز در راستای 
جمع آوری داده های مربوط به سیســتم تاسیســات 
آبیاری و آبرســانی وضع موجود، مدلینگ سیســتم 
موجود، ارائه پیشــنهادات جهت رفع موارد و معایب 
موجود، تکمیل سیستم تاسیسات در سطح اجرا شده، 
طراحی کلیه ســطوح تعریف شــده با کاربری فضای 
سبز و کمربند سبز شهری، طراحی سیستم آبرسانی 
و آبیاری طرح های ســولدره و کشــتارگاه، تأیید و 
تصویب طرح مطالعات جامع از مراجع ذیربط از جمله 
دفترفنی استان و سازمان شهرداری های کل کشور 
انجام شــده اســت که در حال حاضر به پیشرفت ۸۵ 
درصدی رســیده اســت. وی با اشاره به اجرای طرح 
مطالعات انتقال پســاب شهری جهت احیاء کمربند 
سبز شهری افزود: عملیات نقشه برداری و امکان سنجی 
مســیر عبور خط انتقال پســاب از تصفیه خانه بهرام 
آباد به میدان کوهرنگ، رفع معارضت های اجتماعی، 
نظــارت بر اجرای عملیات انتقال انجام و تاکنون ۶۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. رئیس سازمان 
سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری شهرکرد 
با بیان اینکه شــرح خدمات نگهداری فضای ســبز و 

تاسیســات شهری بر اســاس فهرست بهای ابلاغی 
ســازمان برنامه و بودجه توســط دفتر فنی سازمان 
تدوین شــده اســت، خاطرنشــان کــرد: تفکیک 
محدوده هــای نگهداری براســاس طــرح تفکیکی 
خدمات شــهری، تهیه شرح خدمات الزامی براساس 
وضعیــت و اقلیم شــهرکرد، تهیه بــرآورد عملیات 
براساس فهرست بهای ابلاغی سازمان برنامه و بودجه 
کشــور انجام و در حال حاضر ۸۰ درصد پیشــرفت 
فیزیک دارد. حبیبی بیان کرد: انجام مطالعات بخش 
مخابراتی سیســتم تله متری، تجهیزات ابزار دقیق، 
تابلوهای plc متناسب با هر تأسیس، برنامه نویسی 
و مانیتورینگ در مرکز کنترل، اصلاح و بازسازی کامل 
آبنماها، تهیه طرح آبنمای کف خشــک پارک ملت، 
جانمایی طرح، اجرای کامل تاسیســات زیربنایی و 
روبنایی، اصلاح و بازسازی آبشار پارک ملت، اصلاح 
شــبکه روشنایی فضای سبز، اجرای نورپردازی های 
ســطح شهر شامل تونل نوری، نصب چراغ دفنی در 
پارک ملت و تابلوی معرفی شــهدای ورودی شرقی 
شــهر نیز طی این مدت انجام شــده است. وی گفت: 
نورپردازی آبنمای میدان حضرت قمربنی هاشم )ع(، 
میدان قدس، میدان بســیج و بوســتان حاج قاســم 
سلیمانی، رنگ آمیزی مبلمان شهری و جداول، تهیه 
و نصب وســایل بازی کودکان در تهلیجان و ولیعصر 
جنوبی نیز طی ۶ ماه انجام شده است. رئیس سازمان 
سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری شهرکرد 

تصریح کرد: مناســب ســازی پارک های سطح شهر 
)بوستان حاج قاسم سلیمانی، لاله و تهلیجان، اقبال، 
آبی جنگلی، پاسداران(، مرمت و بازسازی بوستان ها 
ازجمله تهلیجان جنوبی، پارک پردیسان و دالان سبز 
نیز انجام شــده اســت. وی با اشاره به گلکاری بهاره و 
تابستانه اضافه کرد: ۵۰ هزارمترمربع گل کاری، تعداد 
غــرس درختچه ۷۳۳۰ اصلــه، تعدادغرس درخت 
۲۲۰۸ اصله، تعداد غرس رز ۶۰۰۰ بوته، تعداد غرس 
پیچ ۱۸۰۸۲ بوته، تعداد گل دائمی کاشته شده ۸۵۸۰ 
بوته و تعداد گل فصلی کاشته شده سبدی و گلدانی 
۴۶۰۵۰ انجام شده است. رئیس سازمان سیما، منظر 

 و فضای ســبز شهری شهرداری شــهرکرد با اشاره
 به تعداد پارک های شــهرکرد اظهارداشــت: تعداد 
پارک های محله ای ۲۴ به مساحت ۲۱۷ هزار و ۴۷۹ 
مترمربع و مســاحت پارک های شــهری و جنگلی 
۱۶۴۷۱۰۴ مترمربع می باشــد. حبیبی با اشــاره به 
ست های ورزشی در محلات مختلف گفت: محله ۳۲ 
مهدیه ۶ ست، رو به روی مدرسه رقیه ناحیه غرب ۶ 
ست، بوستان آفتاب ۷ ست و در پابه شهرکی ۶ ست 
و در پــارک جانبــازان جنوبــی، آفتــاب، محله ای، 
 دانش آمــوز و نمــاز ســت های ورزشــی نصــب 

شده است.

https://www.irna.ir/news/85603432/<06F2><06F8>-<0639><0646><0648><0627><0646>-<0628><0631><0646><0627><0645><0647>-<062F><0631>-<062F><0647><0647>-<0648><0642><0641>-<0627><0633><062A><0627><0646>-<0645><0631><06A9><0632><06CC>-<062A><062F><0627><0631><06A9>-<0634><062F>
https://www.irna.ir/news/85603432/<06F2><06F8>-<0639><0646><0648><0627><0646>-<0628><0631><0646><0627><0645><0647>-<062F><0631>-<062F><0647><0647>-<0648><0642><0641>-<0627><0633><062A><0627><0646>-<0645><0631><06A9><0632><06CC>-<062A><062F><0627><0631><06A9>-<0634><062F>


ظرفیت ساخت سالانه هزارمگاوات نیروگاه خورشیدی توسط صنایع کوچک

عضو هیات مدیره انجمن ســاتکا از ظرفیت ســاخت سالانه هزار مگاوات 
نیروگاه خورشــیدی توســط صنایع کوچک خبر داد و گفت: انتظار ما از 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی کشور این است که در توسعه 
شهرک های تخصصی خورشیدی سرعت بیشتری در استان ها با سرعت 
بیشتری عمل کند.محمود کریمی، عضو هیات مدیره انجمن سازندگان 
و تأمین کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر اظهار داشــت: 
دومین همایش توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر در صنایع، در حقیقت 
نوزدهمین همایش از این نوع بود که توســط انجمن ســازندگان و تأمین 
کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر ایران در ابتدای ماه جاری 
در تهران برگزار شد.وی افزود: در این همایش حدود ششصد نفر از واحدهای 

صنعتی، شــرکت های فعال در حوزه انرژی های تجدیدپذیر و ارگان های 
مرتبط شــرکت کردند که بزرگترین همایش انرژی های تجدیدپذیر در 
صنایع بود؛ همچنین تعداد ۳۵ شــرکت تجدیدپذیر در نمایشگاه جانبی 
این همایش به ارائه محصولات و خدمات خود پرداختند.عضو هیات مدیره 
انجمن ساتکا در خصوص پتانسیل نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس 
گفت: در حوزه نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس، باید توجه داشت 
که اگرچه نیروگاه های خورشــیدی در مقیاس خانگی و صنایع کوچک 
مابین ۵ کیلووات تا ۵۰۰ کیلووات ظرفیت دارند، ولی وقتی به تعداد زیاد 
احداث شــوند، حاصلضرب ظرفیت بدســت آمده می تواند به ماهانه چند 
صد مگاوات و ســالانه چند هزار مگاوات برســد.کریمی کشور آلمان را به 

عنوان مثالی برای سرعت احداث نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس 
نــام برد و افزود: چنانچه در کشــوری مانند آلمــان، ماهانه هزار مگاوات 
نیروگاه خورشیدی کوچک مقیاس روی سقف خانه ها و کارخانه ها احداث 
می شــود که به عدد ۱۴ هزار مگاوات در ســال رســیده است.عضو هیات 
مدیره انجمن ساتکا به پتانسیل شرکت های پیمانکار خورشیدی در ایران 
برای رشد شتابان نیروگاه های خورشیدی اشاره کرد و گفت: در ایران نیز 
پتانسیل برای رشد شتابان نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس وجود 
دارد. به عنوان مثال در استان خراسان رضوی در طول یک ماه، ۴۰ نیروگاه 
خورشــیدی با ظرفیت متوســط ۱۰۰ کیلووات با مجموع ۴ مگاوات در 

زمین های کشاورزی ایجاد شد
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احداث ۷ نیروگاه تجدیدپذیر در دستور کار »ملی مس«
تنوع بخشی به سبد انرژی پایدار از منابع سبز

شرکت ملی صنایع مس ایران با 
هدف تنوع بخشی به سبد تأمین 
انرژی و حرکت به ســمت تولید 
انرژی پاک، احــداث ۷ نیروگاه 
در  بــادی  و  خورشـیــــدی 
مجتمع های تولیدی را در دستور 
قــرار داده است.شــرکت ملی 

صنایع مس ایران در گام نخست، دو نیروگاه خورشیدی به ظرفیت های ۵ و ۲۵ 
مگاواتی را در مجتمع مس شهربابک احداث کرده که با سرمایه گذاری ۱۵ میلیون 
یورویی، اکنون برق تولیدی آن به شبکه سراسری متصل شده است. این نیروگاه ها 
با استفاده از انرژی خورشید، بخشی از نیاز برق مجتمع های تولیدی را تأمین کرده 
و به کاهش آلودگی محیط زیست کمک می کند.همچنین، شرکت ملی مس در 
حال برنامه ریزی برای احداث پروژه های بزرگتری در زمینه انرژی های تجدیدپذیر 
است. بر اساس برنامه ریزی انجام گرفته، سه نیروگاه خورشیدی ۱۰۰ مگاواتی در 
مناطق سرچشمه، شهر بابک و سونگون، در قالب قراردادهای EPC یا EPCF در 
مرحله انتخاب پیمانکار قرار دارد.با توجه به اهمیت توسعه پایدار و کاهش اثرات 
زیست محیطی، شرکت ملی صنایع مس ایران ساخت نیروگاه بادی را در دستورکار 
قرار داده است. استفاده از انرژی باد به عنوان یک منبع تجدید پذیر و پاک علاوه 
بر کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی و کاهش آلاینده ها در تولید برق، منجر 
بــه کاهــش قابل توجه هزینه های بهره بــرداری و نگهداری در بلند مدت خواهد 
شد.در همین راستا، طرح ایجاد سه نیروگاه بادی ۵۰ مگاواتی در مناطق سرچشمه، 
شهربابک و سونگون، پس از برگزاری مناقصه به زودی وارد مراحله اجرایی خواهد 
شد.با اجرای این هفت پروژه، شرکت ملی صنایع مس ایران گامی مهم در جهت 
کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی و حرکت به سمت آینده ای پایدار برداشته 
است. این اقدامات علاوه بر تأمین بخشی از انرژی مورد نیاز صنایع مس، به بهبود 

محیط زیست و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای نیز کمک خواهد کرد.
 

پیش بینی اوپک از تقاضای نفت در سال ۲0۵0

سازمان کشورهای صادر کننده نفت در پیش بینی جدید خود اعلام کرد که تا 
سال ۲۰۵۰ تقاضای نفت در بازار جهانی ۱۸  میلیون بشکه در روز افزایش خواهد 
یافت.سازمان کشورهای صادر کننده نفت، اوپک، در گزارش جدید خود با عنوان 
»چشم انداز جهانی نفت« اعلام کرد که ارزیابی ها نشان می دهد که تا سال ۲۰۵۰ 
تقاضای جهانی نفت ۱۸ میلیون بشکه در روز افزایش خواهد یافت.اوپک پیش 
بینی کرده که تا سال ۲۰۲۹ حجم تقاضای جهانی نفت از ۱۱۲ میلیونی شبکه 
در روز عبور خواهد کرد و نســبت به میزان کنونی ۱۰.۱ میلیون بشــکه روزانه 
بیشتر می شود.اوپک البته اعلام کرده که بخش قابل توجهی از افزایش تقاضای 
نفت مربوط به کشورهای غیر عضو سازمان همکاری اقتصادی و توسعه خواهد 
بود به گونه ای که از مجموع ۱۰.۱ میلیون بشکه روزانه افزایش تقاضای نفت تا 
سال ۲۰۲۹ معادل ۹.۶ میلیون مربوط به کشورهای غیر عضو سازمان همکاری 
اقتصادی و توسعه است و مجموع تقاضای این کشورها به ۶۶.۲ میلیون بشکه 
در روز خواهد رسید.اوپک معتقد است که تقاضای نفت کشورهای عضو سازمان 
همکاری اقتصادی و توســعه در بلند مدت و تا ســال ۲۰۵۰ کاهشی خواهد بود 
اما تقاضای دیگر کشورها در مجموع ۲۸ میلیون بشکه در روز بالا می رود.پیش 
بینی شده که فقط تقاضای نفت هند تا سال ۲۰۵۰ معادل ۸ میلیون بکشه در 
روز افزایش خواهد یافت.اوپک در گزارش خود آورده که تا سال ۲۰۵۰ تقاضای 
انرژی در جهان ۲۴ درصد رشد می کند و همچنان نفت به عنوان پر مصرف ترین 
حامل انرژی باقی خواهد ماند. سهم انرژی های تجدید پذیر از کل تأمین انرژی 

مورد نیاز جهان نیز از ۳.۲ درصد کنونی به ۱۴ درصد افزایش خواهد یافت.

ورود بانک مرکزی برای تأمین مالی صنعت پتروشیمی

قائم مقام انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: با توجه به اهمیت 
صنعت پتروشیمی و لزوم تحقق برنامه هفتم توسعه، نیازمند حمایت و تأمین 
مالی هستیم که در همین راستا برای تأمین مالی ارزی و ریالی پروژه ها مذاکراتی 
با بانک مرکزی صورت گرفته اســت.فریبرز کریمایی در گفتگو با ایســنا، درباره 
جزییات جلسه روز گذشته انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی با بانک 
مرکــزی در راســتای افزایش جذب ســرمایه برای اجــرای پروژه های صنعت 
پتروشــیمی، اظهار کرد: در شــش ماه اول امســال ۱۴ درصد ارز بیشتر به نیما 
داده ایم؛ به دلیل اینکه برنامه های توسعه ای صنعت پتروشیمی باید یک جهش 
تولیدی را در برنامه توســعه رقم بزنند و به تولید ۱۳۲ میلیون تن برســند.وی 
ادامه داد: اکنون این پروژه ها در جریان هستند و برای دوره پنج ساله در تاریخ 
صنعت پتروشیمی چنین جهشی بی سابقه است و الزامات و زیرساخت های آن 
باید اجرایی شود.او با بیان اینکه بخش های مختلف حاکمیتی باید کمک کنند 
که یکی از این بخش ها بانک مرکزی و یکی از موضوعات تأمین مالی است، گفت: 
در بخــش تأمیــن مالی ریالــی و ارزی، راه کارهایی را با بانک مرکزی هماهنگ 
کرده ایــم تــا بتوانیم پروژه های این صنعــت را تا حدودی از این حیث تقویت و 

الزامات توسعه شتابنده و پیش بینی شده در برنامه را فراهم کنیم.

 به جای 
نیروگاه داری 

واحدهای 
تولیدی، 

می توان آنها را 
سهامدار 

نیروگاه ها کرد. 
یعنی به جای 

اینکه مستقیماً 
در حوزه 

نیروگاه داری 
ورود کنند، برای 
هر واحد تولیدی 

قدرالسهم 
تعیین شود و 
آنها سهامدار 
نیروگاه های 

مدرن، بزرگ و 
پربازده شوند

 نکاتی پیرامون ترانزیت برقی

سال هاست که موضوع سنکرون شبکه ایران و روسیه 
و همچنین ترانزیت برق از مسیر ایران مطرح است، 
در دنیای فعلی هیچ چیز غیرممکن نیست اما مهم 
اینکه به لحاظ روابط بین کشــورها در سطح خوبی 
قرار داشته باشیم، اگر روابط بین المللی پایدار باشد 
این امکان فراهم است اما عینیت بخشیدن و تحقق 
واقعــی آن منوط بــه روابط بین الملل و پایداری در 

این حوزه است.
اولین نکته اینکه ابتدا باید تکلیف برق کشور خودمان 
را روشن کنیم، فرض کنیم شبکه روسیه را به ایران 

متصل و بتوانیم به کشورهای عربی منطقه ترانزیت 
کنیم اما این مهم نیاز به یک شــبکه پایدار دارد، ما 
باید در داخل کشور خودمان یک سیستم جدیدی 
را ایجاد کنیم. در حال حاضر، حداکثر ســطح ولتاژ 
در کشور ما ۴۰۰ کیلوولت است، در روسیه تا ۱۰۵۰ 
کیلوولت هم این ولتاژ موجود است بنابراین برخی 
امکانات جدید نیاز است که این اتفاق عملیاتی شود، 
موضوع دیگر اینکه این شبکه مستقیم به ایران متصل 
نمی شود و باید از چند کشور عبور کند که ارتباط با 
آن کشورها نیز دارای اهمیت است.موضوع دیگر در 
پروژه انتقال برق روسیه از مسیر ایران این است که 
ترانزیت برق در قبال چه چیزی قرار است که انجام 
شــود اگر قرار اســت این برق به امارات و عربستان 
فرســتاده شود ســؤال این است که این کشورها در 
ازای آن چه چیزی به ما پرداخت می کنند؟ ســؤال 
دیگر اینکه آیا امارات و عربســتان طرف مذاکره با 
ایران هســتند، یا روسیه؟ بنابراین برخی ارتباطات 
سریالی و برخی ارتباطات مرکزی مطرح است یعنی 
اینکه آیا یک کشور در مرکز هماهنگی قرار خواهد 
داشــت؟ ما هنوز نمی دانیم که نحوه ارتباط در چه 

راســتایی خواهد بود.آنچه مهم است اینکه در قبال 
ترانزیت برق ایران چه ماحصلی خواهد داشــت، آیا 
بناست که پول نقد دریافت کند یا تکنولوژی به ایران 
فرستاده می شود؟ در هر حال به لحاظ کلی و روی 
کاغذ این برنامه شدنی و پروژه مهمی خواهد بود اما 
امیدواریم به صورت پایدار شکل گرفته و به نتیجه 
برسد.واقعیت اینکه بسیاری از پروژه هایی که با خارج 
از کشور داشته ایم بعضاً به دلایل گوناگون به سرانجام 
نرسیده و بیش از یک دهه معطل مانده و دلیل آن 
نیز مســائلی است که ما به لحاظ مباحث بین الملل 
و تحریم روابط خارجی داریم. اما در عین حال باید 
گفت که اگر این پروژه اجرا شود هم منجر به رونق 
در داخل شده و هم اینکه می تواند برای کشورهایی 
که در این مسیر هستند آورد داشته باشد.برای اجرای 
پــروژه ترانزیت برق روابط بین الملل ایران شــرط 
اساســی اســت، و موضوع مهم دیگــر اینکه هنوز 
مشــخص نیســت نحوه پرداخت ها به چه صورت 
خواهد بود و این محل سؤال است، مسئله دیگر اینکه 
چه بخشی از کار به عهده ایران و چه بخشی به عهده 
سایر کشورها خواهد بود همچنین اینکه هر کشوری 

ســهم خود را انجام دهد و یا یک کشــور قرار اســت 
سهم همه را انجام دهد؟ایران قرار بوده هاب انرژی 
باشد و اتصال به شبکه برق در مورد کشور عمان هم 
مطرح بوده اما فعلًا به نتیجه نرسیده، بنابراین هاب 
انرژی شدن ایران با توجه به اینکه کشورهایی مثل 
امارات و ترکیه نیز برنامه هایی در این حوزه دارند و 
همچنیــن باتوجه به چالش هایی که ایران در حزوه 
روابــط بین الملــل تــا رســیدن به نتیجــه غائی 
دشــواری های بزرگی در پی داشته و چالش برانگیز 
اســت.ما در زمینه رقابت با ترکیه برای هاب شــدن 
شــرایط سختی داریم چون رابطه این کشور با دنیا 
مشــخص اســت و از این جهت وضعیت پایدارتری 
دارد، ایــران فعــلًا در زمینه جابجایی پول و برخی 
ارتباطات بین المللی دچار چالش اســت، هرچند به 
لحاظ فنی و دانش برتری داریم، در هر حال امیدواریم 
در توافــق بین المللــی که در قالب بریکس شــکل 
می گیرد هر کشــوری بتواند ســهم خود را از کیک 
اقتصادی برداشت کند و سهم کیک ایران نیز بزرگتر 
و پایدارتر باشد چون ما نیاز داریم این اتفاقات بیفند 

که گردش کار خوبی در کشور ما ایجاد شود.

مهدی مسائلی 
 دبیر سندیکای
 صنعت برق
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 رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران:
 سال آینده با ۲۴ هزار مگاوات کسری برق

 روبرو هستیم
در نشست کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی و انجمن انرژی های تجدیدپذیر 
ایــران کــه با هدف ارائه راهکارها به دولت برای خروج از ناترازی صنعت 
برق بود، رئیس کمیســیون انرژی پیش بینی کرد که برای ســال آینده با 
۲۴ هزار مگاوات کسری برق روبرو باشیم.آرش نجفی در نشست خبری 
کمیسیون انرژی اتاق ایران و انجمن انرژی های تجدیدپذیر ایران که در 
محل اتاق بازرگانی ایران برگزار شد، اظهار کرد: پیش بینی می شود برای 
ســال آینده ۲۴ هزار مگاوات کســری برق داشته باشیم؛ این درحالیست 
که در یک نیروگاه ۱۷ میلیارد دلار سوخت مایع مصرف می شود، یعنی 
ما در تابستان و زمستان مشکل سوخت داریم. ناترازی برق هم که معضلی 

پابرجاست.رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه ۶۰ 
تا ۷۰ روز صنایع پتروشــیمی و صنایع فولادی را از گاز محروم می کنند 
تا گاز منازل و گاز مصرفی حرارتی تأمین شود، گفت: بایستی ببینیم در 
دنیا چه کرده اند؟ ما دومین کشــور گازخیز دنیا هســتیم و از همه جهت 
مزیت داریم و این وضعیت مشــخصاً به جز ســو مدیریت و عدم دقت به 
روش ها هیچ دلیل دیگری ندارد.وی تصریح کرد: در ســال ۱۳۸۸ مقام 
معظم رهبری به اصلاح الگوی مصرف تأکید کردند. متأسفانه دولت های 
وقت هیچکدام به این مهم توجه نکرده اند و امروز مجبوریم صرفه جویی 
کنیــم و هــزاران فرآینــد تعریف کنیم تــا از بحران ها گذر کنیم.رئیس 
کمیســیون انــرژی اتاق ایران یکــی از فرآیندهای نتیجه بخش و مؤثر را 
انرژی هــای تجدیدپذیــر عنوان کرده و افزود: میزان تابش آفتاب در اروپا 
با ما قابل مقایسه نیست اما به سقف ۵۰ درصد تجدیدپذیر رسیده اند؛ ما 
با مصرف ۷۵ هزار مگاوات برق ســالانه درمجموع ۶۰ ســال، به ۱۰۰۰ تا 

۱۱۰۰ مگاوات تولید برق رسیده ایم. درحالی که با مدل مالی که مجلس 
تعریف کرده، باید ۲۴۰۰ مگاوات در مدار می آوردیم. سال گذشته امارت 
در کاپ ۲۸ بــا یکــی از نیروگاه ها، ۲ هزار مــگاوات بهره برداری کرد. در 
منطقه خودمان ۲۰ هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی راه اندازی اســت.
نجفی تاکید کرد: صنعت برق ورشکســته شــده و عدم پرداخت به موقع 
صورت حســاب تولیدکننده های برق بســیار مشکل آفرین است. دولت 
چهاردهم موظف است ۱۰ هزار مگاوات برق در چهار سال محقق کند. 
صورت حساب تولیدکننده های برق را به موقع پرداخت کند و ما باید در 
این مسیر مطالبه گری کنیم.گفتنی است نشست خبری کمیسیون انرژی 
اتاق ایران و انجمن انرژی های تجدیدپذیر ایران به مناســبت برگزاری 
ششــمین همایش نیروگاه های تجدیدپذیر ایران در روزهای ۱۰ و ۱۱ 
مهرماه، برگزار شد. یکی از اهداف این نشست، ارائه راهکارهایی به دولت 

برای خروج از ناترازی صنعت برق بود.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شماره 140360329012004507 مورخ 1403/06/19 هیات اول / دوم موضوع قانون 
تعییــن تکلیف تصرفات مالکانــه  بلامعارض  متقاضی اقای /خانم زهرا مختاری فرزند رضا 
بشــماره شناسنامه 250 کدملی 4609381788 صادره از گرمسار  در ششدانگ یک باب 
مغازه  به مســاحت 45/91 متر مربع پلاک 6286 فرعی از  10 اصلی واقع در قشــلاق بزرگ 
گرمسار خریداری از مالک رسمی آقای / خانم سوزان شهرزاد و سیروس باقری ) ورثه محسن 
باقری ( محرز گردیده است. مقررات ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی فاقد 
ســند مراتب به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1785949
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/24 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/09

حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شماره 140360329012004751 مورخ 1403/06/29 هیات اول / دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک گرمســار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای  /خانم  

زهرا تاج الدین  فرزند محمد قدیر  بشماره شناسنامه 502کدملی  6599522734صادره 
از فیروزکوه در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 1947/77 متر مربع پلاک 
336 فرعی از 21 اصلی واقع در کوشــک خالصه شهرســتان گرمسار خریداری از مالک 
رسمی آقای / خانم  ورثه حبیب اله بوربور محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

شناسه آگهی: 1796678
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/09 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/25

حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 1- برابر رای شماره 140360329126001895 مورخ 1403/04/16 صادره از هیئت  قانون 
تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و  بلامعارض  خانم اشــرف بو سپاســی فرزند یحیی در 2 
سهم مشاع  از 11 سهم  ششدانگ یک باب ساختمان مسکونی به مساحت 408/68 متر 
مربع  تحت قسمتی از 124 فرعی از 82 اصلی  واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه 
موروثی بصورت مع الواسطه از توران مداح موضوع پرونده کلاسه 140312600041محرز 
گردیده است. اراضی فاقد سند به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی 

می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  شناسه آگهی: 1789750

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/09-تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/24
محمد جواد قنبری نیکدل- رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

آگهی مزایده اموال منقول نوبت دوم
 اجرای احکام مدنی دادگستری شهرستان قصر شیرین در قبال پرونده کلاسه 0300128 
صادره از شعبه اول دادگاه عمومی حقوقی قصر شیرین له عرفان یزدانی مجد علیه  وحید 
مظلوم در نظر دارد یک دستگاه وانت پیکان به شرح نظریه کارشناس در تاریخ مقرر به 
فروش برساند. الف( مشخصات وسیله نقلیه وانت پیکان به شماره پلاک انتظامی 372-29 
ج 54 مدل 1386 به رنگ سفید روغنی چهار سیلندر ، دو محور، چهار چرخ، دوگانه سوز، 
دارای موتور شــماره 5445 و شاســی شماره 9971 ب( بازدید از وسیله نقلیه و ارزیابی 
قیمــت از وانت مذکور بازدید به عمل آمد. خودرو در پارکینگ متوقف، موتور خاموش، 
فنی نامعلوم، سر شاسی جلو ضربه خورده و جوش دارد. لذا در شرایط فوق و با توجه به 
ارزش روز بازار خودرو قیمت پایه وانت مذکور در وضعیت لحظه بازدید و جهت واگذاری 
در مزایده قیمت کل مبلغ 1/230/000/000 ریال معادل یک صدو بیست وسه میلیون تومان 
ارزیابی و برآورد گردیده است مزایده در تاریخ 1403/07/23 راس ساعت 8 صبح الی 11 
صرفا به صورت  الکترونیکی از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت )سامانه ستاد( 
برگــزار می گردد. خریداران می توانند 5 روز قبل از موعد مقرر با هماهنگی دفتر اجرای 
احکام مدنی از ملک موصوف بازدید به عمل آورده مزایده از قیمت پایه و ارزیابی شــده 

شــروع و هر کس که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید از طریق تشریفات قانونی تحویل 
داده خواهد شــد و کلیه هزینه متعلق دولتی اعم از ســند نویسی و غیره بر عهده برنده 
مزایده خواهد بود و می بایســتی 10 درصد از کل مزایده فی المجلس به حســاب سپرده 

دادگستری واریز و بقیه آن به مدت یک ماه از تاریخ مزایده پرداخت شود.
محمد بیگی// مدیر اجرای احکام مدنی دادگستری قصر شیرین  

آگهي مفقودي مدارك خودرو
ســندکمپاني خودروي ســواري پژو پارس مدل :1384رنگ:نقره اي متالیک شــماره 

موتور:12484166754 شماره شاسي:19327998
کدملي:3830187653 شــماره پلاک:951ص51ایران 51 بنام ظریفه کنعاني مفقود واز 
کردستان درجه اعتبار ساقط است.  

آگهی مفقودی
ســند کمپانی خودرو وانت پیکان 1600 مدل 1380 ســفید روغنی به شــماره شاسی 
 80911338 و شــماره موتور 11518010833 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط 
لرستان می گردد. 

آگهی مفقودی 
بــرگ ســبز موتــور ســیکلت نامیــران CC            CDI 125 بــه شــماره موتور 
1514MEBEC1383  رنگ مشکی به شماره پلاک 516-7234 و شماره سند قبلی 
8949495 تاریخ سند قبلی 1390/04/21 مدل 1390 متعلق به آقای مصطفی فولادی به 
کرمانشاه شماره ملی 4940043428 مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.  
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مناقشه برسر 
نیروگاه های 
خودتامین

واگذاری تأمین برق صنایع به 
 بنگاه های تولیدی
 امکان  پذیراست؟

نیروگاه داری صنایع و احداث نیروگاه های خودتامین، 
موضوعی است که همواره محل مناقشه بوده است. 
اما آیا اساساً تولید برق وظیفه صنایع و تولیدکنندگان 

است؟
با توجه به تشدید بحران کمبود برق و خاموشی های 
کشــور طی سال جاری و بهانه های مختلف دولت و 
وزارت نیــرو مبنی بر تأمین مالی نیروگاه ها، پیش تر 
به صنایع بزرگ ابلاغ شــد که به منظور تأمین برق 
مورد نیاز خود در روزهای گرم سال، اقدام به احداث 
نیروگاه هــای خودتامیــن کنند. احــداث نیروگاه 
خودتامین، موضوع ماده ۴ قانون مانع زدایی از صنعت 

برق است.
در همین زمینه، عمده صنایع انرژی بر مکلف شدند 
همان قدر که انرژی الکتریکی تولید و به شبکه برق 

تزریق می کنند، به همان میزان هم از شــبکه برق 
تحویل بگیرند. اما با شــروع تابســتان، وزارت نیرو به 

تعهد خود عمل نکرد.
پایبنــد نبــودن وزارت نیرو به تعهدات خود منجر به 
متزلزل شــدن روند تولید صنایع شد. صنایع درگیر 
مشــکلات تأمین برق هســتند و همواره در اولویت 
قطعی برق قرار دارند. صنایعی که با تأسیس نیروگاه 
خودتامین به سمت پایداری شبکه برق گام برداشتند 
نیز از این بحران مصون نبودند. چراکه وزارت نیرو به 
تعهدات خود اعتنایی نداشت و در برخی مواقع برق 
تولیدی این صنایع را به خودشــان اختصاص نداده 

است.
نیروگاه داری صنایع از اساس اشتباه است ��

فعالان بخش خصوصی و صاحبان صنایع نیز بر این 
عقیده اند که بســیاری از مصوبات دولت مانند ماده 
۲۵ قانون بهبود محیط کسب وکار، ناکارا بوده و حتی 
یک ریال بابت آن پرداخت نشده است. ماده ۴ قانون 
مانع زدایی از صنعت برق نیز در تکمیل آن ماده انتشار 
یافت که خود به بحران دامن زد. این مشــکلات به 
دلیل مشورت نکردن با بخش خصوصی است چراکه 
طبق این قوانین صنعتگر باید خود نیروگاه داری کند. 
این موضوع هیچ جای دنیا مرســوم نیســت و این دو 

تخصص از یکدیگر جدا هستند.
تجمیع سرمایه از واحدهای تولیدی ��

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی درباره موضوع 
نیروگاه داری صنایع به تجارت نیوز گفت: این موضوع 
به کلی باید برداشــته شــود و واحدهای تولیدی و 
بنگاه دارهایــی کــه کاری غیــر از کار نیروگاه داری 
می کنند، نباید به کار نیروگاه داری ورود کنند؛ چراکه 
نیــروگاه داری خود یک شــغل، صنف و بنگاه کاملًا 

حرفه ای مستقل است.
آرش نجفی در ادامه توضیح داد: اگر دولت به ناچار و 
بــه دلیل کســری بودجه می خواهــد بنگاه دارها و 

واحدهــای تولیدی را مجبور کند که در حوزه تولید 
برق مشارکتی داشته باشند، راهکار دیگری می توان 
در پیش گرفت. آن راهکار این اســت که دولت، هر 
عددی را که بنگاه دار باید واحد نیروگاهی تولید کند 
تجمیع ســرمایه ای کند. یعنی سرمایه های مردم را 
جمع کند و نیروگاه های متمرکز هزار الی ســه هزار 
مگاواتــی بزنــد. تفاوتی هم ندارد کــه نیروگاه های 

خورشیدی باشند یا حرارتی.
وی خاطرنشان کرد: برای مثال به بنگاه ها اعلام شده 
کــه بایــد پنج درصد از برق مورد نیاز مصرفی خود را 
تأمین کنند. بنگاه در این زمینه باید هزینه پنج درصد 
از برق مصرفی را برآورد و برای احداث واحد نیروگاهی 
پرداخت کند. یعنی یا هزینه آن را بپردازد یا بنگاه را 
متعهد مالی کنند و به ازای آن، در جایی دیگر نیروگاه 
متمرکز دو هزار یا سه هزار مگاواتی راه اندازی کنند. 
حتی دولت می تواند نیروگاه خورشیدی یا دیگر انواع 
نیروگاه را در نقاط مختلف کشــور تأســیس کند و با 
خطوط انتقال نیرو به داخل شبکه برق توزیع شود. 
در این صورت می توان گفت کاری معقول و کارآمد 

انجام شده است.
او ادامه داد: این موضوع که واحدهای تولیدی مجبور 
شــوند ضمــن مدیریت واحدهای خــود، مدیریت 
واحدهای نیروگاهی را هم بر عهده داشــته باشــند، 
منطقی نیست. این کار منجر به پراکنده کاری می شود 
و عمدتاً راندمان نیروگاه ها پایین است و با مشکلات 

متعددی مواجه می شوند.
نجفی در آخر متذکر شــد: بــه جای نیروگاه داری 
واحدهای تولیدی، می توان آنها را سهامدار نیروگاه ها 
کــرد. یعنــی به جــای اینکه مســتقیماً در حوزه 
نیــروگاه داری ورود کنند، بــرای هر واحد تولیدی 
قدرالســهم تعیین شود و آنها سهامدار نیروگاه های 
مدرن، بزرگ و پربازده شوند. در چنین شرایطی به 
جــای آنکه واحدهای تولیــدی را درگیر تولید دو 
مگاوات برق کنند، تولیدکنندگان تبدیل به سهامدار 
یک نیروگاه دوهزار مگاواتی می شوند و دولت به ازای 
همــان دریافتی، دو هزار مگاوات نیروگاه راه اندازی 
می کنــد. این راهکار به مراتب بهتر از نیروگاه داری 

بنگاه هاست.

سارینا سیف
روزنامه نگار
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هوش مصنوعی در صنعت ساخت و ساز

چگونه می توان آنرا مورد بحث قرار داد و می توان با صراحت در مورد 
استفاده از هوش مصنوعی در پیشیرد این صنعت صحبت کرد؟

تیم های ســاخت و ســاز از هوش مصنوعی برای بهبود فرآیندهای 
خود استفاده می کنند تا نتایج بهتری بگیرند.

همة ما نگرانی های زیادی در مورد هوش مصنوعی داریم، و با توجه 
به ظهور ابزارهایی مانند ChatGPT، شاهد ارائه مباحث مختلفی 
از یک رباط هســتیم که به دو نوع عمل می کند، اول آنکه هر آنچه 
در شبکه جهانی محتوا در خصوص آن مطلب خاص نشر داده شده 
اســت را بهم می آمیزد و به ما تحویل می دهد که در این مورد اول 
کمتر جای شــک و شــبهه است چون محتوای اصلی را خود انسان 
بوجود آورده اســت و بر پایه علم اســت و فقط ســرعت پردازش این 
رباط است که شگفتی ایجاد می کند و برای آنکه در کمترین زمانی 
که غیر قابل انتظار است مطالب را دریافت می کنیم، متفاوت و جالب 
است و دوم اینکه هوش مصنوعی بر اساس طراحی ای که شده است 
و تا میزانی قابلیت پردازش خودکار و تحلیل موضوع دارد، دست به 
ســاختن محتوا می زند که ممکن اســت بر اساس هیچکدام از علوم 

قبلیِ دست یافتنی انسانی نباشد و خطرناک.
با این حال، شــایان ذکر اســت که هوش مصنوعی می تواند تأثیر 

فوق العاده و مثبتی به ویژه در صنعت ساخت وساز داشته باشد.
بر پایه اســتدلال های مقالاتی که در این زمینه تحفیف و پژوهش 
گردیده و نشــر داده شــده اند پنج کاربرد مفید برای هوش مصنوعی 

در ساخت و ساز را بر می شماریم:
1. بهبود کیفیت طرح ها ��

هوش مصنوعی، می تواند طراحی ها را به طور کلی بهبود بخشــد. 
برای مثال با توجه به آنکه کلیه اطلاعات و ورودی های مهندســان 
راه و ســاختمان از سراســر دنیا در معرض دید و در دســترس هوش 
مصنوعی اســت که قرار اســت کمک حال ما هم باشــد، طبعاً وقتی 
ورودی ما به این عامل یعنی هوش مصنوعی طرحی باشد که بهترش 
در کل اطلاعات هستی از طریق این ابزار قابل یافتن و بررسی کردن 
هســت بهتر هم می تواند ما را در ارائه طرحی بهتر و بهبود یافته تر 

راهنمایی کند.
وقتی سیستم طراحی ساخت وساز مبتنی بر هوش مصنوعی توسعه 
بیاید بهینه سازی ها در راستای توسعه پایدار و آنچه ما می خواهیم 
پیش می رود. این راه حل ها با هم یک جریان کار طراحی مولد ایجاد 
می کند و در نهایت، این راه حل ها می تواند به معماران و مهندسان 

کمک کنند تا ساخت و سازهای پایدارتر را در آینده ارائه دهند.
2. جلوگیری از افزایش هزینه ها ��

اکثــر پروژه های بزرگ بــا وجود بکارگیری بهترین تیم های پروژه، 
هزینه های غیر قابل پیش بینی ای دارند.

شبکه های عصبی مصنوعی در پروژه ها برای پیش بینی مازاد هزینه 
بر اساس عواملی مانند اندازه پروژه، نوع قرارداد و سطح شایستگی 

مدیران پروژه استفاده می شوند.
داده هایی مانند تاریخ های شروع و پایان برنامه ریزی شده برای پیش 

بینی جدول زمانی واقعی برای پروژه های آینده استفاده می شود.
هوش مصنوعی به پروژه ها کمک می کند تا از راه دور به موارد آموزشی 
واقعی مورد نیازشان در آن پروژه دست یابند و با توجه به پیدا کردن 
موارد مشابه آن کمک می کند تا مهارت ها و دانش خود را به سرعت 
افزایش دهند. این امر زمان صرف شــده برای ورود منابع جدید به 
پروژه ها را کاهش می دهد. در نتیجه تحویل پروژه تسریع می شود.

3. طراحی بهتر از طریق طراحی مولد ��
مدل سازی اطلاعات ساختمان یک فرآیند مبتنی بر مدل سه بعدی 
است که به متخصصان معماری، مهندسی و ساخت و ساز بینش هایی 
بــرای برنامــه ریزی، طراحی، ســاخت و مدیریت ســاختمان ها و 

زیرساخت ها می دهد.
 برای برنامه ریزی و طراحی ساخت یک پروژه، مدل های سه بعدی 
باید نقشه های معماری، مهندسی، مکانیک، برق و لوله کشی و توالی 
فعالیت های تیم های مربوطه را در نظر بگیرند. چالش این است که 
اطمینان حاصل شود که مدل های مختلف تیم های فرعی با یکدیگر 

تضاد ندارند.
طراحــی مولد مبتنی بر هوش مصنوعی برای شناســایی و کاهش 
درگیری ها بین مدل های مختلف تولید شده توسط تیم های مختلف 

برای جلوگیری از کار مجدد استفاده می کند.
4. کاهش خطر ��

هر پروژه ساختمانی دارای ریسک هایی است که به اشکال مختلفی 
مانند کیفیت، ایمنی، زمان و ریسک هزینه بروز می کند. هرچه پروژه 
بزرگتر باشــد، ریســک بیشتر است، زیرا چندین پیمانکار فرعی در 
مشــاغل مختلف به طور موازی در ســایت های شغلی کار می کنند. 
امروزه راه حل های هوش مصنوعی و یادگیری ماشینی وجود دارد 
که پیمانکاران عمومی از آنها برای نظارت و اولویت بندی ریسک در 
محل کار استفاده می کنند، بنابراین تیم پروژه می تواند زمان و منابع 

محدود خود را بر روی بزرگترین عوامل خطر متمرکز کند.
5. بهره وری بیشتر ��

شــرکت هایی هستند که شــروع به ارائه ماشین آلات ساخت وساز 
خودران کرده اند تا کارهای تکراری را کارآمدتر از همتایان انســانی 
خود انجام دهند، مانند ریختن بتن، آجرکاری، جوشکاری و تخریب.
 این کار کارگران انسانی را برای کار اصلی ساخت و ساز آزاد می کند 
و زمان کلی لازم برای تکمیل پروژه را کاهش می دهد. مدیران پروژه 
اینگونــه می تواننــد اتمام کار را در زمان واقعی ردیابی کنند و انرژی 
کارگران انسانی را به عملیات دیگری تخصیص دهند تا کارایی و اثر 

بخشی لحاظ گردد.
 خلاصه ��

هوش مصنوعی به سرعت در حال توسعه است و جهان اطراف 
را متحول می کند، و ارائه فرصت های بی نظیر در بســیاری از 
بخش ها از جمله صنعت ساخت و ساز از تبعات آن است. عصر 
فناوری هوش مصنوعی با سرعتی سریعتر از همیشه در حال 
توســعه اســت و مهم چگونگی استفاده و نقش آفرینی هوش 
مصنوعی در این صنعت اســت و البته مبحث ایجاد تعادل در 
نحوه همگام شــدن با این پیشرفت های تکنولوژیکی ضروری 

است.

پریسا حاجی محمدی
دکتری کسب و کار 

DBA حرفه ای

اثر گذارترین نهاد در توسعه اقتصاد

امروزه بیمه ها در دنیا به عنوان یکی از ارکان مهم اقتصاد محسوب می شوند. 
بسیاری بیمه را بعد از صنعت بانکداری، اثر گذارترین نهاد در توسعه اقتصاد و 
پیشــبرد اهداف اقتصادی کشــورها می دانند. شرکت های بیمه با ارائه پوشش 
های مالی و خدمات متنوع، یک ســپر محافظتی یا یک شــبکه ایمنی را برای 
صاحبان کســب و کار و حتی افراد عادی فراهم می کنند تا خســارات ناشــی از 
رکود اقتصادی، دوره های تورمی و حتی ضررهای نشات گرفته از حوادث غیر 
مترقبه و طبیعی را کاهش دهد.کارایی بیمه تنها به حفاظت از سرمایه شرکت 
ها و افراد محدود نمی شود بلکه بیمه به عنوان یک ابزار مهم در مدیریت ریسک  
و ایجاد ضریب ایمنی، نقش مهمی در توسعه اقتصادی، ایجاد پایداری و بهبود 
وضعیت اقتصادی، کاهش خســارات احتمالی، افزایش سرمایه گذاری، کاهش 
فقر و نابرابری و تســهیل تجارت در ســطوح مختلف ایفا می کند.اما در میان 
ویژگی های اثر بخش بیمه، نقش بیمه در حمایت از صنعت و تجارت بســیار 
حیاتی و مهم است.چرا که بیمه در کاهش بار مالی ناشی از ضررهای تجاری و 
در مجموع  بر رشد کسب وکار ها، تفکرات اقتصادی و توسعه اقتصادی تاثیرات 
شگرفی دارد. سازمان ها و شرکت ها، با توجه به پوشش های بیمه ای مختلف، 
می توانند به راحتی از بحران های مالی عبور کنند و با قوت به فعالیت های خود 
ادامــه دهنــد. در زمــان رخداد بحران های مالــی و اقتصادی ، بیمه اولین و در 
دســترس ترین ابزاری اســت که صاحبان کسب وکار ها می توانند برای جبران 
خسارت به آن روی بیاورند. بیمه همچنین به توسعه شرکت ها در ابعاد مختلف 
کمک می کند. در واقع کسب و کار ها به واسطه امنیتی که شرکت های بیمه برای 
آنها فراهم می کنند، می توانند ریسک بیشتری کنند که این ریسک منطقی و 
بر مبنای پشتوانه می تواند منجر به کسب سود بیشتر شود. بر همین پیوست 
ایــن ویژگی بیمه به حفظ مشــاغل و ایجاد تعهــدات پایدار در بازار کار کمک 
می کند و در نهایت به حفظ و رشد اقتصاد ملی منجر می شود.از دیگر مزایای 
بیمه می توان به تأمین اجتماعی و کاهش فقر اقشار مختلف در جامعه اشاره 
کرد. امروزه نظام های بیمه ای، به ویژه بیمه درمانی و بیمه بیکاری، می توانند با 
ارائه بسته های متنوع و پوشش های گسترده به کاهش فقر و تامین اجتماعی 
قاطبه افراد جامعه کمک کنند. افرادی که به دلیل ورشکســتگی، بیماری یا 
بیکاری دچار مشکلات مالی می شوند، با داشتن بیمه می توانند تا حدود زیادی 
از آثار و تبعات منفی این پدیده ها جلوگیری کنند. این امر نه تنها به حمایت 
از زندگــی فــردی افــراد کمک می کند بلکه به ایجاد یک جامعه پایدار با مولفه 
های عدالت اجتماعی می انجامد.در نهایت باید اذعان داشــت از آنجا که مقوله 
اقتصاد به مولفه ها و ریز مولفه های متعددی وابسته است و تاثیرپذیری فراوانی 
از حوادث و رویدادهای ملی و جهانی دارد، اهمیت بیمه در اطمینان از امنیت 
مالی و اجتماعی بیش از پیش نمایان می شود.در ضمن از آنجایي که گسترش 
بیمه و فرهنگ بیمه موجب بالا رفتن درجه خود اتکایي افراد مي شــود باعث 
مي شود که از هزینه هاي دولتي که صرف این امور مي شود کاسته شود و این 
هزینه ها در امور زیربنایي کشور به مصرف برسند و باعث رشد و توسعه اقتصادي 
کشور شوند.بر همین اساس، سرمایه گذاری در تامین و تقویت نهادهای بیمه ای 

یک اولویت اساسی برای توسعه پایدار و متوازن هر کشور محسوب می گردد

مصطفــی صفاری، کارشــناس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه در گفتگو با »نقــش اقتصاد« درمورد 
ریزش هــای دو روز گذشــته بــورس بــه دلیل 
تنش هــای موجــود در منطقــه این طور گفت: 
شــاخص بورس دماســنج اقتصاد است. یعنی 
شــوک های سیاسی و اقتصادی را در خود نشان 
می دهــد. به همین دلیل، هرقدر که شــاخص 
عکس العمــل نشــان دهد بدین معناســت که 

شاخص درست است. 
در دو روز گذشته، با توجه به این که شاهد شهادت 
آقای سید حسن نصرالله رهبر لبنان بودیم طبیعی 
بود که شــاخص منفی شــود؛ بنابراین مدیریت 
جدید سازمان بورس قبل از این که اتفاق خاصی 
رخ دهــد و برای این که قصه های تلخ قبلی برای 
بورس تکرار نشوند؛ چراکه در زمان شهادت آقای 
اسماعیل هنیه بازار با منفی های چند روزه روبرو 
بــود و پس از آن، متولیان بورس درصدد محدود 
کردن دامنه نوسان برآمدند. از اینرو، آقای صیدی 
و هیئت مدیره ســازمان بورس در جریان جلسه 
روز شنبه ۷ مهرماه ۱۴۰۳ بدرستی، دامنه نوسان 

را محدود کردند.
 این تحلیلگر بازار سرمایه تأکید کرد: در اقتصاد، 
دو نوع شــوک داریم. یکی شوک های سیاسی و 
دیگری اقتصادی. نفْس شــوک های سیاســی 
کوتاه مدت اســت؛ به طوری کــه حداکثر، یک 
هفته ای تمام می شوند ولی شوک های اقتصادی 
مثــل تغییر نرخ بهره و قیمت دلار و... بلندمدت 
هســتند و بیــش از یک ســال بــر اقتصاد تأثیر 
می گذارند. از جمعه ۶ مهرماه ۱۴۰۳ شاهد یک 
شوک سیاسی ناشی از شهادت آقای سید حسن 
نصرالله و تنش های موجود در منطقه هســتیم 
ولی باید بدانیم اثر شــوک سیاســی پس از چند 
روز در بازار حذف خواهد شد؛ مگر این که دوباره 
اتفاق هــای خاصی از جمله مســائل نظامی رخ 
دهند که این ها هم، ناشی از شوک های سیاسی 
هســتند اما وقتی شــوک سیاســی به شــوک 

اقتصادی تبدیل شود بلندمدت است.
صفاری با اشــاره به تأثیر مثبت تک نرخی شدن 
ارز بــر بورس تصریح کــرد: بانک مرکزی اعلام 
کرده اســت که بدنبال تک نرخی شدن ارز است 
و ایــن موضوع می تواند خبــر مثبتی برای بازار 
ســرمایه باشــد و در این میان، باید توجه کرد که 
بــازار ما در حداقل قیمت قرار دارد و ارزش بازار 
۱۴۰ میلیارد دلار اســت در صورتی که صحبت 
آقــای همتی به عنوان وزیر اقتصاد در مراســم 

معارفه آقای صیدی، رئیس سازمان بورس بیانگر 
این بود که ارزش بازار سرمایه کشور ۴۰۰-۳۰۰ 
میلیارد دلار اســت؛ بنابراین وقتی چنین اتفاقی 
رخ می دهد کمتر شاهد کاهش قیمت هستیم و 
در مقابل، احتمال افزایش قیمت بیشــتر است. 
بــه همیــن دلیل، باید توجه کرد که شــاخص 
بدرســتی عمل کرده و نوسان آن طبیعی بوده و 
نوســان شاخص کوتاه مدت است و علتش تأثیر 
شــوک سیاســی بر روند شاخص اســت و بازار 
سرمایه در کوتاه مدت و در نیمه دوم سال ۱۴۰۳ 

برمی گردد.
ایــن تحلیلگر بازار ســرمایه درمورد محدودیت 
دامنه نوســان گفت: اگر بحرانی مثل حادثه ۱۱ 
ســپتامبر بسیار عمیق باشــد منجر به تعطیلی 
خواهد شــود؛ به طوری که این حادثه باعث شد 
که بورس نیویورک به مدت سه روز تعطیل شده 
تا اطلاعات مردم به روز شــود ولی روش دیگری 
که وجود دارد محدود کردن دامنه نوسان است 
و شــورای بورس کشــور، این کار را انجام داد تا 
اطلاعات بازیگران بازار سرمایه به یکدیگر برسد 

و شفافیت به وجود آید.
صفاری با اشــاره به شــرایط سخت بورس بر اثر 
تنش های نظامی قبلی ادامه داد: زمانی که آقای 
اســماعیل هنیه به شــهادت رسید بازار سرمایه 
کشــور به شــدت منفی بود و یکی از دلایل آن، 
تلویزیــون ایران بــود. چون جوّ جنگی به وجود 
آورد و به گونه ای حرکت کرد که سرمایه گذاران 
و ســهامداران بورس کشور به وحشت افتادند و 
اگرچه سیاســت های کلی نظام پاســخ دادن در 
زمان مقتضی بود ولی تلویزیون کشور به شیوه ای 
اخبــار را مخابــره می کــرد که تــرس فعالان و 
ســهامداران بازار ســرمایه باعث منفی شدن آن 
شد؛ بنابراین به نظر می رسد هرقدر موضع گیری ها 
شــفاف تر باشند و اطلاعات سهامداران به روزتر 

شوند عملکرد بورس بهتر خواهد بود.
 به همین دلیل، بنده معتقد هستم که محدودیت 

دامنه نوســان تصمیم درستی بود ولی این اقدام 
نباید زمان بر شــود و پس از شــفافیت می توانند 
دامنه را باز کنند و اگر در آینده، شــاهد شــوک 
سیاسی دیگری بودیم متولیان بورس می توانند 
دامنــه را محدود کنند ولــی در حال حاضر، به 
خاطــر نزدیک شــدن اطلاعــات بازیگران بازار 
ســرمایه به یکدیگر، محدود کردن دامنه نوسان 

تصمیم درستی بود.
پیش بینــی ایــن تحلیلگر بازار ســرمایه برای 
روزهــای آینده این بود: روز گذشــته، خیلی از 
سهام های صادرات محور که درآمد ارزی داشتند 
صف خرید بودند و شــاهد عرضه یا صف فروش 
نبودیم و خوشــبختانه، حال بازار در حال خوب 

شدن است. 
چــون وقتی اتفــاق خاصی رخ می دهد به خاطر 
شــوک سیاســی، عده ای دچار ســردرگمی و 
وحشت می شوند و نمی دانند باید چه کاری انجام 
دهند. این در حالی است که پس از بررسی های 
صــورت گرفتــه، می تــوان دریافــت خیلی از 
ارزندگی های ســهام وجود دارند که قابل خرید 
هســتند و قیمت های آن ها به کف رسیده است. 
مثلًا در ســال ۹۹، شــاخص بیش از ۲ میلیون و 
قیمــت ۴۳۰ میلیارد دلار بود که الان ارزش آن 
با همان شــاخص به ۱۴۰ میلیارد دلار رســیده 
اســت و این نشــان می دهد ارزندگی ســهام در 
مقایسه با سایر بازارهای موازی جذاب تر است. 
به همین دلیل، بنده بر این باور هســتم که بازار 

سرمایه برمی گردد.
 صفاری خاطرنشــان کرد: در آینده، در صورتی 
که شوک های مجددی به بازار سرمایه وارد شوند 
تصمیم شــورای بورس بر این اســت که دامنه 
نوســان را محدود کند ولی پس از شفافیت، این 
دامنه برطرف خواهد شد و احتمال دارد که خیلی 
از صف ها جمع شــوند و حداکثر زمان شــوک 
سیاسی بر اقتصاد به ویژه بازار سرمایه، یک هفته 

خواهد بود و پس از آن، حذف می شود. w
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رونالدو در عربستان طلای سیاه می کشد اولین دو صفر کمپانی فرانسوی مسمومیت الکلی ۲۳ نفر در چالوس
پژو ۱۰۰۷ یک خودروی کوچک سه در است که 
از ســال ۲۰۰۴ تا ۲۰۰۹ توســط پژو تولید شده 
اســت. این خودرو به دلیل امکان شخصی سازی 
داخلی توســط کاربر و طراحی چهار ســتون با دو 
درب کشــویی برقی، شــناخته شــده است. این 
خــودرو روی پلتفرم پژو ۲۰۶، ســیتروئن C۲ و 
سیتروئن C۳ ساخته شده و فروش آن در آوریل 

۲۰۰۵ در اروپا آغاز شد. ۱۰۰۷ نسخه تولیدی از مفهوم Sésame است که 
در ســال ۲۰۰۲ در نمایشــگاه خودروی پاریس معرفی شــد. این خودرو دارای 
 C۳ و C۳ ،C۲ بود که در سیتروئن "Tronic-۲" گیربکس اتوماتیک دستی
Pluriel نیز استفاده می شد. این خودرو با موتورهای بنزینی ۱.۴ لیتری و ۱.۶ 

لیتری و موتورهای دیزلی ۱.۴ لیتری و ۱.۶ لیتری عرضه می شد.

کریســتیانو رونالدو با ۴ سال حضور در عربستان 
به اندازه ۲۰ سال درآمد لیونل مسی درآمد کسب 

می کند.
بــه گزارش فارس؛ »درآمد ۸۰۰ میلیون یورویی 
رونالدو از عربستان«، این بمب خبری نیکو شیرا، 
خبرنگار معروف ایتالیایی از نیت باشگاه سعودی 
برای ماندگاری ابرســتاره پرتغالی در این کشــور 

برای مدت ۲ ســال آینده اســت.دارنده ۵ توپ طلای بهترین بازیکن دنیا 
در عربستان با دریافت دستمزد سالیانه ۲۰۰ میلیون یورو پردرآمدترین 
فوتبالیســت تاریخ اســت. اسطوره پرتغالی ۳۹ساله است ولی همچنان در 
صدر بهترین گل زنان لیگ های فوتبال دنیا با ستارگانی مثل هری کین، 

امباپه و ارلینگ هالند رقابت می کند.

مدیر درمان دانشگاه علوم پزشکی مازندران از مرگ 
دو نفر بر اثر استعمال الکل خبر داد و گفت: جوانان 

از انجام رفتارهای پر خطر اجتناب کنند.
رســول ظفرمند مدیر درمان دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران در گفتگو با تسنیم با اشاره به مراجعه ۲۳ 
نفر بر اثر مسمومیت الکلی اظهار داشت: این افراد با 
علائم کاهش هوشــیاری، ضعف  و ســردرد شدید به 

بیمارستان چالوس مراجعه کردند که در نهایت دو نفر بر اثر مصرف الکل جان 
باختند. وی با بیان اینکه ۸ نفر از این افراد در حال دیالیز برای پاکسازی سموم 
هســتند بیان کرد: بیش از ۱۳ نفر نیز بیمار ســرپایی بودند. ظفرمند تصریح 
کرد: لازم اســت درباره معایب مصرف مشــروبات الکلی که در منابع دینی نیز 

مذموم شناخته شده اقدامات فرهنگی آگاه سازی انجام شود.

یادداشت

اینفوگرافیک یادداشت

بورس

مریم مزیدی
کارشناس صنعت بیمه

مهِردخُت میرزایی 
روزنامه نگار

انتظارات عقلایی در بازار ارز

 

در اسفند سال ۱۴۰۱ نرخ دلار در کانال ۵۹ هزار تومان قرار داشت و هم اکنون پس 
از گذشت حدود ۱۹ ماه همچنان نرخ ارز در همان کانال ۵۹ تا ۶۱ هزار تومان ایستاده 

است.
قبل از حمله اســرائیل به لبنان، ثبات نرخ ارز پس از نوســانات کوتاه مدت در حالی 
رقم خورد که در این مدت شاهد انواع التهاب های سیاسی و نظامی در کشور و منطقه 
بودیم که مهم ترین آن جنگ موشــکی ایران و اســرائیل و شــهادت ریاست جمهور 
اســت. با اتفاق اخیر در لبنان نیز ممکن اســت نرخ ارز افزایش یابد، اما مانند موارد 

قبلی در این یکسال گذشته ناپایدار، اندک و موقتی خواهد بود.
نکته مهمی که باید به آن اشاره کنم این است که در این ۱۹ ماه باوجود مهار تورم 
همچنان شاهد تورم بالاتر از میانگین بلندمدت در کشور بودیم و مسلماً این شدت 
از تورم باید در بازار ارز تاثیر می گذاشت، اما بعد از ۱۹ ماه به عینه می بینیم که نرخ 
ارز ثبات نسبی خود را حفظ کرده است. انتظارات مردم از بازار ارز عقلایی شده است 
و این انتظارات عقلایی در نهایت شرایطی را فراهم کرده تا نرخ ارز ثبات خود را حفظ 
کند. منظور از انتظارات عقلایی این اســت که اگر شــوکی بر اقتصاد و بازار ارز وارد 
می شد، نرخ ارز شروع به رشد می کرد، اما پس از اینکه اثر این شوک از بین می رفت، 
نرخ ارز مجدداً به قیمت ثبات خود عقب نشینی می کرد؛ بنابراین تکرار شوک های 
سیاسی و نظامی موجب شده بعد از اینکه اثر شوک از بین رفت، تمایلات مردم به 
سمت کاهش نرخ ارز سوق پیدا کند، به عبارت دیگر، برخی ها منتظر هستند تا نرخ 
ارز از قیمت های فعلی هم پایین تر بیاید. بخشی از ثبات بازار ارز به روحیه مردم باز 
می گردد؛ زیرا آن قدر تعداد تحولات سیاسی بالا و فاصله این تحولات به هم نزدیک 
بوده اســت که موجب شــده رفتار مردم عقلایی شــود. در نتیجه این رفتار عقلایی 
موجب شــده اســت تا اگر اســرائیل حمله نظامی هم انجام دهد، نرخ دلار افزایش 
ناچیزی را تجربه کند و ســپس به ســطوح قبلی خود بازگردد. یکی از مســائلی که 
موجب شده مردم به سمت خرید ارز نروند این است که فشار هزینه ای در کشور بالا 
اســت و افزایش نرخ ارز نیاز های ضروری مردم را با افزایش قیمت رو به رو می کند، 
مانند اجاره خانه، کالا های اساسی و...، در نتیجه فشار هزینه عاملی شده مردم تمایلی 
به سرمایه گذاری در بازار ارز نداشته باشند. البته ورود به بازار ارز نسبت به گذشته 
با محدودیت های بیشتری مواجه شده است به طوری که افرادی که می خواهند در 
بازار ارز ورود کوچکی داشته باشند، با مشکلات و محدودیت هایی رو به رو می شوند 
و در واقع بازار غیررســمی بســیار کوچک شــده است.بخشــی از ثبات بازار ارز به 
سیاست های بانک مرکزی مرتبط است؛ چراکه یکی از سیاست های اصلی این نهاد 

ثبات اقتصادی و ثبات بازار ارز بوده است و موفق شده به اهداف خود دست یابد.

سرمقاله

 فرشید یزدانی
 اقتصاددان 

یک تحلیلگر بازار سرمایه  در گفتگو با »نقش اقتصاد« چشم انداز بازار سرمایه را بررسی کرد
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